
دوشنبه  16 اردیبهشت 1398 1 رمضان 1440  6 می 2019  شماره 4796  سال بیست و دوم   2000 تومان

روزنامه صبح ایران

یک اقتصاددان مطرح کرد

 حذف نرخ 4200 تومانی یعنی تورم افسارگسیخته

بهشتی پور تحلیلگر مسائل سیاست خارجی:

ایران بخشی از تعهداتش 
براساس برجام را تعلیق کند

دبیرکل جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی :

احمدی نژاد سوخت

رییس دفتر مقام معظم رهبری:

بلند شدن هر ندای اختلافی، کار دشمن است

والدین سهل انگار مجازات می شوند

رئیس اتحادیه مشاوران املاک:

قیمت های پرت  مسکن 
مبنای منطقی ندارد
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یک تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه 
آمریکا می خواهد تیر خلاص را به برجام بزند، تاکید کرد: 
خروج  چارچوب  در  تواند  می  ایران  اسلامی  جمهوری 
آمریکا از برجام و تعلل شرکای دیگر در تامین منافع خود، 

بخشی از تعهداتش در توافق هسته ای را به حالت تعلیق 
درآورد.»حسن بهشتی پور« با اشاره به لغو و تمدید برخی از 
معافیت های همکاری  های هسته  ای بین المللی ایران گفت: 

ایالات متحده از زمانی که از توافق هسته ای ...

* حذف قیمت گذاری از سایت های فروش ملک اقدام مناسبی بود
* نمی شود هر کس هر قیمتی دلش خواست برای خانه خود تعیین کند

* مردم هوشیار هستند و با قیمت های پرت اقدام به خرید نمی کنند

سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای اسلامی از برگزاری جلسه 
غیرعلنی امروز در خانه ملت با موضوع بنزین خبر داد و گفت: سهمیه 
بندی و افزایش قیمت بنزین فعلا متوقف و قرار شد که برای یافتن 
راهکار با دولت رایزنی شود.»بهروز نعمتی« در حاشیه جلسه علنی 
روز - یکشنبه - مجلس در جمع خبرنگاران در تشریح جلسه غیر 
علنی صبح دیروز مجلس شورای اسلامی که 30 دقیقه برگزار شد، 

اظهارداشت: موضوعات مختلفی در حوزه منطقه ...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: هر دو جریان سیاسی کشور 
به این باور رسیده اند که در اردیبهشت 98، انتخابات مجلس مساله 
اصلی مردم نیست.عبدالله ناصری درباره سکوت جریان های سیاسی 
در قبال انتخابات مجلس یازدهم، اظهار کرد: برای اولین بار در چهل 
سال گذشته در فاصله حدود ده ماهه تا انتخابات نه تنها شاهد کنش 
جریان های سیاسی نیستیم، بلکه از سوی جامعه هم عکس العملی 

نسبت به انتخابات مشاهده نمی شود...

سخنگوی هیات رییسه مجلس:

سهمیه بندی و افزایش قیمت 
بنزین فعلا متوقف شد

عبدالله ناصری:

 در حال حاضر انتخابات مجلس
 مساله اصلی مردم نیست
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معاون امور عمرانی استانداری قم با اشاره به این که مساله بازآفرینی شهری، مربوط و محدود 
به دولت و زمان خاصی نیست، گفت: بازآفرینی محله های هدف شهر به حدود 10 تا 12 سال زمان 
نیاز دارد.بهشتی در جلسه ستاد بازآفرینی شهری پایدار قم اظهار داشت: اداره کل راه و شهرسازی 
استان در طرح های بازآفرینی شهری نقش خود را به دستگاه های بهره بردار تفویض کرده است و 
در واقع نقش ناظر عالیه را ایفا می کند.وی ادامه داد: بازآفرینی شهری در دولت تدبیر و امید مورد 
توجه جدی قرار گرفته است و از اهداف آن می توان به برگرداندن ارزش های واقعی اجتماع محله، 
ماندگاری جمعیت بومی در محله ها و ارتقای زیست ساکنان اشاره کرد.وی افزود: برای نیل به این 
هدف، استفاده حداکثری از ظرفیت محله ها و مشارکت اهالی در ساماندهی آن ضروری و مهم تلقی 

می شود.بهشتی گفت: هم مدیران استان از مدیران عالی کشور و هم اهالی محله ها ...

استاندار قم گفت: اساس و پایه توسعه پایدار در این استان مبتنی بر مسائل زیست محیطی است 
و بدون توجه به این مقوله امکان هیچ گونه توسعه متوازن و پایداری وجود ندارد. بهرام سرمست 
عصر یک شنبه در جلسه سازمان نظام مهندسی کشاورزی در سالن جلسه های استانداری افزود: 
برهمین اساس، تمام طرح های عمرانی استان باید پیوست زیست محیطی داشته باشد و این کار به 
معنای سربار شدن محیط  زیست در مسیر توسعه استان نیست.وی ادامه داد: محور توسعه پایدار 
بر اهمیت و نقش آفرینی نیروی انسانی است، در بخش صنعت و کشاورزی قم توازن درستی وجود 
ندارد، نمونه عدم توازن صنعت در قم در استان های دیگر مشاهده نمی شود.سرمست تاکید: بخش 
خدمات مهم ترین و اولویت دارترین مبحث توسعه آینده قم بوده و بعدازآن نیز بخش های صنعت و 

کشاورزی از اهمیت بیشتری برخوردار است.وی با انتقاد از عدم توسعه متوازن...

معاون امور عمرانی استانداری قم:

بازآفرینی محله های قم 
به 10 سال زمان نیاز دارد

استاندار قم :

اساس توسعه پایدار در قم 
مبتنی بر مسائل زیست محیطی است 
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 کشمکش برسر بهره برداری از دریاچه نمک قم

یک  تحلیلگر مسائل سیاسیدرباره جدایی پایداری 
از حرکت جمعی اصولگرایان در انتخابات مجلس آینده 
گفت: اگر یک تشکل برخلاف حرکت گروهی در جریان 
برای  مشکلی  کند،  کوک  را  دیگری  ساز  اصولگرایی 

اصولگرایان ایجاد نخواهد کرد.
عباس سلیمی نمین افزود: الان جبهه پایداری موقعیت 
گذشته را ندارد، اولا از درون دچار تغییرات جدی شده و 
جایگاه خودش را در میان اصولگرایان از دست داده است 
بنابراین اصولگرایان امروز دیگر جای نگرانی ندارند از اینکه 

جبهه پایداری خودش مستقل عمل کند.
این تحلیلگر مسائل سیاسی یادآور شد: اصل وحدت را 

همه اصولگرایان امروز مورد تأکید قرار می دهند و آن را 
ضروری می دانند بنابراین حالا اگر پایداری نظر متفاوتی 
غیر از این را مطرح کند، اتفاقی نمی افتد و این مسئله سبد 
رأی اصولگرایی را در انتخابات تهدید نخواهد کرد چون قطعا 
لیستی که مجموعه اصولگرایان بر آن اجماع کنند شانس 

اول را خواهد داشت. 
با بیان اینکه الان هیچ شخصیت یا مجموعه  وی 
اصولگرایی معتقد نیست که حرکت فردی و انفرادی شانس 
پیروزی به همراه دارد. ادامه داد: اگر پایداری در انتخابات 
حرف متفاوتی بزند اصولگرایان به دنبالش نخواهند رفت، 
حرکت مستقل پایداری قطعا مورد انتقاد جدی قرار خواهد 

گرفت.
سلیمی نمین درباره سوابق اعطای امتیازهای ویژه از 
طرف اصولگرایان به پایداری برای همگرا کردن این مجموعه 
با خود گفت: خیلی ضرورتی نمی بینم که اصولگرایان دنبال 
جلب نظر پایداری باشند. چون امروز دیگر پایداری مقبول 
پایگاه اصولگرایان نیست. یعنی کسی امروز نمی پسندد هر 
نیرویی یک جهتی خاص خود را دنبال کند. چون پایگاه 
اصولگرایان تأکید به همگرایی دارد لذا اگر کسی یا مجموعه 
ای ساز مخالف بزند این مسئله موجب انزوای خود او می 
شود. حالا اگر برخی شخصیت ها، پایداری را به عمل 

عقلایی تر نصیحت کنند بحث دیگری است.

 سلیمی نمین: 

دیگر نگران تک روی پایداری ها نیستیم

فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
با  اطلاعاتی  جنگ  در  امروز  ما  گفت: 
دشمنان قرار داریم و این جنگ به طور 
شبانه روزی در جریانی جدی، جهانی و 

قطعی در حال انجام است. 
سید  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
جمهوری  اطلاعات  وزیر  علوی  محمود 
این  معاونان  با  همراه  ایران  اسلامی 
وزارتخانهروز  یکشنبه  با حضور در ستاد 
سرلشکر  سردار  با  سپاه  کل  فرماندهی 
وزیر  از  قدردانی  با  سپاه  کل  فرمانده 
اطلاعات و هیات همراه، فلسفه وجودی 
وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه را 
به فلسفه وجودی دو چشم انسان تشبیه 
و اظهار کرد: وزارت اطلاعات و سازمان 
اطلاعات سپاه هر دو چشم های بینای 
نظام و انقلاب شکوهمند اسلامی هستند 
و در میدان ماموریت همدیگر را کامل می 
کنند.وی افزود: وزارت اطلاعات و سازمان 
اطلاعات سپاه دو قدرت اطلاعاتی مکمل 
یکدیگر بوده و همراه با سایر بخش های 
جامعه اطلاعاتی کشور به یک نقطه نگاه 
می کنند و یک تن و موجودیت واحد را 
تشکیل می دهند.سرلشکر سلامی با اشاره 
به تحولات منطقه ای و شرایط و وضعیت 
دشمنان  با  مقابله  و  نبرد  امروز صحنه 
انقلاب و ملت ایران و ضرورت هوشمندی 
و هوشیاری عمیق نسبت به پیچیدگی ها، 
سطوح و اشکال آن خاطرنشان کرد: ما 
امروز در جنگ اطلاعاتی با دشمنان قرار 
داریم و این جنگ به طور شبانه روزی در 

جریانی جدی، جهانی و قطعی در حال 
انجام است. فرمانده کل سپاه تاکید کرد:در 
ابتکار  هوشمندی،  که  اطلاعاتی  جنگ 
عمل و ذهن خوانی از لوازم آن است باید 
موازنه برقرار کرد و خدا را شاکریم که در 
این عرصه جامعه اطلاعاتی قدرتمند ما از 

دشمن معمولاً جلوتر است. 
وی با تاکید بر اینکه در این جنگ 
حساس و تعیین کننده باید انرژی فکری، 
ذهنی و ادراکی دشمن را بشناسیم، تصریح 
کرد: امروز مولفه اطلاعات پتانسیل اقتدار 
را برای ملت و کشور می سازد و دشمن 
ببیند  خود  مقابل  را  ما  راسخ  اراده  اگر 
عقب نشینی می کند این واقعیتی است که 
درک آن باید در کشور به ویژه نزد مسئولان 

نهادینه شود.
سرلشکر سلامی شناسایی نیت های 
شوم دشمن و قدرت سازی متناسب برابر 

آن را گزاره ای مهم برای جامعه اطلاعاتی 
کشور دانست و با اشاره به وضعیت دشمنان 
به ویژه آمریکایی ها گفت: دشمنان ما امروز 
ظاهری مهیب و تنومند دارند اما دچار 
پوکی استخوان هستند و با عملیات روانی و 
جنگ رسانه ای همواره خود را خطرناک و 
هراسناک جلوه می دهند اما اگر جامعه ای از 
پتانسیل اقتدار برخوردار باشد این دشمنان 
جرات تعدی و تعرض به آن را نخواهند 
داشت. فرمانده کل سپاه خاطرنشان کرد: 
وزارت  ویژه  به  کشور  اطلاعاتی  جامعه 
در  سپاه  اطلاعات  سازمان  و  اطلاعات 
صحنه انجام ماموریت های خطیر محوله 
جز به اخوت، برادری و همدلی با یکدیگر 
به چیز دیگری نمی اندیشند و با هم افزایی 
و همکاری های دقیق و موثر، توطئه ها و 
سناریوهای دشمن را خنثی و توانسته اند 
به یاری خداوند توانسته اند آنها را با شکست 

های خفت بار مواجه ساخته اند.
سردار سلامی در پایان ایجاد زیرساخت 
معنوی و آمادگی روحی و قلبی برای عبور 
از سختی ها را امری مهم و از ویژگی های 
جامعه اطلاعاتی کشور توصیف و با اشاره به 
جایگاه و نقش حساس و فرا دولتی وزارت 
اطلاعات در صیانت از امنیت، آرامش و 
منافع ملی گفت: اقتدار وزارت اطلاعات 
یک واقعیت ملموس برای دشمن است 
اگر ماجرای دستگیری تروریست شرور 
عبدالمالک ریگی و مستند خارج از دید 
2 که با تغییر افکار عمومی و مفروضات 
دشمن فضای استراتژیک نوین ایجاد کرد 

آن را به خوبی درک کرده است.
و  سپاه  افزایی  هم  و  *همکاری 

وزارت اطلاعات تداوم یابد
حجت الاسلام و المسلمین محمود 
دیدار  این  در  نیز  اطلاعات  وزیر  علوی 
به  سلامی  سرلشکر  انتصاب  تبریک  با 
انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرماندهی 
اسلامی اظهار داشت: امروز بحمدالله وفاق، 
همدلی و هم افزایی مطلوبی بین مجموعه 
نیروهای تاثیرگذار در امنیت کشور حکم 
فرما شده است و جلسات جامعه اطلاعاتی 

به طور مداوم و مستمر برگزار می شود.
وی با بیان اینکه همدلی و همراهی 
خوبی بین سپاه و وزارت اطلاعات وجود 
دارد، گفت: امیدواریم این همکاری و هم 
افزایی که در دوران فرماندهی سرلشکر 
جعفری به خوبی برقرار بود، بیش از پیش 

تداوم یابد. 

سردار سلامی در دیدار وزیر اطلاعات: 

امروز در جنگ اطلاعاتی با دشمنان قرار داریم 

رئیس فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس در تشریح نشست صبح فراکسیون متبوع 
خود با تأکید بر اینکه دولت نباید قیمت بنزین را افزایش دهد، گفت: اگر مشکل قاچاق 

بنزین است چرا دولت کارت سوخت را حذف کرد.
 حمیدرضا حاجی بابایی  در تشریح نشست دیروز فراکسیون نمایندگان ولایی 
مجلس شورای اسلامی که با دستور کار بررسی التهاب ایجاد شده پس از شایعه افزایش 
قیمت بنزین در جامعه  تشکیل شد، گفت: در این نشست که با مشارکت نمایندگان این 
فراکسیون برگزار شد نمایندگان تاکید کردند برای افزایش قیمت بنزین مجوز قانونی در 

دست دولت نبوده و دولت نمی تواند قیمت بنزین را بدون مصوبه مجلس افزایش دهد.
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شورای اسلامی بر همین اساس تصریح 
کرد: نمایندگان در این نشست به مشکوک بودن منشأ خبر اعلام ناگهانی بنزین 2500 

تومانی از نظر قریب الوقوع بودن این اقدام اشاره داشتند.

وی به اعتراض نمایندگان مبنی بر تضعیف شدید جایگاه مجلس در جامعه با اشاعه 
این خبر اشاره کرد و افزود: این مورد از مصادیق تشویش اذهان عمومی بود و نظام 
اقتصادی کشور از این گونه خبرها ملتهب شده و موجبات نگرانی بیشتر مردم فراهم می 
شود.حاجی بابایی عنوان کرد: فراکسیون نمایندگان ولایی ضمن مخالفت با این گونه اقدام 

ها پیشنهاد می کند هر اقدامی از طریق مجلس در این خصوص انجام شود.
* ضرورت احیای کارت سوخت برای جلوگیری از قاچاق بنزین

وی اضافه کرد: نمایندگان از دولت می خواهند که مسئولانه در این خصوص اعلام 
نظر کند چرا که شرایط امروز جامعه به هیچ وجه کشش و تحمل این اقدامات را ندارد.

رئیس فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس شورای اسلامی در پایان خاطرنشان کرد: 
نمایندگان معتقدند اگر هدف جلوگیری از قاچاق بنزین است چرا دولت کارت سوخت را 

که در گذشته حذف کرده است، احیا نمی کند.

حاجی بابایی در تشریح نشست فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس:

دولت اجازه افزایش قیمت بنزین را ندارد

 

ایران به متحدان
 استراتژیک نیاز دارد 

دوهفته گذشته دونالد ترامپ، رییس جمهور ایالات 
متحده آمریکا با هدف اجرایی کردن وعده های خود مبنی 
بر اعمال حداکثر فشار بر ایران، اعلام کرد دیگر معافیت های 

خرید نفت از ایران تمدید نمی کند و کشورهای خریدار نفت ایران باید به فکر جایگزین 
هایی برای واردات نفت خود باشند؛ تصمیمی که هر چند با اعتراض مقامات برخی کشورها 
از جمله چین و ترکیه مواجه شد، اما تعداد حامیان و سکوت کنندگان در برابر آن به مراتب 
بیشتر از مخالفانش بود.ایرانی که بر خلاف شعارهای ایران هراسانه دشمنانش سال ها برای 
اعتماد سازی در مقابل کشورهای اروپایی و آمریکا پشت انواع میزهای مذاکره نشست و 
سرانجام توانست با قدرتهای جهانی به توافقی فراگیر تحت پوشش شورای امنیت سازمان 
ملل دست یابد و طی 4 سال گذشته نیز بر اساس گزارش های مکرر آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به آن توافق پایبند بوده، حال از آنجا که این توافق به مذاق رییس جمهور جدید 
آمریکا خوش نیامده، بار دیگر مورد شدید ترین تحریمهای تاریخ قرار گرفته و هیچ کشوری 
را عزم و اراده و شاید یارای مقابله با این تصمیم و حمایت از ایران نیست. اصل همین ماجرا 
نشان می دهد که بعد از گذشت سال ها از تشکیل سازمان ملل و سازمان هایی همچون 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، حقوق بین الملل و اعتبار و وجاهت سازمان های بین المللی 
هنوز به درجه ای نرسیده است که بتواند جلوی بی قانونی و زورگویی برخی کشورهای یاغی 
را بگیرد و این مسأله زنگ خطر را برای صلح و امنیت جهانی به صدا می در می آورد. زمانه 
حاضر به دوران پیش از دو جنگ جهانی شبیه شده است که دیکتاتورهای جنگ طلب 
در برخی کشورها عرصه را برای یکه تازی باز دیدند و چون برخورد و مقاومت جدی را در 
برابر خود مشاهده نکردند، اتحادی شیطانی تشکیل دادند، استقلال و تمامیت ارضی دیگر 
کشورها را به سخره گرفتند و زیاده طلبی آنها تنها شامل یک کشور و دو کشور هم نشد. 
اشتباه است اگر جامعه جهانی فکر کند ترامپ، بن سلمان و نتانیاهوی امروز تفاوت زیادی با 
هیتلر و موسولینی دیروز دارند و اشتباهتر اینکه کشورهای اروپایی همچون سالهای سرنوشت 
ساز قبل از جنگ جهانی اول، باز هم در خطایی فاحش در برابر زیاده خواهی های این باند 
افراطی سکوت کنند. در شرایط کنونی ایالات متحده آمریکا توافقی که امضای سه کشور 
اروپایی، روسیه و چین و نیز تأیید قطعنامه شورای امنیت پای آن است را به سخره گرفته 
و در عمل هیچ اقدامی در برابر این کشور انجام نمی شود؛ کشورهای اروپایی و چین به ابراز 
تأسف بسنده کرده اند و روسیه هم این روزها ادعای ابرقدرتی و هماوردی با آمریکا را دارد و 
از خاورمیانه و اوکراین گرفته تا کره شمالی همه جا پا در کفش آمریکا کرده به دنبال تثبیت 
و نمایش قدرت خود به آمریکاست، به ایران که می رسد دلیلی برای نشان دادن جدیتش 
به آمریکا نمی بیند. در چنین شرایطی به نظر می رسد لازم است جمهوری اسلامی ایران 
به بازتعریف و بازنگری در برخی از استراتژیها و سیاستهای خود بپردازد تا بتواند ضمن عبور 
از بحران فعلی، شرایط بازی های استراتژیک در عرصه سیاست خارجی را به گونه ای تعریف 
کند که در سال های آینده شاهد چنین وضعیتی در مواقع بحرانی نباشیم. در گام نخست 
لازم است جمهوری اسلامی ایران با اعمال فشار بیشتر بر کشورهای اروپایی به آنها نشان دهد 
چنان که در عمل به توافقات خود با ایران پایبند نباشند، دست ایران برای اقدامات متقابل باز 
است. کشورهای اروپایی باید ملزم شوند که هر چه زودتر ساختار اینستکس را به طور رسمی 
عملیاتی کنند و از این طریق نه تنها به بازهای جهانی اطمینان دهند که راه مبادله با ایران 
بسته نیست، بلکه از ایجاد جو نگرانی در داخل ایران که می تواند به موج دیگری از گرانی 
و فشار بر مردم تبدیل شود، جلوگیری کنند. در گام دوم لازم است ضمن رایزنی و اعمال 
فشار بر همسایه شمالی، به روسیه یادآور شویم که نمی تواند تنها در مواقع نیاز خود برای 
نمایش قدرت از ایران استفاه کند و در مواقع گرفتاری ایران، سیاست سکوت و بی تفاوتی 
در پیش بگیرد. چنانکه پیش از این مناسبات ایران و روسیه بر مبنای »روابط استراتژیک« 
تعریف می شد، حال نیز باید روابط در همان سطح ادامه داشته باشد و همکاری و حمایت 
دو کشور از هم به صورت متقابل باشد. چنانکه روسیه در شرایط کنونی حاضر به همراهی 
جدی با ایران نشود، دستگاه دیپلماسی کشورمان باید در نوع روابط با این همسایه شمالی 
تجدید نظر کند. البته لازم به ذکر است که تعامل ایران با همسایگان تنها به روسیه منحصر 
نمی شود و در وضعیت بغرنج کنونی ترکیه، پاکستان، افغانستان، آذربایجان، قزاقستان و عراق 
نیز ظرفیتهایی هستند که باید برای دور زدن تحریمهای ظالمانه و غیر قانونی از آنها استفاده 
شود و البته سازمان منطقه ای اکو می تواند در این زمینه مفید و کارامد باشد. اما نکته آخر 
اینکه بحران کنونی نشان داد جمهوری اسلامی ایران علی رغم تلاشهایی که در چند سال 
اخیر صورت گرفته همچنان در ائتلاف سازی و ایجاد روابط استراتژیک با کشورهای دیگر 
دچار ضعف است. بنابراین ضروری است ضمن تقویت سازمانها و گروههای سیاسی که 
می توانند در مواقعی قدرت چانه زنی ایران را افزایش دهند و به پیشبرد سیاستهای ایران 
کمک کنند، تقویت مناسبات، ائتلاف سازی و ایجاد روابط استراتژیک با کشورهای مختلف 
منطقه و فرا منطقه ای که هم اکنون نیز در برنامه دستگاه دیپلماسی ایران قرار دارد، به طور 
جدی تری دنبال شود تا در بحرانهای مشابه آتی بتوانیم روی کمک جدی و عملیاتی شرکا 

استراتژیک خود حساب کنیم. 

سرمقـاله
رئیس اتحادیه مشاوران املاک :

قیمت های پرت مسکن مبنای منطقی ندارد
رئیس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه حذف قیمت گذاری از سایت های فروش 
ملک اقدام مناسبی بود، گفت: قیمت های پرتی که در حال حاضر برای واحدها تعیین 

می شود مبنای منطقی ندارد و مردم خرید نمی کنند.
مصطفی قلی خسروی در گفت وگویی اظهار کرد: اقدام اخیر پلیس فتا در حذف 
قیمت گذاری سایت های فروش ملک، مناسب و به موقع بود. از مسئولان می خواهیم که 
برای کد رهگیری هم دستورات لازم را بدهند که نباید کد رهگیری را در اپلیکیشن ها 
بگذارند.وی با اشاره به صحبت های انارکی، مدیرعامل بانک مسکن مبنی بر اینکه قیمت 
تمام شده ساخت را 20 تا ۳0 درصد کاهش می دهیم گفت: اگر برنامه دولت برای 
تولید 400 هزار واحد مسکونی و همچنین اقدامات سیستم بانکی برای رونق دهی به 
بازار مسکن اجرا شود آشفتگی فعلی در بازار فروکش خواهد کرد.خسروی تصریح کرد: 
نمی شود هر کس هر قیمتی دلش خواست برای خانه خود تعیین کند چرا که مردم 
هوشیار هستند و با قیمت های پرت اقدام به خرید نمی کنند.رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک ادامه داد: معتقدم فضای کنونی بازار در آینده به سمت آرامش می رود منوط به 
اینکه مالکان قیمت های پیشنهادی را پایین بیاورند تا معاملات رونق بگیرد با توجه به 
پایین بودن توان متقاضیان قیمت هایی که بعضاً از سوی فروشندگان اعلام می شود هیچ 
نوع مبنای منطقی ندارد.به گفته خسروی، بازار مسکن ظرفیت جهش قیمتی در سال 

جاری را ندارد و مالکان باید این واقعیت را بپذیرند.

یک نماینده مجلس:

باید با برگ های برنده دستمان بازی کنیم
 یک نماینده مجلس گفت: کشورهایی که ادعا می کنند، می توانند جایگزین نفت ما 

شوند فقط از نظر عددی و روی کاغذ می توانند دست به چنین کاری بزنند.
هدایت الله خادمی درباره عدم تمدید معافیت های نفتی از سوی آمریکا برای خریداران 
عمده نفت کشورمان و این که عربستان و امارات گفته اند که نفت خود را جایگزین نفت 
ایران خواهند کرد، گفت: مشکل اصلی اینجاست هنگامی که برگ های برنده دستمان 

است، بازی نمی کنیم و منفعلانه دست به اقدام میزنیم و این مشکل همیشگی ماست.
نماینده مردم ایذه و باغملک تاکید کرد: در بحث تحریم ها و رفتار ترامپ خودمان هم 
مقصر هستیم، آن هم به این دلیل که بعد از گذشت ۱0۸ سال با پیشرفت تکنولوژی و 
علم، نفت را به صورت خام به فروش می رسانیم.وی با تاکید بر اینکه اگر نفت خام خود 
را به فرآورده های نفتی تبدیل می کردیم هیچ گاه قابل تحریم نبودیم،  گفت: متاسفانه ما 
هنوز نفت را به صورت خام می فروشیم؛ خام فروشی و تک محصولی بودن، باعث می شود 

آمریکا هر زمان که بخواهد تحریمان کند و بگوید من از شما نفت نمی خرم . 

ناصر ایمانی فعال سیاسی اصولگرا :

علی لاریجانی به احتمال زیاد 
نامزد انتخابات 1400 است

ناصر ایمانی فعال سیاسی اصولگرا باور دارد که علی لاریجانی به احتمال زیاد نامزد 
انتخابات ریاست جمهوری خواهد بود. او در پاسخ به این پرسش که در صورت انصراف 
لاریجانی از شرکت در انتخابات مجلس او راه پاستور را در پیش می گیرد، گفت: »در 
حال حاضر بسیار زود است که درباره چیدمان نامزدهای انتخاباتی ریاست جمهوری 
اظهارنظر کنیم زیرا تا سال۱400 زمان زیادی باقی مانده است اما باتوجه به مصوبه 
اخیر مجلس به نظر می رسد که او از حیث قانونی برای شرکت در انتخابات ریاست 
جمهوری منع داشته باشد زیرا باتوجه به تصمیم اخیر مجلس، نمایندگان بیش 
از سه دوره متوالی نمی توانند نماینده مجلس  شوند اما اینکه بگوییم او در انتخابات 
مجلس شرکت نمی کند تا خود را برای ریاست جمهوری آماده کند، محل تردید است 
زیرا شرکت در انتخابات با نمایندگی مجلس تعارضی ندارد و اگر لاریجانی نماینده 
مجلس نیز باشند، می توانند نامزد انتخابات ریاست جمهوری شوند«.این فعال رسانه ای 
درباره جایگاه سیاسی علی لاریجانی دربین دو جناح اصولگرا و اصلاح طلب گفت: 
»اصولگرایان همچنان لاریجانی را یک نیروی اصولگرا می دانند و مخالفتی با او ندارند 
زیرا ذات او را اصولگرا می دانند و اصلاح طلبان نیز گرچه علی لاریجانی را به هیچ وجه 
در زمره اصلاح طلبان نمی گنجانند اما زاویه ای نیز با او ندارند. مناسبت علی لاریجانی 
برای اصلاح طلبان مانند حسن روحانی برای آنهاست. اگر اصلاح طلبان مانند سال92 
کاندیدای مطرحی برای شرکت در انتخابات نداشته باشند، ممکن است از او نیز 
حمایت کنند یا حتی با او به ائتلاف برسند. به هر روی با در نظرداشتن جمیع جهات 
می توان گفت که فرضیه نامزدشدن علی لاریجانی در انتخابات ریاست جمهوری بسیار  
بالاست و باتوجه به مقبولیتی که در دو جناح اصلاح طلبان و اصولگرایان دارد، می توان 

این شخصیت سیاسی را یکی از مهم ترین نامزدهای انتخابات سال۱400 دانست«.

اخبــار

محمد مهدی مظاهری

گردشگری یا استفاده از ظرفیت های معدنی اولویت کدام است؟ 
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مسؤولان نظارتی کجا هستند؟
سال	97	و	98	را	می	شود	سال	قدرت	نمایی	دلال	ها	
نامید.	بازار	این	روزهای	خودرو	را	ببیند.	دلال	ها	در	حال	
جولان	دادن	هستند	و	هیچ	کسی	نیست	جلوی	آنها	را	
بگیرد.	قیمت	ها	بیشتر	شبیه	جوک	است.	ماشین	هایی	که	
تا	یک	سال	پیش	حدود	200	میلیون	تومان	بود	الان	

بیش	از	یک	میلیارد	تومان	معامله	می	شود.	مُخ	آدم	بعد	از	دیدن	این	قیمت	ها	سوت	
می	کشد	و	دهان	باز	می	ماند	که	در	این	کشور	چه	خبر	است؟	مسؤولان	نظارتی	کجا	
هستند؟چرا	قدرت	دلال	ها	در	ایران	بیش	از	تمام	کسانی	است	که	وظیفه	نظارت	و	
کنترل	بازار	را	دارند؟	الان	چه	اتفاق	عجیبی	افتاده	است	که	شاهد	رشد	این	چنینی	
قیمت	ها	هستیم.	بازار	نشان	می	دهد	که	دولت	و	نهادهای	نظارتی	زور	مقابله	با	دلال	ها	را	
ندارد	که	اگر	داشتند	وضعیت	قیمت	ها	اینگونه	نبود.	آنها	افسار	بازار	را	به	دست	کشیده	اند	
و	به	هر	طرفی	که	دوست	دارند	می	کشند.	مردم	باید	چه	کنند؟	مردم	در	این	زمانه	دلال	
بازی	چگونه	باید	زندگی	کنند؟این	نوع	بازار،	تنها	و	تنها	باعث	گسترش	دلالی	در	کشور	
می	شود.	شما	جای	کسی	که	پراید	را	از	کارخانه	حدود	30	میلیون	خریده	است	و	حالا	
می	بیند	در	بازار	حدود	50	میلیون	تومان	است،	چه	می	کنید؟	بسیاری	این	پراید	را	
می	فروشند،	با	سودی	که	می	برند	خودرویی	دیگر	ثبت	نام	می	کنند	و	وارد	چرخه	دلالی	
می	شوند.	دلار	را	یادتان	هست؟	آنقدر	قیمت	ها	بالا	و	پایین	شد	که	بخش	بزرگی	از	مردم	
به	دنبال	خرید	و	فروش	دلار	رفتند،	حتی	تمام	زندگی	خود	را	وارد	این	بازار	کردند.	
رشد	دلالی	یعنی	کشتن	کار	یعنی	کشتن	تولید.	بامزه	است	که	در	سال	رونق	تولید،	
دلالی	رونق	گرفته	است.	عقل	معاش	به	هیچکسی	توصیه	نمی	کند	در	وضعیت	فعلی	
به	سمت	کار	و	تولید	برود.	حتی	توصیه	نمی	کند	به	سمت	کارهای	دولتی	بروند.	نان	
در	دلالی	است.	هرکه	بهتر	دلالی	کند،	بامش	بیشتر	و	بزرگ	تر	است.	در	سال	های	نه	
چندان	دور	وقتی	مردم،	فردی	را	می	دیدند	که	سوار	ماشین	های	گران	قیمت	شده	است،	
می	گفتند	طرفکارخانه	دار	است.	حالا	اما	داستان	فرق	کرده	است.	مردم	می	گویند	طرف	
بساز	بفروش	است.	طرف	دلال	دلار	است.	طرف	نمایشگاه	خودرو	دارد	و	...دیگر	عرق	
ریختن	برای	پول	درآوردن،	ارزشی	ندارد.	نه	تنها	ارزشی	ندارد	بلکه	با	حقوق	عرق	ریزی	
نمی	شود	چرخ	زندگی	را	چرخاند.دور	نباشد	که	دلالی	شغل	محبوب	دانش	آموزان	
شود.	عزیزم	دوست	داری	در	آینده	چه	کاره	شوی؟	دلال!	مشخص	نیست	تا	کی	قرار	
است	دهان	مان	برای	دیدن	قیمت	ها	در	بازار	باز	بماند؟	تاکی	قرار	است	ببینم	مسؤولان	
دست	روی	دست	گذاشته	اند	و	دلال	ها	در	حال	اسکی	رفتن	به	روی	قیمت	ها	هستند؟	
کاش	دولت،	مجلس	و	قوه	قضاییه	به	مردم	بگویند	برای	کنترل	بازار	چه	برنامه	ای	دارند	

و	تا	به	حال	چه	کرده	اند.

مردم دیگر 
لیستی رأی نمی دهند

در	مورد	این	که	چه	طیف	هایی	پا	به	عرصه	انتخابات	
مجلس	می	گذارند	و	آیا	خط	سومی	شکل	خواهد	گرفت	
یا	خیر؟	باید	گفت	ما	شاهد	آن	بودیم	که	گروهی	تحت	
عنوان	مستقلین	آمدند	اما	تنها	در	حد	شعار	بوده	و	در	

فضای	سیاسی	به	سمت	و	سوی	خاصی	گرایش	پیدا	کردند.	اسم	خودشان	را	گذاشتند	
مستقلین،	در	صورتی	که	اصلا	همچین	چیزی	نداریم؛	گروه	سیاسی	دیگری	در	دوره	
یازدهم	انتخابات	ریاست	جمهوری	با	نام	تدبیر،	امید	و	اعتدال	وارد	شدند	که	عملکرد	
و	گفتمانشان	اعتدالی	نبود	و	مجددا	همان	فضا	تکرار	شد.در	کشور	فضای	تکراری	
سیاسی	داریم.	چیزی	هم	به	عنوان	نگاه	جدید	سیاسی	را	شاهد	نیستیم؛	هر	از	گاهی	
گروه	سیاسی	جدید	تشکیل	شده	و	مانیفستی	هم	برای	خود	طرح	می	کنند	اما	در	آخر	
چیز	جدیدی	در	این	مانیفست	دیده	نمی	شود.	این	نشان	دهنده	آن	است	که	گروه	های	
سیاسی	به	سمت	اندیشه	ورزی	و	ترمیم	نگاه	های	شان	نرفته	اند.	یعنی	به	این	سمت	
نرفته	اند	که	نگاه	های	شان	را	با	خواسته	های	مردم	همسو	کنند	و	راه	های	محقق	کردن	
نگاه	های	مردم	را	ترسیم	کنند.در	نتیجه،	اگر	انتخابات	آینده	لیستی	نباشد	-	که	بعید	می	
دانم	مردم	لیستی	رای	بدهند-	افراد	جدیدی	را	با	نگاه	های	جدید	شاهد	نیستیم.	مگر	
این	که	این	فضا	ایجاد	بشود	و	گروهی	سیاسی		که	فعلا	حضور	دارند،	از	خودمحوری،	
تکرار	مهره	های	سوخته	و	انتخاب	نیروهای	ناکارآمد	دوری	کنند	و	به	سمت	انتخاب	
نیروهای	کارآمد	با	اندیشه	های	انقلابی	بروند.	اگر	به	این	سمت	بروند،	می	شود	امیدوار	
بود	که	در	دوره	بعد	انتخابات	مجلس،	نیروهایی	با	این	دیدگاه	و	خلاقیت	حضور	پیدا	
کنند.لیستی	رای	دادن	مردم	در	گذشته	اثر	مثبتی	نداشته	است.	به	اعتقاد	من	-شاید	
هم	اتفاق	نیفتد-	مردم	با	تدبیرتر	رای	خوهند	داد.	چرا	که	رای	آن	ها	سرنوشت	خودشان	
و	مملکت	را	رقم	می	زند؛	اشتباه	گذشته	مردم	این	بود	که	به	طیف	ها	رای	می	دادند.مردم	
اگر	بدانند	که	این	رای،	سرنوشت	خودشان	را	رقم	می	زند	و	تا	چه	حد	در	سرنوشت	
کشور	تاثیر	دارد،	هیچگاه	به	یک	لیست	بدون	شناخت	رای	نمی	دهند.	سرنوشت	مردم	
دست	خودشان	است.	اگر	می	خواهند	افرادی	انقلابی،	فکور،	جسور	و	کارآمد	روی	کار	
بیایند،	حتی	شده	به	پنج	نفر	هم	رای	بدهند،	رأی	می	دهند.البته	بعضی	گروه	ها	مردم	
را	در	فشاری	سیاسی	قرار	دادند	که	می	گویند	اگر	به	یک	گروه	سیاسی	رای	ندهید،	
گروه	رقیب	وارد	می	شود.	بخشی	از	مردم	هم	باور	می	کنند.	فرض	می	کنیم	که	از	رقیب	
هم	وارد	شد.	چه	اشکال	دارد؟مگر	نه	این		که	مجلس	محل	تبادل	افکار	است؟	بگذارید	
عقلای	آن	طرف	بیایند.	دلیلی	ندارد	که	30	نفر	از	جناحی	بیاید	که	۱5	نفر	از	آن	ها	فاقد	
کارآمدی	باشند.	تحلیل	من	این	است	که	گروه	های	سیاسی	می	توانند	با	معرفی	این	

دسته	نیروها،		نقش	مهم	و	اساسی	در	انتخابت	ایفا	کنند.

سرافراز 
و کاسبان عدالت

	هرچند	وقت	یک	بار	در	شبکه	های	مجازی	و	واقعی	
سر	و	کله	کسانی	یافت	می	شود	که	صریح	و	بی	پروا	از	
عدالت	دم	می	زنند	و	همه	گروه	های	سیاسی	را	در	بی	

اعتنایی	به	عدل	و	داد	از	یک	قماش	می	دانند.
در	جامعه	هیجان	زده	ما	معمولا	یخ	این	حرف	ها	زود	می	گیرد	و	البته	زود	هم	بخار	
می	شود	و	دیگر	نه	از	یخ	خبری	هست	و	نه	از	صاحب	یخ.	حاصل	این	یخ	فروشی	ها	

اما	عمدتا	دو	چیز	است.
بی	اعتمادی	مردمی	که	تنها	بهشت	گمشده	آن	ها	عدالت	است	نسبت	به	شعارهای	
عدالتخواهانه	و	کاسب	کاری	مدعیان	عدالتخواهی.	اما	چه	می	توان	کرد؟	به	نظرم	
بدبینی	در	هر	کجا	که	بد	باشد	در	این	مورد	خاص	از	اوجب	واجبات	است.	باید	نسبت	
به	آن	کسی	که	در	این	سی	چهل	سال	گذشته	چشم	بر	هر	پلیدی	و	مصیبتی	بسته	و	
یا	مدافع	سرسخت	وضع	موجود	بوده	و	ناگهان	سینه	چاک	مردم	شده	به	دیده	تردید	
نگریست.	طرف	خود	مجسمه	رانت	خواری	است	و	اگر	نبود	مناسبات	نسبی	و	سببی	او	
در	ساختار	قدرت	نمی	توانست	حتی	مدیریت	یک	دبستان	را	هم	عهده	دار	شود	اما	حالا	
چنان	از	تبعیض	در	ساختار	آموزشی	کشور	سخن	می	گوید	کانه	همه	عمر	را	در	بلندی	

های	سیرا	ماسترا	همدوش	فیدل	و	چه	و	کامیلو	مشغول	مبارزه	بوده!
چه	خبر	است	برادر	من؟	و	آن	دیگری	که	نمایندگی	مردم	را	عهده	دار	است	چنان	
در	مجلس	استیضاح	فلان	وزیر	رگ	گردنی	می	شود	که	تو	ته	دلت	امیدوار	می	شوی:	
بالاخره	مردی	از	خویش	برون	آمد	و	کاری	کرد	کارستان،	اما	خیلی	طول	نمی	کشد	تا	
بفهمی	آن	همه	شور	و	هیجان	نه	به	مردم	دخلی	داشت	و	نه	به	انقلاب	و	نظام.	نه	دغدغه	
اصلاح	طلبی	در	میان	بود	و	نه	نگرانی	اصول	گرایانه.شاید	اگر	وزیر	بخت	برگشته	به	
تقاضای	مالی	آقای	نماینده	پاسخ	مثبت	می	داد	اصلا	آن	خیمه	شب	بازی	راه	نمی	افتاد.	
نمی	گویم	به	هر	صدای	عدالت	طلبانه	ای	باید	به	دیده	تردید	نگریست	اما	من	به	این	
جماعت	یک	شبه	انقلابی	شده	به	شدت	بدبینم.	البته	تجربه	هم	نشان	داده	که	خیلی	

طول	نمی	کشد	تا	تشت	رسوایی	این	جماعت	از	بام	رنگ	و	ریا	فرو	افتد.
این	مقدمه	را	ننوشتم	تا	بگویم	حرف	های	انقلابی	آقای	سرافراز	هم	خدای	ناکرده	
از	جنس	زمره	رنگ	و	ریاست.	اما	این	همه	سال	خاموشی	پیشه	کردن	و	گاه	خود	در	
صدر	مدافعان	وضع	موجود	قرار	گرفتن	و	ناگهان	در	هیئت	یک	افشا	کننده	بی	پروای	
نهادهای	قدرتمند	امنیتی	ظاهر	شدن	کمی	مشکوک	است.	و	جالب	این	که	دم	خروس	
همین	اول	کار	بیرون	می	زند.	آقای	سرافراز	از	پروژه	جاسوس	سازی	سخن	می	گوید	و	
این	که	حاکمیت	گاه	چه	راحت	به	دیگران	انگ	جاسوسی	می	زند،	و	تو	تا	می	خواهی	
با	او	همدل	شوی	همکارش	از	آن	سوی	خط	می	گوید:	بله،	در	زندان	آمریکایی	ها	که	
بودم	ماموران	اطلاعاتی	آمریکا	به	من	گفتند	آقای	هاشمی	رفسنجانی	اطلاعات	محرمانه	

ایران	را	از	طریق	عربستان	به	ما	می	داد!
این	جاست	که	می	فهمی	که	اصلا	دعوا	بر	سر	نفس	زشت	جاسوس	سازی	نیست	
بلکه	بر	سر	مصادیق	است.	اگر	کسی	به	دوستان	آقای	سرافراز	اتهام	جاسوسی	بزند	
زشت	است	اما	به	آقای	هاشمی	ایرادی	ندارد.	بعضی	از	دوستان	روزنامه	نگار	من	صراحتا	
آقای	سرافراز	را	به	چیزهایی	متهم	کردند	که	اصلا	خوش	نمی	دارم	آن	ها	را	باور	کنم.	
من	ته	دلم	دوست	دارم	آقای	سرافراز	همان	طور	که	مدعی	است	به	دلیل	در	افتادن	با	
مافیای	قدرت	و	ثروت	از	ریاست	سازمان	صدا	و	سیما	کله	پا	شده	باشد.	دوست	دارم	
رابطه	او	و	خانم	میر	قلی	خانی	صرفا	یک	رابطه	دوستانه	باشد	و	نه	یک	رابطه	عجیب	و	
غریب	سیاسی.	اما	ظاهرا	جهان	واقعیت	بی	رحم	تر	از	تصورات	کودکانه	من	است.	تا	به	

امروز	که	این	گونه	بوده.

حشمت الله فلاحت پیشه: 

آمریکا می خواهد ایران را وارد فاز افراطی کند
رییس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	با	بیان	
این	که	ایران	نباید	کل	مناسبات	خارجی	خود	را	با	آمریکا	تعریف	کند،	گفت:	تلاش	
آمریکا	از	تحریم	های	تازه	هسته	ای	وادار	کردن	ایران	به	خارج	شدن	از	آژانس	و	ان	پی	
تی	است	تا	پرونده	ایران	در	ذیل	فصل	7	منشور	سازمان	ملل	قرار	گیرد،	لذا	ما	نباید	

وارد	فاز	افراطی	شویم.
حشمت	الله	فلاحت	پیشه	در	توضیح	ابزار	ایران	در	مقابله	با	دور	جدید	تحریم	های	
آمریکا،	اظهار	کرد:	8000	نوع	تحریم	علیه	جمهوری	اسلامی	ایران	توسط	آمریکا	در	
تاریخ	مناسبات	آمریکا	با	دیگر	کشورها	غیرقابل	مقایسه	است	و	آمریکا	تنها	وارد	فاز	جنگی	

نشده	است.
وی	تاکید	کرد:	نباید	کل	مناسبات	خارجی	مان	را	با	آمریکا	تعریف	کنیم،	چون	این	به	
معنای	بازی	در	میدان	افراطیون	آمریکا	است.	آمریکا	با	تحریم	های	جدید	به	خصوص	در	
موضوع	هسته	ای	می	خواهد	ایران	از	آژانس	هسته	ای	و	ام	پی	تی	خارج	شده	و	ایران	را	وارد	
فاز	افراطی	کند	تا	در	این	شرایط	پرونده	ما	در	ذیل	فصل	7	منشور	سازمان	ملل	قرار	گیرد.
رئیس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	خاطر	نشان	
کرد:	ایران	باید	بدون	ورود	به	فاز	افراطی	در	قالب	برجام	و	اساسنامه	آژانس	تولیدات	صنعت	
هسته	ای	خود	را	به	سطوح	بالاتر	از	20	درصد	برساند	چون	ما	این	تجربه	را	داریم	که	با	این	

رویکرد	دنیا	بسیج	شد	تا	با	ما	مذاکره	کند	که	نتیجه	آن	برجام	شد.
فلاحت	پیشه	ادامه	داد:	استفاده	از	سازوکارهای	بین	المللی	بدان	معناست	که	از	
سازوکارهای	بدون	آمریکا	بهره	گیریم	چنین	ظرفیتی	برای	ایران	وجود	دارد	که	ما	سطح	
خود	را	به	توان	چانه	زنی	قبل	از	برجام	برگردانیم.	در	این	راه	هم	دلیلی	ندارد	وارد	فاز	افراطی	
شویم.	جمهوری	اسلامی	ایران	نباید	از	هیچ	معاهده	ای	به	صورت	اعلامی	خارج	شود	چون	

آمریکا	به	دنبال	چنین	بهانه	ای	است.
وی	در	پایان	و	در	جمع	بندی	گفت:	ما	باید	به	عنوان	یکی	از	راهکارهای	پیش	رو	وارد	

مذاکره	با	آژانس	و	اعضای	برجام	برای	تولید	سوخت	20	درصد	و	بالاتر	شویم.
	

معاون هماهنگ کننده نیروی دریایی ارتش:

مردم مرعوب جنگ روانی دشمن نشوند
معاون	هماهنگ	کننده	نیروی	دریایی	ارتش	گفت:	دشمن	با	ایجاد	رعب	و	وحشت	در	
فضای	سیاسی،	فرهنگی	و	اقتصادی	به	دنبال	اهداف	شوم	خود	است	ولی	مردم	ما	نباید	

مرعوب	جنگ	روانی	دشمن	شوند.
امیر	دریادار	حمزه	علی	کاویانی	با	حضور	در	جمع	کارکنان	اداره	عقیدتی	سیاسی	
نیروی	دریایی	ارتش	ضمن	تبریک	فرا	رسیدن	ماه	نزول	قرآن	گفت:	مجموعه	کارکنان	
عقیدتی	سیاسی	که	هسته	اصلی	فرهنگی	در	ارتش	محسوب	می	شوند،	باید	نسبت	به	

بصیرت	افزایی	و	آگاهسازی	سیاسی	سایر	کارکنان	ارتش	تلاش	کنند.
وی	افزود:	با	توجه	به	فضای	موجود	و	تلاش	دشمن	برای	راه	اندازی	یک	جنگ	روانی	
گسترده	با	استفاده	از	اهرم	اقتصادی،	لازم	است	همه	مسئولین	فرهنگی	در	راستای	اجرایی	
شدن	تدابیر	رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	با	تلاش	شبانه	روزی	نسبت	به	ترویج	فرهنگ	
اسلامی	اقدام	کنند	و	البته	در	این	راستا	اهتمام	عناصر	فرهنگی	ارتش	جمهوری	اسلامی	

قابل	تقدیر	است.
معاون	هماهنگ	کننده	نیروی	دریایی	ارتش	با	تاکید	بر	این	که	استکبار	جهانی	و	
دشمنان	نظام	مقدس	جمهوری	اسلامی	ایران	همواره	در	تلاش	اند	با	ایجاد	یک	جنگ	
روانی	گسترده	مردم	را	نسبت	به	نظام	اسلامی	بدبین	کنند،	خاطرنشان	کرد:	همانطور	که	
مقام	معظم	رهبری	و	فرماندهی	معظم	کل	قوا	مکررا	به	عدم	تاثیرپذیری	از	نفوذ	توسط	
دشمن	تأکید	دارد،	همه	ما	مسئولین	در	ارتش	باید	با	بصیرت	و	آگاهی	لازم	افکار	پلید	
دشمن	را	در	همه	عرصه	ها	نابود	و	با	ترویج	روحیه	انقلابی	در	بین	کارکنان	انشالله	همانطور	
که	با	ایستادگی	و	مقاومت	و	با	روحیه	ایثار	توانستیم	در	هشت	سال	دفاع	مقدس	دشمنان	

را	به	زانو	در	بیاوریم	از	این	امتحان	الهی	نیز	باسربلندی	پیروز	شویم.
امیر	دریادار	کاویانی	در	پایان	اتحاد	و	همبستگی	بین	مردم	و	مسئولین	را	رمز	پیروزی	
در	برابر	هجمه	های	روانی	دشمن	دانست	و	افزود:	دشمن	با	ایجاد	یک	فضای	گسترده	
روانی	در	تمام	عرصه	ها	به	دنبال	برآورده	کردن	اهداف	پلید	خود	است	مردم	ما	نباید	

مرعوب	جنگ	روانی	دشمن	شوند.
	

عبدالله ناصری:

 در حال حاضر انتخابات مجلس
 مساله اصلی مردم نیست

یک	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	گفت:	هر	دو	جریان	سیاسی	کشور	به	این	باور	رسیده	اند	
که	در	اردیبهشت	98،	انتخابات	مجلس	مساله	اصلی	مردم	نیست.

عبدالله	ناصری	درباره	سکوت	جریان	های	سیاسی	در	قبال	انتخابات	مجلس	یازدهم،	
اظهار	کرد:	برای	اولین	بار	در	چهل	سال	گذشته	در	فاصله	حدود	ده	ماهه	تا	انتخابات	نه	تنها	
شاهد	کنش	جریان	های	سیاسی	نیستیم،	بلکه	از	سوی	جامعه	هم	عکس	العملی	نسبت	

به	انتخابات	مشاهده	نمی	شود.
وی	ادامه	داد:	باید	بپذیریم	که	کنش	گری	سیاسی	همیشه	متأثر	از	فضای	اجتماعی	
کشور	است.	تحریم	ها،	مشکلات	اقتصادی	و	اخیراً	هم	سیل	فضای	جامعه	را	تحت	تأثیر	قرار	
داده	است	و	این	مسائل	موجب	شده	که	دیگر	دوقطبی	های	اصلاح	طلب	و	اصولگرا	برای	

جامعه	اهمیت	تعیین	کننده	ای	نداشته	باشد.
این	فعال	سیاسی	همچنین	با	اشاره	به	اینکه	جریان	های	سیاسی	کشور	تحت	تأثیر	
انفعال	جامعه	قرار	گرفته	است،	تصریح	کرد:	هر	دو	جریان	سیاسی	کشور	به	این	باور	
رسیده	اند	که	در	اردیبهشت	98،	انتخابات	مجلس	نه	تنها	مساله	اصلی	مردم	نبوده	و	حتی	
مساله	دست	چندم	مردم	هم	نیست؛	البته	باید	منتظر	بمانیم	که	در	آینده	چه	اتفافاتی	رخ	

می	دهد؛	ممکن	است	اتفاقات	مثبتی	رخ	دهد	یا	حتی	شرایط	بدتر	شود.
ناصری	در	ادامه	با	بیان	اینکه	معتقدم	نوع	واکنش	جامعه	نسبت	به	انتخابات	طبیعی	
است،	گفت:	جامعه	دچار	بحران	های	اقتصادی	است	که	سوء	مدیریت	ها	نقش	مهمی	
در	ایجاد	بحران	ها	داشته	است؛	بنابراین	جامعه	حق	دارد	که	چنین	دیدگاهی	نسبت	به	
انتخابات	داشته	باشد.	جامعه	با	مقایسه	شرایط	خود	با	دوره	قبل	تحریم	ها	در	سال	90،	به	
این	نتیجه	رسیده	است	که	شرایط	اقتصادی	و	معیشتی	خود	سخت	تر	شده	است	بنابراین	

در	حال	حاضر	انتخابات،	مساله	جامعه	نیست.

سخنگوی هیات رییسه مجلس:

سهمیه بندی و افزایش قیمت بنزین 
فعلا متوقف شد

سخنگوی	هیات	رییسه	مجلس	شورای	اسلامی	از	برگزاری	جلسه	غیرعلنی	امروز	در	
خانه	ملت	با	موضوع	بنزین	خبر	داد	و	گفت:	سهمیه	بندی	و	افزایش	قیمت	بنزین	فعلا	

متوقف	و	قرار	شد	که	برای	یافتن	راهکار	با	دولت	رایزنی	شود.
»بهروز	نعمتی«	در	حاشیه	جلسه	علنی	روز	-	یکشنبه	-	مجلس	در	جمع	خبرنگاران	
در	تشریح	جلسه	غیر	علنی	صبح	دیروز	مجلس	شورای	اسلامی	که	30	دقیقه	برگزار	شد،	
اظهارداشت:	موضوعات	مختلفی	در	حوزه	منطقه،	بین	المللی	و	داخلی	در	جلسه	غیر	علنی	

امروز	مجلس	شورای	اسلامی	مطرح	شد.
وی	افزود:	در	این	جلسه	میهمانی	از	دولت	نداشتیم	و	جلسه	داخلی	مجلس	شورای	

اسلامی	بود.
نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	شورای	اسلامی	همچنین	گفت:	در	بحث	اصلاح	
ساختار	بودجه	قرار	شد	که	محمد	باقر	نوبخت	رییس	سازمان	برنامه	و	بودجه	سناریوهای	

مختلفی	را	که	دولت	آماده	کرده	به	مجلس	ارایه	کند.
سخنگوی	هیات	رییسه	مجلس	اظهار	داشت:	در	خصوص	بحث	بنزین	فعلا	موضوع	
متوقف	است	و	قرار	بر	این	شد	که	در	این	زمینه	رایزنی	هایی	را	مجلس	برای	یافتن	راهکار	

با	دولت	انجام	دهد.
وی	تاکید	کرد:	در	مورد	بنزین	قرار	شد	که	بین	مجلس	و	دولت	مشترکا	جلساتی	برگزار	

کنند	ولی	در	کل	موضوع	متوقف	است.	
نعمتی	افزود:	این	هفته	قرار	شد	کمیسیون	برنامه	و	بودجه	با	محمد	باقر	نوبخت	
جلساتی	بگذارند،	به	احتمال	زیاد	این	جلسه	در	این	ماه	برگزار	می	شود،	البته	نوبخت	در	
جلسه	فراکسیون	مستقلین	مطرح	کرد	که	سناریوهای	مختلفی	را	در	نظر	گرفته	اند	و	

همین	امروز	هم	در	جلسات	دولت	این	موضوع	را	بررسی	می	کنند.

محمودی شاه نشین در تذکر شفاهی:

از افزایش قیمت آب جلوگیری شود
	نماینده	مردم	شهریار	گفت:	ضمن	اینکه	خواستار	حفظ	شیرینی	آب	برای	کشاورزان	

هستیم،	لازم	است	از	افزایش	قیمت	آب	جلوگیری	شود.
محمد	محمودی	شاه	نشین	در	نشست	علنی	دیروز	مجلس	شورای	اسلامی،	در	تذکر	
شفاهی	خود	با	بیان	اینکه	به	خاطر	بارندگی	های	اخیر	وضعیت	کشاورزی	رو	به	بهبود	
خواهد	رفت،	گفت:	متاسفانه	آب	منطقه	ای	استان	ها	به	خصوص	استان	البرز	و	تهران	اقدام	

به	گران	کردن	آب	کشاورزی	کرده	و	باعث	ناراحتی	کشاورزان	شده	اند.
نماینده	مردم	شهریار،	شهرقدس	و	ملارد	در	مجلس	شورای	اسلامی	در	پایان	
خاطرنشان	کرد:	ضمن	اینکه	خواستار	حفظ	شیرینی	آب	برای	کشاورزان	هستیم،	لازم	

است	از	افزایش	قیمت	آب	جلوگیری	شود.	

فعال	سیاسی	اصولگرا	گفت:	آمریکایی	ها	
به	 نمی	توانند	 را	 تحریم	ها	 که	 می	دانند	
صورت	طولانی	مدت	ادامه	دهند،	چرا	که	
مردم	ایران	در	این	مدت	به	زندگی	بدون	
وابستگی	به	نفت	عادت	کرده	اند	و	آنها	دیگر	
ابزاری	برای	فشار	بر	ایران	نخواهند	داشت.

درخصوص	 نمین«	 سلیمی	 »عباس	
تحریم	های	اخیر	آمریکا	علیه	ایران	گفت:	
از	جنبه	تاریخی	همواره	کشورهای	سلطه	گر	
خواهان	وابستگی	کشورهای	تابعه	به	اقتصاد	
تک	محصولی	بوده	اند	تا	از	این	طریق	بتوانند	
با	اعمال	فشار	اقتصادی	خواسته	های	خود	را	
پیش	ببرند	کما	این	که	ایران	هم	در	پیش	

از	انقلاب	دچار	مشکل	وابستگی	به	اقتصاد	
نفتی	بود.این	پژوهشگر	تاریخ	معاصر	ادامه	
داد:	کشور	ما	پیش	از	این	باید	برای	رهایی	
از	فشارهای	دشمنان	وابستگی	به	نفت	را	
رها	می	کرد،	اما	تجربه	نشان	داد	تا	زمانی	
که	فشار	نباشد	این	اتفاق	رخ	نمی	دهد	و	
حالا	این	فرصت	ایجاد	شده	است	تا	سختی	
ریسک	جدا	شدن	اقتصاد	از	نفت	را	بپذیریم.
وی	با	اشاره	به	این	که	سازمان	ها	و	
نهادهایی	مانند	بنیاد	مستضعفان،	بنیاد	
در	 امام	 فرمان	 اجرایی	 ستاد	 و	 علوی	
سال	های	اخیر	اقدامات	خوبی	در	حمایت	از	
بخش	های	کم	درآمد	جامعه	انجام	داده	اند،	

افزود:	اگر	مردم	از	این	اقدامات	با	خبر	شوند،	
تحمل	مردم	برای	پذیرش	شرایط	دشوار	

امروز	جامعه	افزایش	می	یابد.
سلیمی	نمین	راهکار	دیگر	مقابله	با	فشار	
تحریم	ها	را	کاهش	تنش	های	سیاسی	
عنوان	کرد	و	گفت:	رهبری	سال	گذشته	در	
سخنانی	فرمودند	الان	شرایط	دامن	زدن	به	
اختلافات	داخلی	نیست،	اما	متاسفانه	حتی	
داعیان	پیروی	از	ایشان	هم	به	این	سخن	
توجه	نکردند	و	نزاع	های	فراوان	برای	طلب	
قدرت،	مانع	ایجاد	حس	همدلی	میان	اقشار	

جامعه	شده	است.
این	فعال	اصولگرا	در	بخش	دیگری	از	

صحبت	های	خود	به	لزوم	تقویت	عدالت	در	
جامعه	پرداخت	و	گفت:	اگر	جامعه	احساس	
کند	این	شرایط	دشوار	شامل	همه	است،	
نارضایتی	 بروز	 وجود	حس	عدالت	مانع	

خواهد	شد.
وی	با	بیان	این	که	اگر	در	گذشته	نسبت	
به	مقوله	عدالت	غفلت	صورت	گرفته،	امروز	
باید	عزم	را	جدی	کرد	و	نظارت	برای	تقویت	
نقش	 بین	 این	 در	 یابد.	 افزایش	 عدالت	
دولت	در	تقویت	عدالت	نسبت	به	سایر	
قوا	و	نهادهای	مانند	قوه	قضائیه	پررنگ	تر	
است	و	اقدامات	دولت	در	مقابله	با	جرم	باید	

پیشگیرانه	باشد.

عباس سلیمی نمین:

آمریکایی ها نمی توانند تحریم را به مدت طولانی ادامه دهند

با	 رهبری	 معظم	 مقام	 دفتر	 رییس	
اشاره	به	سفر	اخیرش	به	مناطق	سیل	زده	
در	استان	خوزستان،	گفت:	هر	حلقومی	
که	ندای	اختلاف	از	آن	بلند	می	شود	کار	
شیطان	و	دشمن	است.	اتحاد	نقش	بزرگی	
در	حل	مسائل	کشور	دارد.	در	مناطق	سیل	

زده	آنچه	دیده	ام	همین	بود.
محمدی	 محمد	 حجت	الاسلام	
گلپایگانی	که	در	مراسم	تکریم	و	معارفه	
نمایندگان	قدیم	و	جدید	ولی	فقیه	در	
به	 می	گفت،	 سخن	 زیارت	 و	 حج	 امور	
مناطق	 به	 که	 سفری	 از	 مشاهداتش	
داشت	 خوزستان	 استان	 در	 سیل	زده	
اشاره	کرد	و	اتحاد	مردم	در	این	مناطق	
را	اعجاب	انگیز	وصف	کرد	و	افزود:	دیروز	
از	این	سفر	بازگشتم،	آنجا	آثار	اتحاد	و	
عظیم	سیل	 حادثه	 در	 را	 مردم	 برابری	
شاهد	بودم.	واقعاً	عجیب	بود.	این	از	برکات	
سیلی	است	که	خرابی	های	فراوانی	داشته	
است.	تعداد	زیادی	از	مردم	کاشانه،	مزارع	
و	تمام	هستی	شان	را	از	دست	داده	اند،	اما	
دستاورد	این	حادثه	مهم	طبیعی	آن	هم	
در	کشوری	که	جزو	۱0	کشور	حادثه	خیز	
جهان	است،	ایجاد	روح	اتحاد	بوده	است.

وی	ادامه	داد:	در	چند	ساعتی	که	آنجا	
برخوردم	که	 به	شخصی	 حضور	داشتم	
مسؤولیتی	هم	داشت.	درباره	اش	می	گفتند	

این	آقا	تمام	سه	ماه	را	روزه	گرفته	است.	
واقعاً	احساس	حقارت	کردم.	از	هیچ	پولی	
از	بیت	المال	حقوقی	 برخوردار	نیست	و	
نمی	گیرد.	می	گفتند	3۴	شب	است	که	به	
خانه	نرفته	با	اینکه	خانه	اش	نزدیک	محل	
حادثه	بود.	اتحاد	و	برابری	خیلی	علنی	و	
روشن	دیده	می	شد.	این	آثار	و	برکات	سیل	
است.	همان	چیزی	که	مورد	هجمه	دشمن	

واقع	شده	است.
رییس	دفتر	مقام	معظم	رهبری	گفت:	
با	 می	کند	 سعی	 وجود	 تمام	 با	 دشمن	
نقشه	های	شیطانی	این	اتحاد	را	از	بین	
ببرد.	ما	روحانیون	که	تریبون	و	فرصت	
داریم	رسالت	مان	این	است	که	اهمیت	این	

اتحاد	را	یادآور	شویم.	هر	حلقومی	که	ندای	
اختلاف	از	آن	بلند	می	شود	کار	شیطان	و	
دشمن	است.	اتحاد	نقش	بزرگی	در	حل	
مسائل	کشور	دارد.	در	مناطق	سیل	زده	
آنچه	دیده	ام	همین	بود.	مردم	یکپارچه	و	
متحد	پشت	سر	مقام	معظم	رهبری	ایستاده	
بودند.	وجود	شریفشان	مورد	احترام	است	با	
آنکه	ناراضی	بودند	و	هستند	اما	در	موضوع	

رهبری	همه	نظرشان	یکی	بود.
محمدی	گلپایگانی	در	بخش	دیگری	از	
سخنانش	در	مراسم	تکریم	قاضی	عسکر		و	
معارفه	نواب	به	عنوان	نماینده	ولی	فقیه	در	
امور	حج،	نخست	با	بیان	اینکه	حضرت	آقا	
به	همه	این	جمع	سلام	رسانده	اند،	گفت:	

فلسفه	تشکیل	این	جلسه	برای	همه	ما	
روشن	است.	قرار	نیست	معارفه	ای	انجام	
شود.	معارفه	آنجاست	که	کسی	را	نشناسیم.	
آقای	نواب	)نماینده	جدید	ولی	فقیه	در	
شناخته	 شخصیت	 زیارت(	 و	 حج	 امور	
شده	در	حوزه	حج	هستند	که	با	توجه	به	
دوران	خدمت	در	بعثه	و	مکه	همه	رموز	و	

مهارت	های	حج	را	می	داند.
او	همچنین	به	اثرگذاری	حجت	الاسلام	
قاضی	عسگر	در	دیپلماسی	حج	اشاره	کرد	و	
افزود:	ایشان	از	عهده	مسئولیت	های	سخت	
به	خوبی	برآمده	اند	و	لازم	است	از	خدمات	
ارزشمندشان	در	حوزه	حج	و	زیارت	تشکر	
کنیم.	ما	همیشه	از	حضور	قاضی	عسگر	در	
مواقع	بحرانی	بهره	برده	ایم،	چه	آن	زمان	که	
در	اصفهان	نیاز	بود	به	عنوان	امام	جمعه	
اعزام	شوند	چه	در	زمانی	که	حج	با	بحران	

روبرو	شد.
محمدی	 محمد	 حجت	الاسلام	
معظم	 مقام	 حکم	 سپس	 	 گلپایگانی	
رهبری	را	به	حجت	الاسلام	سیدعبدالفتاح	
نواب	به	عنوان	نماینده	جدید	ولی	فقیه	در	
امور	حج	و	زیارت	و	سرپرست	حجاج	ایرانی	
اهدا	کرد	و	با	اهدای	لوح	یادبود	سازمان	
حج	و	زیارت	و	پرچم	حرم	امام	حسین	
)ع(	از	چهار	دهه	فعالیت	حجت	الاسلام	

قاضی	عسکر	تقدیر	کرد.

رییس دفتر مقام معظم رهبری:

بلند شدن هر ندای اختلافی، کار دشمن است
اخبــار یادداشت روز

دیدگـاه

یادداشت

وزیر	کشور	گفت:	دشمن	با	افزایش	تحریم	ها	و	به	صفر	رساندن	فروش	نفت	به	دنبال	
ایجاد	تنش	های	اجتماعی،	ناامنی	و	اعتراض	های	مردمی	در	کشور	است.

»عبدالرضا	رحمانی	فضلی«	روز	-	یکشنبه	-	در	یکصد	و	شانزدهمین	جلسه	شورای	
اجتماعی	کشور	که	با	موضوع	حاشیه	نشینی	و	با	حضور	نمایندگان	دستگاه	ها	برگزار	شد	با	
تاکید	بر	این	که	»قدر	مردم	را	باید	بدانیم«	افزود:	باید	بدانیم	همه	کارها	در	کشور	با	همراهی	
و	مشارکت	مردم	به	نتیجه	می	رسد	و	انجام	کاری	بدون	کمک	مردم	امکان	پذیر	نیست.	
وی	خاطرنشان	کرد:	هریک	از	مسئولان	در	هر	کجا	و	در	هر	مقامی	به	پاس	قدردانی	از	
مردم	به	ویژه	برای	مردمی	که	استوانه	مقاومت	و	استقامت	هستند	باید	هرکاری	از	دست	

آنها	برمی	آید	بخصوص	در	حاشیه	شهرها	انجام	دهند.
وزیر	کشور	تاکید	کرد:	وظیفه	انسانی،	قانونی،	شرعی	و	انقلابی	همه	ما	است	که	همه	
مردم	در	چارچوب	و	محدوده	جغرافیایی	و	در	هر	کجای	کشور	از	حداقل	امکانات	برخوردار	

باشند.
* نظام های مالی برای از بین بردن حاشیه نشینی باید اصلاح شود 

رحمانی	فضلی	در	بخش	دیگری	از	سخنان	خود	حاشیه	نشینی	را	یکی	از	پنج	آسیبی	
عنوان	کرد	که	رهبر	معظم	انقلاب	نیز	در	این	خصوص	تاکیدات	بسیاری	مطرح	کردند.	

وی	ادامه	داد:	موضوع	حاشیه	نشینی	خارج	از	ریشه	یابی	و	بعد	تاریخی	آن	واقعیتی	
است	که	با	آن	مواجه	هستیم	و	دو	نگاه	در	خصوص	حاشیه	نشینی	وجود	دارد،	نگاه	اول	این	

است	که	اگر	کمک	کنیم	شرایط	مناطق	حاشیه	نشین	بهبود	بخشیده	شود	سیر	مهاجران	
به	این	مناطق	افزایش	می	یابد،	بنابراین	نگاه	ها	در	این	زمینه	در	خصوص	ایجاد	موانع	و	

محدودیت	است	تا	از	افزایش	حاشیه	نشینی	جلوگیری	شود.	
وزبر	کشور	یادآور	شد:	اما	نگاه	دیگر	این	است	که	این	واقعیت	را	ریشه	یابی	کرده	و	بدانیم	

که	ریشه	حاشیه	نشینی	در	اقداماتی	است	که	در	این	کشور	صورت	گرفته	است.	
رحمانی	فضلی	با	بیان	این	که	حاشیه	نشینان	از	بُعد	انسانی	و	هموطن	بودن	بر	ما	
حق	دارند،	گفت:	باید	روند	مهاجرت	را	کاهش	دهیم	اما	باید	خدمات	اولیه	مانند	آموزش،	

بهداشت	و	ایجاد	شرایط	مطلوب	محیطی	به	افراد	ساکن	در	این	مناطق	ارائه	دهیم.
وی	ادامه	داد:	ما	نمی	توانیم	تکلیف	خودمان	را	نسبت	به	مردم	با	تصور	این	که	محیط	
برای		ما	مبنا	است	از	سر	خود	باز	کنیم	و	برنامه	ریزی	لازم	را	نداشته	باشیم.	باید	نگاه	ما	

انسانی	باشد	و	انسان	ها	را	محور	قرار	دهیم.	
وزیر	کشور	با	بیان	این	که	کاملا	آگاه	هستیم	که	مهاجرت	به	شهرها	موجب	
حاشیه	نشینی	می	شود،	افزود:	برای	رفع	معضلات	حاشیه	نشینی	باید	یک	گام	به	پیش	از	
مهاجرت	برداریم،	عدم	توازن	و	عدم	تعادل	در	توزیع	منابع،	توزیع	خدمات،	توزیع	فعالیت	ها	

باعث	مهاجرت	و	ایجاد	حاشیه	نشینی	می	شود.	
وی	تصریح	کرد:	ما	در	تهران	با	انباشت	عظیم	منابع	روبرو	هستیم	اما	از	آن	طرف	تهران	

نیز	رتبه	یک	بزهکاری	و	جرم	و	جنایت	را	به	خود	اختصاص	داده	است.	

فرمانده	نیروی	انتظامی	در	نشست	با	رئیس	سازمان	تعزیرات	حکومتی	ضمن	تاکید	
بر	تقویت	همکاری	های	مشترک	مسئولان	نیروی	انتظامی	و	سازمان	تعزیرات	حکومتی	
برای	کنترل	بازار،	گفت:	در	برخورد	با	مخلان	اقتصادی	و	دانه	درشت	ها	کوتاه	نمی	آییم.

سردار	حسین	اشتری	با	اشاره	به	توسل	دشمنان	به	جنگ	اقتصادی	و	اعمال	تحریم	
ها	علیه	ملت	ایران	اسلامی،	افزود:	امروز	در	شرایط	حساسی	هستیم	و	همه	ما	به	فراخور	
مسئولیتی	که	داریم	باید	تلاش	کنیم	در	حوزه	های	مختلف	به	ویژه	در	عرصه	اقتصادی	
نابسامانی	به	وجود	نیاید،	هر	چند	که	شاهدیم	بیشترین	حجم	فشارهای	اقتصادی	بر	روی	
مردم	است	و	باید	تمام	توان	و	تلاشمان	را	برای	مدیریت	فضا	و	کنترل	بازار	معطوف	و	
متمرکز	کنیم.فرمانده	نیروی	انتظامی	با	اشاره	به	حضور	جمعی	از	فرماندهان،	مدیران	و	

روسای	ناجا	به	محضر	مقام	معظم	رهبری	در	هفته	گذشته،	یادآور	شد:	معظم	له	در	این	
دیدار	بر	رونق	تولید،	تشدید	اقدامات	در	راستای	مبارزه	با	قاچاق	کالا	و	ارز	و	...	تاکید	داشتند.
این	مقام	عالی	انتظامی	خاطر	نشان	کرد:	مبارزه	با	قاچاق	کالا	و	ارز	یکی	از	اولویت	های	
ماموریتی	نیروی	انتظامی	است	و	برای	تحقق	این	مهم	با	بهره	مندی	حداکثری	از	ظرفیت	

های	موجود،	اقداماتمان	را	تشدید	کرده	ایم	و	این	روند	به	جد	ادامه	دارد.
وی	با	اشاره	به	انعقاد	تفاهم	نامه	میان	مسئولان	نیروی	انتظامی	و	سازمان	تعزیرات	
حکومتی	طی	سال	گذشته،	گفت:	لازم	است	که	بر	مبنای	نیازمندی	ها،	مفاد	این	تفاهم	
نامه	به	روز	شود،	همچنین	باید	بر	تقویت	تعاملات	بر	مبنای	بهره	مندی	از	بانک	های	

اطلاعاتی	و	سامانه	های	نوین	تمرکز	کنیم.

وزیر کشور:

دشمن با تحریم ها قصد ایجاد تنش اجتماعی دارد

فرمانده نیروی انتظامی:

در برخورد با مخلان اقتصادی و دانه درشت ها کوتاه نمی آییم

امیررضا واعظ آشتیانی

سید عبدالجواد موسوی

مصطفی داننده

که	 امروز	 	: گفت	 اسلامی	 شورای	 مجلس	 رئیس	
استبداد	عزت	ملت	ایران	را	هدف	گرفته	باید	از	هر	آنچه	

وحدت	ملی	را	مخدوش	می	کند	اجتناب	کنیم
علی	لاریجانی	در	سخنان	پیش	از	دستور	جلسه	علنی	
مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	در	شرایط	کنونی	وحدت	و	
انسجام	داخلی	و	پرهیز	از	اختلاف	سلیقه	ها	بهترین	راهکار	

مقابله	با	هجمه	امریکاست.
در	 مطهری	 شهید	 نظریات	 به	 اشاره	 با	 لاریجانی	
شهید	 گفت:	 سیاسی	 و	 اقتصادی	 استقلال	 خصوص	
مطهری	استقلال	اقتصادی	را	لازمه	استقلال	سیاسی	
می	داند	و	بر	این	باور	بود	که	این	دو	لازم	و	ملزوم	یکدیگرند.
وی	گفت:	در	عصر	امروز	هر	چند	بحث	ارباب	و	رعیتی	
منسوخ	شده،	اما	در	جهان	امروز	برخی	کشور	ها	خود	را	آقا	
می	دانند	و	برخی	کشور	های	به	ظاهر	مستقل	نقش	رعیت	
را	ایفا	می	کنند.لاریجاني	افزود:	آنچه	در	منطقه	ما	تجربه	
شده	نشان	می	دهد	که	آمریکا	پیش	از	این	نفت	ایران	را	
استخراج	می	کرد	و	در	ازای	آن	پولی	ناچیز	به	ایران	می	داد	
و	همین	پول	نیز	بابت	فروش	اسلحه	مدرن	بار	دیگر	از	ایران	

پس	گرفته	می	شد.
در	 استعمارگران	 سیاست	 و	 استقلال	 جوهره	 وی	
قبال	کشور	های	منطقه	را	حاصل	عدم	استقلال	سیاسی	

کشور	ها	دانست	و	گفت:	وابستگیاقتصادی	کشور	های	
منطقه	استقلال	سیاسی	آن	ها	را	نیز	تحت	شعاع	قرار	داده	

و	همین	امر	استعمارگران	را	گستاخ	تر	کرده	است.
لاریجانی	با	اشاره	به	اقدامات	اخیر	مقامات	رژیم	آمریکا	
علیه	سپاه	پاسداران	و	تمدید	برخی	تحریم	ها	در	خصوص	
فعالیت	های	صلح	آمیز	هسته	ای	ایران	این	اقدامات	آمریکا	
را	تلاشی	برای	ایجاد	سر	درگمی	بین	المللی	توصیف	کرد.
وی	افزود:	این	اقدامات	آمریکا	نشان	گر	آشفتگی	آن	ها	
و	خالی	بودن	دست	آن	ها	برای	اقدامات	جدید	است	و	
اقدامات	آن	ها	همچون	قایقرانی	است	که	برای	افزایش	

سرعت	خود	اقدام	به	افزودن	بار	قایق	می	کند.
* مسئولان آمریکایی به جای سیاست ورزی به 

عملیات روانی اشتغال دارند
نظرات	بی	منطق	 دکتر	لاریجانی	ادامه	داد:	ظاهراً	
مسئولان	آمریکایی	تمامی	ندارد	و	به	نظر	می	رسد	به	جای	
سیاست	ورزی	به	عملیات	روانی	اشتغال	دارند،	با	خلق	
ماجرا	های	زنجیره	ای،	ایجاد	سرگرمی	بین	المللی	می	کنند	
و	پس	از	اقدامات	غیرقانونی	درخصوص	سپاه	پاسداران،	
امریه	صفر	کردن	نفت	ایران	گام	دیگری	است	که	تحقق	
پیدا	نخواهد	کرد.رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	تاکید	کرد:	
حرف	های	نسنجیده	دیگر	آنان	در	مورد	همکاری	هسته	ای	

کشور	ها	در	چارچوب	توافق	هسته	ای	از	جمله	خرید	آب	
سنگین	یا	مواد	غنی	شده	و	فروش	مواد	اولیه	نمونه	هایی	
از	آشفتگی	فکر	آنان	را	نشان	می	دهد.	به	نظر	می	رسد	آنان	
مانند	سرنشینان	قایقی	هستند	که	برای	سرعت	بخشیدن	
به	قایق	بار	آن	را	افزایش	می	دهند،	چون	در	هر	اقدامی	
تصور	می	کنند	حادثه	ای	در	ایران	خلق	می	کنند	و	وقتی	
موفق	نشدند	با	عصبانیت	ماجرای	جدیدی	را	با	تبلیغات	
به	راه	می	اندازند	و	به	نظر	می	رسد،	چیز	مهم	دیگری	در	

انبان	ندارند.
* انسجام داخلی مهمترین عامل تعیین کننده 

این نبرد است
دکتر	لاریجانی	اظهار	داشت:	همکاران	گرامی	همانگونه	
که	رهبری	در	دیدار	با	معلمان	به	خوبی	ایراد	فرمودند؛	در	
این	زمان	وحدت	و	انسجام	داخلی	مهمترین	عامل	تعیین	

کننده	این	نبرد	اراده	ها	در	کشور	است.
رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	به	تعبیر	ایشان	
اختلاف	سلایق	را	باید	در	این	مرحله	کنار	گذاشت	و	بر	
روی	هدف	اصلی	یعنی	مقاومت	در	مقابل	استبداد	بین	
المللی	مدرن	ایستادگی	کرد	که	آن	ها	عزت	ملت	را	هدف	
گیری	کرده	اند،	پایمردی	و	وفاق	داشت	و	در	این	راه	از	هر	

چه	به	ساختار	وحدت	جامعه	لطمه	می	زند،	پرهیز	کرد.

ایران	در	گفت	 وزیر	امور	خارجه	جمهوری	اسلامی	
وگو	با	بخش	انگلیسی	شبکه	خبری	الجزیره	گفت:	برخی	
کشورها	برای	کشاندن	آمریکا	و	رییس	جمهوری	این	کشور	
به	یک	درگیری	فاجعه	بار	دسیسه	کرده	اند	اما	متاسفانه	این	

کشورها	متحمل	پیامدهای	اقدام	خود	خواهند	شد.
'محمد	جواد	ظریف'	در	این	مصاحبه	که	در	تارنمای	
شبکه	خبری	قطری	'الجزیره'	انتشار	یافته،	تحریم	های	
آمریکا	را	'تروریسم	اقتصادی'	خواند	و	افزود:	آنها	می	خواهند	
تا	بر	مردم	ایران	فشار	وارد	کنند	تا	خط	مشی	خود	را	تغییر	
دهند.	این	همان	روشی	است	که	ایالات	متحده	در	چهل	
سال	گذشته	و	به	خصوص	از	زمانی	که	'دونالد	ترامپ'	رئیس	
جمهوری	آمریکا	بر	سر	کار	آمد	و	تعهد	'باراک	اوباما'	دیگر	

رئیس	جمهور	آمریکا	را	نقض	کرد،	در	پیش	گرفته	است.
رئیس	دستگاه	دیپلماسی	ایران	به	الجزیره	گفت:	تحریم	

ها	'تاثیر	سیاسی'	نخواهند	داشت	و	ایران	با	شرکای	خود	
راههای	گوناگونی	برای	محافظت	از	خود	ابداع	کرده	است.	

ظریف	توضیح	داد:	استفاده	نکردن	از	دلار	در	تراکنش	ها	
یکی	از	راه	هایی	است	که	روز	به	روز	بر	محبوبیت	آن	افزوده	
شده	و	در	دراز	مدت	به	زیان	آمریکا	تمام	خواهد	شد.	دومین	
ابزار	که	با	همسایگان	و	چینی	ها	راه	اندازی	کرده	و	با	اروپایی	
ها	در	حال	تشکیل	آن	هستیم،	وارد	نشدن	در	تراکنش	های	
فرامرزی	ای	است	که	ممکن	است	آمریکا	در	آنها	مداخله	

کرده	و	طرفین	را	به	صورت	غیرقانونی	مجازات	کند.
ظریف	با	بیان	اینکه	منافع	خارجی	به	آمریکا	جهت	می	
دهد،	افزود:	معتقدم	که	ایالات	متحده	در	خدمت	آمریکا	

نیست	و	بیشتر	در	خدمت	منافع	اسراییل	است.	
به	نوشته	تارنمای	شبکه	الجزیره،	ظریف	با	اشاره	به	
'محمد	بن	سلمان'	سعودی	و	'محمد	بن	زاید'	اماراتی	گفت:	

متاسفانه	دو	تن	در	منطقه	ما	هستند	که	با	منافع	اسراییل	
همسو	شده	اند.

ظریف	در	این	گفت	وگو	اتهام	آمریکا	مبنی	بر	آنکه	شبه	
نظامیان	تحت	حمایت	ایران	بیش	از	600	سرباز	این	کشور	
را	در	جریان	جنگ	آمریکا	علیه	عراق	کشته	اند	'یک	دروغ	
بی	اساس'	خواند	و	ثبات	را	اولویت	نخست	ایران	در	منطقه	
دانست.پیشتر	بخشی	دیگر	از	این	مصاحبه	ظریف	از	شبکه	

الجزیره	پخش	شده	است.	
به	گزارش	ایرنا،	ظریف	پیش	از	این	و	در	جریان	سفر	
اخیر	به	نیویورک	در	گفت	وگو	با	شبکه	های	تلویزیونی	سی	
بی	اس	و	فاکس	نیوز	و	خبرنگاران	خارجی	بر	تاثیرگذاری	
تندروها	و	برخی	کشورهای	خارجی	بر	تصمیمات	دونالد	
ترامپ	تاکید	کرده	و	هشدار	داده	بود	که	'تیم	ب'	بدنبال	

آن	است	تا	شرایط	درگیری	آمریکا	با	ایران	را	فراهم	سازد.

رئیس مجلس شورای اسلامی  مطرح کرد

وحدت و پرهیز از اختلافات، راهکار مقابله با آمریکا

ظریف در گفت وگو با شبکه خبری الجزیره: 

برای کشاندن آمریکا به یک درگیری دسیسه کرده اند
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علائم سلامت که مردان هرگز نباید 
نادیده بگیرند

اگر اضافه وزن دارید و به واسطه آغاز یک برنامه ورزشی و غذایی روند کاهش وزن را 
تجربه می کنید، مشکلی وجود ندارد. اما اگر با کاهش چشمگیر و ناخواسته وزن مواجه 

هستید، برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید.
بدن در صورت مواجهه با مشکل تلاش می کند تا با ارائه برخی علائم و نشانه ها ما را 
از این مساله آگاه سازد. برخی علائم با توجه به میزان شدت یا ایجاد اختلال در زندگی 

روزانه جدی گرفته شده و بلافاصله برای بررسی شرایط به پزشک مراجعه می کنیم.
اما برخی علائم و نشانه ها ممکن است کمتر مورد توجه قرار گرفته شوند زیرا چندان 
مشکل آفرین به نظر نمی رسند، در شرایطی که ممکن است به بروز مساله ای جدی 
اشاره داشته باشند. در ادامه با برخی علائم که به ویژه مردان نباید آنها را نادیده بگیرند، 

بیشتر آشنا می شویم.
*اختلال نعوظ

هیچ مردی دوست ندارد درباره اختلال نعوظ صحبت کرده یا حتی به آن فکر کند، 
اما مواجهه با این شرایط می تواند نشانه هشدار دهنده برای بیماری هایی بسیار جدی 
باشد. اگر در بازه سنی 45 تا 50 سال قرار دارید و با اختلال نعوظ مواجه هستید باید 
برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید زیرا این ممکن است نشانه ای از فقدان 
جریان خون مناسب باشد که به بروز مشکل در اندام های دیگر بدن مانند قلب و مغز نیز 
اشاره دارد. اگر سیگار می کشید یا سابقه خانوادگیبیماری قلبی دارید، اختلال نعوظ 
می تواند به عنوان نشانگری از یک حمله قلبی یا سکته مغزی طی 10 سال آینده در 
نظر گرفته شود. اختلال نعوظ یک عامل خطرآفرین اصلی برای بیماری قلبی عروقی 

است و حتی در صورت عدم وجود عوامل خطرآفرین دیگر باید مورد ارزیابی قرار بگیرد.
*دشواری در بلع

دشواری در بلع )دیسفاژی( نشانه ای است که مردان هیچگاه نباید نادیده بگیرند. 
دشواری در بلع از علائم بازگشت اسید معده به مری است و همچنین می تواند به یک 
بیماری آلرژیک یا سرطان مری اشاره داشته باشد، از این رو، باید مورد ارزیابی قرار بگیرد. 
بازگشت اسید مزمن می تواند موجب تغییرات پیش سرطانی در مری شود که این شرایط 
به نام مری بارت )Barrett's Esophagus( شناخته می شود. درمان بازگشت اسید معده 

ممکن است به پیشگیری از مری بارت و سرطان مری کمک کند.
*کاهش وزن ناخواسته

اگر اضافه وزن دارید و به واسطه آغاز یک برنامه ورزشی و غذایی روند کاهش وزن را 
تجربه می کنید، مشکلی وجود ندارد. اما اگر با کاهش چشمگیر و ناخواسته وزن مواجه 
هستید، برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید. کاهش وزن ناخواسته می 
تواند به بروز مشکلی جدی اشاره داشته باشد. پزشک یک سری از آزمایش ها را برای 

تشخیص دلیل کاهش وزن تجویز خواهد کرد.
*تغییر در اجابت مزاج

تغییرات در وضعیت مدفوع می تواند نشانه ای از سرطان روده بزرگ باشد. نازک 
شدن مدفوع و خونریزی مقعدی نشانه هایی هستند که باید مورد توجه قرار گرفته و در 
کوتاه ترین زمان ممکن به پزشک مراجعه کرد. البته نباید دچار نگرانی و هراس شوید 
زیرا خونریزی می تواند به دلیل هموروئید یا یک شقاق مقعد نیز شکل گرفته باشد، اما 
بررسی دقیق شرایط اهمیت دارد. اسهال یا یبوست که بیشتر از چند روز ادامه می یابد و 
احساس نیاز به دفع مدفوع که کاهش نمی یابد می توانند از نشانه های هشدار دهنده 
سرطان روده بزرگ باشند. جوانان نیز در محدوده امن قرار نداشته و موارد سرطان روده 

بزرگ بین بزرگسالان جوان نیز رو به افزایش است.
*تغییر در خال ها

مردان نسبت به زنان احتمال بیشتری دارد به سرطان پوست، از جمله نوع مرگبار 
ملانوما، مبتلا شوند زیرا احتمال کمتری دارد از محصولات ضد آفتاب استفاده کرده و 
همچنین به بروز تغییرات در خال های خود توجه کنند. مردان با پوست روشن در معرض 
خطر بیشتری قرار دارند. احتمال مرگ مردان از ملانوما دو برابر بیشتر از زنان است. برای 
پیشگیری از این شرایط استفاده از محصولات ضد آفتاب با SPF زیاد را مد نظر قرار داده، 
پوست خود را به طور منظم کنترل کرده و برای آزمایش بالینی پوست سالی یک بار به 
متخصص پوست مراجعه کنید. همچنین، به تغییراتی که از نظر رنگ و اندازه در خال ها 

ایجاد می شود، توجه داشته باشد.
*مشکلات خواب

اگر بیش از حد کم یا زیاد می خوابید یا در به خواب رفتن یا خواب باقی ماندن با مشکل 
مواجه هستید، برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید. مشکلات و اختلالات 
خواب می توانند نشانه ای مهم از بروز یک مشکل جدی باشند. این می تواند نشانه ای 
از ابتلا به افسردگی یا آپنه انسدادی خواب باشد. همچنین، مشکلات و اختلالات خواب 

می تواند خطر حمله قلبی، سکته مغزی، افزایش وزن، و دیابت نوع 2 را افزایش دهد.
*افزایش وزن

افزایش وزن ناخواسته نشانه هشدار دهنده ای از بروز یک مشکل سلامت زمینه ای 
است. چربی شکم برای برخی مردان ممکن است نشانگری از مشکلات قلبی باشد. 
پژوهش ها نشان داده اند که هرچه میزان چربی شکم یک مرد بیشتر باشد، خطر ابتلا 
به بیماری قلبی نیز افزایش می یابد. افزایش وزن می تواند نشانه از ابتلا به افسردگی یا 

استرس نیز باشد.
*خارش مزمن

اگر با خارش مداوم پوست مواجه هستید این شرایط می تواند به واسطه دلیلی ساده 
مانند خشکی پوست یا درماتیت تماسی شکل گرفته یا به مساله ای جدی تر اشاره داشته 
باشد. خارش مزمن ممکن است نشانه ای از لنفوم، مولتیپل میلوما، یا حتی دیابت باشد 

و بر همین اساس، بررسی دقیق شرایط ارزشمند است.  
*دشواری در دفع ادرار

اگر به طور مداوم با دشواری در دفع ادرار مواجه هستید، در ادرار خون یا مایع منی 
وجود دارد، یا اختلال نعوظ ناخواسته را تجربه می کنید، این شرایط می تواند به سرطان 

پروستات اشاره داشته باشد. برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید.
*توده در بیضه

توده های بدون درد در بیضه ها شایع ترین نشانه سرطان بیضه است. از علائم دیگر می 
توان به احساس وزن اضافه در کیسه بیضه، تورم در بیضه )با و بدون درد(، و احساس درد 
در بیضه، کیسه بیضه یا کشاله ران اشاره کرد. زمان را از دست ندهید زیرا با تشخیص به 

موقع، سرطان بیضه به راحتی درمان پذیر است.
*کبودی بیش از حد

اگر بروز کبودی های مکرر را تجربه می کنید، به ویژه در مکان هایی که دلیلی برای 
کبودی  کنید.  مراجعه  پزشک  به  شرایط  دقیق  بررسی  برای  ندارد،  وجود  کبودی 
غیرمعمول می تواند نشانه ای از لوسمی یا سرطان خون باشد. این یکی از نشانه های 

بالقوه سرطان است که مردان نباید نادیده بگیرند.
*ویروس پاپیلومای انسانی

ویروس پاپیلومای انسانی )HPV( می تواند موجب سرطان آلت تناسلی و بروز زگیل 
های تناسلی شود. از جمله علائم این شرایط ظهور زگیل ها رو و اطراف پوست ناحیه 
تناسلی است. 50 درصد مردان مبتلا به ویروس پاپیلومای انسانی حتی از این مساله 

آگاه نیستند که می تواند شریک جنسی آنها را نیز در معرض خطر قرار دهد.
*بیماری زردی

بیماری زردی یا یرقان به واسطه زردی پوست و قسمت های سفید چشم و غشاهای 
مخاطی شناخته می شود که این شرایط به واسطه سطوح بالای رنگدانه بیلی روبین در 
خون شکل می گیرد. یک کبد سالم بیلی روبین را متابولیز می کند تا سطوح آن در خون 
بیش از حد افزایش نیابد. دلایل مختلفی برای ابتلا به بیماری زردی وجود دارند، اما یکی 

از نگران کننده ترین آنها سرطان پانکراس است.
*فک درد

احساس درد و فشار در سینه ممکن است نشانه ای رایج برای بیماری قلبی باشد، اما 
احساس درد در فک و گردن، بی حسی دست، احساس غش، و تنگی نفس، به ویژه اگر 
علائم هنگام فعالیت شکل گرفته و در زمان استراحت بهبود یابند، نیز می تواند نشانه ای 

از بیماری قلبی یا حمله قلبی باشد.

بچه ها به رژیم غذایی متعادل نیاز دارند تا خوب رشد کنند؛ اما 
پدر و مادرها ممکن است به راحتی دچار اشتباهاتی در تغذیه ی 
کودک خود شوند که خیلی زود تبدیل به عادت های بدی برای 
بچه ها خواهد شد. در این مطلب به رایج ترین اشتباهات تغذیه ای 

مرتبط با کودکان اشاره می کنیم.
طی شش ماه اول زندگی انسان، نوزاد باید تنها با شیر مادر 
تغذیه شود. چون شیر مادر دارای مواد مغذی ضروری برای کودک 
است و موجب تقویت و رشد و تکامل سیستم گوارش و ایمنی او 
می شود. بعد از این دوره، باید آرام آرام شروع به وارد کردن سایر 
غذاها به رژیم غذایی کودک کنید؛ اما روشی که برای این کار در 
پیش می گیرید، ذائقه ی کودک در آینده و عادات غذایی اش را 
شکل خواهد داد. یادتان باشد که شما الگوی فرزندتان هستید و 
او سعی می کند هر چیزی را از شما تقلید کند، چه می خورید، چه 

زمانی می خورید، چگونه می خورید و خیلی چیزهای دیگر.
بیشتر بزرگسالان دچار شتاب زدگی در زندگی روزمره ی خود 
هستند؛ اما باید یادتان باشد که شتاب و عجله ی شما نباید به 
هیچ عنوان مداخله ای در ایجاد عادات غذایی سالم خانوادگی تان 
داشته باشد. این، اساس یک سبک زندگی سالم برای شما و 

مخصوصاً برای فرزندانتان است.
در ادامه شما را با برخی اشتباهات رایج تغذیه ای در رابطه با 

فرزندانتان آگاه می کنیم، با ما همراه باشید...
*صبحانه ی کامل به کودک نمی دهید

حتماً می دانید که صبحانه، مهم ترین وعده ی غذایی روز است 
چون بدن را برای شروع یک روز پُر انرژی آماده می کند. بنابراین 
کودکان باید قبل از رفتن به مدرسه یک صبحانه ی کامل و مغذی 
بخورند. متأسفانه سبک زندگی شتاب زده ی شما می تواند باعث 
شود صبحانه را دست کم بگیرید و آن طور که لازم است برایش 
تدارک نبینید.  بسیاری از والدین به کودک خود فقط آبمیوه یا 
غلات شیرین شده جهت صبحانه می دهند. این شیوه ی غلط، 
تأثیر بسیار بزرگی بر عملکرد آموزشی و قدرت یادگیری فرزندتان و 
البته دندان هایش دارد. صبحانه ی بچه ها باید آن قدر کامل باشد 
که نیاز زیادشان به انرژی را تأمین نماید. صبحانه باید حاوی فیبر، 
چربی، پروتئین و کربوهیدرات باشد. می توانید از غلات طبیعی 
)غیرصنعتی با قند زیاد(، تخم مرغ، کره بادام زمینی، گردو و 
پنیر و تکه ای میوه استفاده کنید. یک صبحانه ی عالی، تمرکز و 
حافظه ی کودک را افزایش می دهد و توانایی یادگیری اش را بالا 

می برد و ضمناً از چاقی او نیز جلوگیری می کند.
*برنامه ی منظم غذایی ندارید

برای هر کاری برنامه داشتن، عادت سالمی است و نظم را به 
بچه ها یاد می دهد. شما به عنوان پدر و مادر باید به فرزندانتان یاد 
دهید چگونه از پس کارهای روزانه ی خود برآیند، مسئولیت پذیر 
باشند و عادت غذایی سالم را دنبال کنند. داشتن برنامه ی غذایی، 
اشتها و گوارش کودکتان را تعدیل می کند و او یاد می گیرد به نظم 
و قاعده اهمیت بدهد. ضمناً وقتی همه ی اعضای خانواده بدانند 
که باید رأس ساعت مقرری برای صرف غذا خانه باشند، زمان 
غذا خوردن تبدیل به فرصتی بی نظیر برای دور هم بودن همه ی 
اعضای خانواده خواهد شد و کودکتان نیز این را فرا خواهد گرفت.

بچه ها باید پنج وعده در روز غذا بخورند که شامل سه وعده ی 
اصلی و دو میان وعده می شود. این شیوه کمکشان می کند مواد 

مغذی را بهتر جذب کنند و دچار اضافه وزن نشوند.
*به اندازه ی یک بزرگسال به او غذا می دهید

اما  شود؛  قوی  و  کند  رشد  کودکتان  دارید  دوست  شما  بله 
معنی اش این نیست که باید بیش از اندازه ی مورد نیازش به او غذا 
بخورانید. در حد یک بزرگسال به کودک غذا دادن، اشتباه بزرگی 

است اما به راحتی می توانید جلوی این اشتباه را بگیرید. ظرفیت 
معده ی بچه ها به اندازه ی بزرگ ترها نیست و همین طور نیازهای 
غذایی شان مانند افراد بزرگسال نمی باشد. اما متأسفانه بسیاری 
از پدر و مادرها، بشقاب کودک را آن قدر پُر از غذا می کنند که یا 
کودک دچار پُرخوری می شود و یا اصلًا قید غذا خوردن را می زند.
به جای میوه و سبزی به کودک غذاهای فرآوری شده می دهید

بچه ها از سنین بسیار پایین، شروع می کنند به ترجیح دادن 
غذاهای »خوشمزه ی« صنعتی و فرآوری شده. بیشتر این غذاها 
پُر از چربی و افزودنی های شیمیایی هستند که اعتیادآورند. اما 
این وظیفه ی شماست که به عنوان پدر و مادر این گونه خوراکی ها 
را از دسترس کودکتان دور نگه دارید )این غذاها را وارد خانه تان 
نکنید!( و ضمناً سعی کنید مصرف غذای کودک را در مدرسه یا 
سایر اماکن کنترل کنید. از سبزیجات و میوه های متنوع در رژیم 
غذایی کودک استفاده کنید و با کمک گرفتن از ترفندهای جذاب 
این غذاهای سالم  به خوردن  را تشویق  ابتکار، کودک  و کمی 
نمایید. اگر می خواهید کودکتان رشد کند و قوی و سالم باشد، 

پس حتماً این توصیه را جدی بگیرید.
*با غذاهای ناسالم به او جایزه می دهید

بیشتر ما با اینکه فواید تغذیه ی سالم و مضرات تغذیه ی ناسالم را 
می دانیم؛ اما باز هم برای پاداش و جایزه به کودکمان از غذاهای 
ناسالم که بینهایت شیرین یا شور هستند و یا چربی زیادی دارند 
غذایی  ارزش  غذاها  این  که  این  از  جدای  می کنیم.  استفاده 
ندارند، فراموش نکنید که حاوی مواد شیمیایی مضری هستند. 
پژوهش ها نشان می دهند خوردن غذاهای »خوشمزه ی« فرآوری 
»حال  هورمون های  تا  می کند  فعال  را  مغز  پاداش  مرکز  شده، 
در  اتفاق  این  نماید.  ترشح  و سروتونین  دوپامین  مانند  خوب« 
بلندمدت می تواند منجر به حالتی مشابه اعتیاد بشود. ضمناً بابت 
خوردن غذاهای سالم مانند میوه و سبزی نیز به بچه ها پیشنهاد 
جایزه ندهید چون باعث می شود این تصور در آن ها شکل بگیرد 
که خوردن میوه و سبزی آن قدر کار سخت و ناخوشایندی است که 

نیاز به تشویق و پاداش دارد.
*بچه ها را از فضای آشپزخانه و پخت و پز دور نگه می دارید

شاید کودک شما نتواند در پخت وپز کمک زیادی به شما بکند 
اما همین که مثلًا مواد سس را با هم مخلوط کند یا کمی نمک به 
غذا بزند، تأثیر بزرگی بر تحریک اشتهای او دارد. کمک در آشپزی 
برای بچه ها سرگرم کننده و جذاب می باشد و استراتژی خوبی 
است تا انگیزه پیدا کنند غذاهای جدید را امتحان کنند. ضمناً 
یاد می گیرند مسئولیت بپذیرند و همکاری کنند. البته باید مراقب 
نکات ایمنی مربوط به حضور کودک در آشپزخانه باشید. به جای 
اینکه دست زدن به چاقو را برای کودک ممنوع کنید به او یاد بدهید 
چطور از آن درست استفاده کند. همچنین غذاهای جالبی وجود 
دارند که طرز تهیه شان ساده است و کودک شما می تواند در کنار 

شما خودش آن را درست کند.
غذایتان  سرو  و  می کنید  استفاده  تکراری  طعم های  *از 

همیشه یک جور است
هم چشم و هم بینی، اولین اندام هایی هستند که سر میز غذا 
تحریک و فعال می شوند. یک بشقاب رنگی و زیبا برای کودک 
بسیار جذاب است و کنجکاوی اش را تحریک می کند تا غذای 
داخل آن را بخورد. فقط لازم است کمی خلاقیت و حوصله به 
خرج دهید. سعی کنید غذا را به شیوه های متنوع درست کنید، 
مثلًا عدس برای درست کردن سوپ و همبرگر عالی است. یا مثلًا 
کدوحلوایی را می توانید با خامه سرو کنید. ضمناً در آشپزی از 
ادویه ها و چاشنی ها گوناگون استفاده کنید تا طعم غذایتان نیز 

متنوع باشد.

7خطایی که در تغذیه ی فرزندتان مرتکب می شوید

اشتباهات متداول در تغذیه ی کودکان

علمی و سلامت 

 

محققان یک شرکت دانش بنیان موفق به ساخت دستگاه ایکس ری کانتینری شدند؛ 
این دستگاه با مجوز سازمان انرژی هسته ای تحویل نیروی انتظامی داده شد.

دکتر محمدحسین بهشتی، رئیس مرکز طرح های کلان ملی فناوری معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری در گفتگو با خبرنگار مهر با اعلام این خبر اظهار کرد: محققان 
در یک شرکت دانش بنیان که در شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان فعالیت می کنند، 

توانستند دستگاه ایکس ری کانتینری را از صفر تا صد با تجهیزات بومی طراحی کنند.
وی با بیان اینکه این دستگاه با حمایت معاونت علمی طراحی و ساخته و در روز 
ملی فناوری هسته ای توسط رئیس جمهور رونمایی شد، بیان کرد: این دستگاه در 

بازرسی های کامیون ها و وسایل نقلیه مورد استفاده قرار می گیرد.
بهشتی با تاکید بر اینکه تاکنون تجهیزاتی که در کشور در این زمینه مورد استفاده 

قرار می گرفت وارداتی بودند، افزود: این دستگاه کاملًا ایرانی است و حتی تجهیزات 
کاربردی در آن نیز بومی شده؛ از این رو ساخت آن می تواند صرفه جویی ارزی داشته 
باشد. رئیس مرکز طرح های کلان ملی فناوری گفت: به واسطه این دستگاه ایکس ری 
کامیونی، نیاز نیست که بار کاملًا باز شود؛ بلکه از این دستگاه رد می شود و محتویات 
آن مشخص خواهد شد. وی تاکید داشت: اکنون که موضوع قاچاق کالا مطرح است 
و از آنجایی که از محصولات خارجی در این زمینه استفاده می شود، تولید این دستگاه 
می تواند به صرفه باشد. بهشتی خاطر نشان کرد: این دستگاه روی تریلی نصب است و 
در گمرک قرار می گیرد؛ بار اسکن می شود و افراد بر اساس اطلاعات مونیتور تشخیص 
می دهند که محموله خاصی دارد یا خیر. وی با اشاره به کاربرد این دستگاه در کشور 
افزود: نیروی انتظامی می تواند به جای نمونه های وارداتی از این دستگاه در ورودی های 
برخی شهرها و نواحی مرزی به خاطر موضوع قاچاق و مواد مخدر استفاده کند. وی 
با بیان اینکه هنوز هیچ شرکتی در ایران نتوانسته به طور کامل این دستگاه ایکس 
ری را به صورتیکه کاملًا داخلی باشد بسازد، بیان کرد: البته شرکت های دانش بنیان 
دیگری در این زمینه ورود پیدا کرده اند ولی برخی تجهیزاتشان وارداتی است. بهشتی 
با تاکید بر اینکه نمونه ایرانی نسبت به نمونه خارجی از قیمت کمتری برخوردار است، 
بیان کرد: استفاده از نمونه های داخلی به صرفه است. وی با بیان اینکه این شرکت 
قراردادی با نیروی انتظامی بسته است، بیان کرد: معاونت علمی هم حامی این کار بوده 
و حمایت هایی به صورت تسهیلات در اختیارشان قرار داده تا دستگاه ساخته و تحویل 
نیروی انتظامی شود. بهشتی با بیان اینکه مجوزهای لازم در این زمینه اخذ شده است، 
عنوان کرد: به دلیل اینکه این تجهیزات بحث تشعشع دارند باید مجوزهایی از انرژی 

اتمی اخذ شود؛ این شرکت موفق به اخذ این مجوز نیز شده است.
وی گفت: این شرکت دانش بنیان برنامه هایی برای رفع نیاز کشور از دستگاه ایکس 

ری و صادرات آن نیز دارند.

مبارزه با چاقی با کشف 3 نوع سلول  جدید
کشف  جدید  سلول  نوع  سه  محققان   
کردند که برای مبارزه با چاقی موثر خواهند 

بود.
یک تیم تحقیقاتی از دانشکده پزشکی 
 ،)Pennsylvania("پنسیلوانیا" دانشگاه 
 adipocyte("سه نوع "نیایاخته آدیپوسیت
انسان ها  در  جدید   )progenitor cells
"سلول  یا  نیایاخته"   " کرد.  شناسایی 
پروژنیتور" سلولی است که مانند سلول های 
بنیادی به اشتقاق به یاخته های ویژه تمایل 
دارد اما برخلاف سلول بنیادین، تنها به یک 
گونه هدف مشتق می گردد. " آدیپوسیت" 

که سلول های چربی هم نامیده می شود، بافت های چربی را تشکیل می دهد که کار ذخیره 
 William("و "ویلیام کاتورن )Ying Chau("انرژی از راه چربی را به عهده دارند. "یینگ چائو
Cawthorn( از دانشگاه ادینبرو که در نوشتن این مقاله همکاری کردند، اظهار کردند که 
ذخیره سازی چربی در بدن به این معنی است که یک ذخیره انرژی اضافی برای زمان های 
از راه هایی که  این دو محقق همچنین نوشتند، یکی  لاغری در بدن نگه داشته شود. 
دانشمندان برای مبارزه با چاقی بررسی می کنند، درک بهتر راه های تجمع چربی در بدن 
است. تحقیقات پیشین نشان می دهد که توسعه چربی به دو طریق اتفاق می افتد. یکی از 
طریق افزایش اندازه سلول های چربی و دیگری افزایش تعداد این سلول ها. راه اول باعث 
چاقی می شود و دومی به جلوگیری از آن کمک می کند. محققان همچنین به درک این 
موضوع رسیده اند که توسعه چربی در بدن به تولید آدیپوسیت های جدید بستگی دارد که 
در بافت چربی زندگی می کنند. علاوه بر این ها پیش از این نیز محققان دریافته بودند که 
انواع مختلفی از "نیایاخته های آدیپوسیت" در بافت چربی وجود دارد. ولی تاکنون به درک 
واضحی از نقش این سلول ها در گسترش چربی نرسیده بودند. در تلاش جدید محققان 
دانشگاه "پنسیلوانیا" سه نوع جدید از "نیایاخته های آدیپوسیت" شناسایی شد که در 
افزایش چاقی موثرند. این محققان نشان دادند که شناسایی این سلول ها می تواند به کشف 
راه هایی جدید برای مبارزه با چاقی منجر شود تا در آن ها، به جای افزایش اندازه سلول های 

چربی، تعداد آنها افزایش یابد.

هوش مصنوعی نان ایده آل تولید می کند
گروهی از محققان انگلیسی سعی دارند با کمک هوش مصنوعی به نانوایان کمک کنند  

قرص نانی تولید کنند که ایده آل باشد و به این ترتیب از دور ریز نان بکاهند.
 نانواهای انگلیسی برای تولید یک قرص نان ایده آل دست به دامن هوش مصنوعی 
شده اند. گروهی از محققان مستقر در یورک با دریافت بودجه 77 هزار پوندی از دولت سعی 
دارند ماشینی بسازند که چنین قرص نانی را تولید می کند. در حال حاضر ۸0 درصد نان 
انگلیس به وسیله ماشین ها تولید می شود اما همه چیز از آب وهوا گرفته تا آرد به کاررفته روی 
نان تولیدی تأثیر می گذارد. در همین راستا محققان شرکت RedBlack Software و بنیاد 
تحقیقاتی Campden BRI تصمیم دارند به نانواها کمک کنند بهترین محصول خود را تولید 
کنند. جین تایلر مدیرعامل شرکت RedBlack Software می گوید: هر قرص نان با دیگری 
متفاوت است. نمی توان آنها را پیش بینی کرد. این روند به طور وسیع تر در نانوایی های بزرگ 
اتفاق می افتد و سالانه مقدار نانی به ارزش 205 میلیون پوند دورریز می شود. تایلر در این 
باره می افزاید: حتی اندکی تفاوت در کیفیت آرد نان، تأثیر زیادی روی محصول نهایی خواهد 

داشت. به همین دلیل نانواها مقدار زیادی از خمیر را قبل از پخت نان دور می ریزند.
در همین راستا در نانوایی از هوش مصنوعی استفاده می شود تا اطلاعات مربوط به 
حسگرهای مختلف را جمع آوری کند. این اطلاعات نشان می دهند عوامل مختلف از 
رطوبت گرفته تا سرعت حرکت میکسر در کیفیت نان تأثیر می گذارد. در مرحله بعد یک ربات 
می تواند با استفاده از این اطلاعات پیش بینی کند در هر روز چگونه می توان خمیر ایده آل را 

تولید کرد. البته به گفته تایلر نانواهای انسانی همچنان در این فرایند حضور دارند.

دستگاه »ایکس ری« کاملا ایرانی ساخته شد

شواهد رو به افزایش نشان می دهند که استرس مزمن به واسطه اختلال در سیستم 
ایمنی می تواند بر خطر سرطان و پیشرفت بیماری اثرگذار باشد.

استرس مزمن اثر منفی بر سلامت بدن انسان دارد. این شرایط می تواند موجب 
التهاب و بیماری کاردیومتابولیک شود.

استرس می تواند به بروز سرطان نیز منجر شود. مطالعات پیشین نشان داده اند که 
استرس می تواند پیشرفت سرطان را تسریع کرده و نتایج حاصل از بیماری را وخیم تر 
سازد. اما آیا استرس می تواند دلیل اصلی سرطان باشد؟ بنار گزارش موسسه ملی 
سرطان آمریکا، در حال حاضر مطالعات کمی ارتباط مستقیم بین سرطان و استرس 

را تایید کرده اند.
اما برخی عوامل وجود دارند که خطرات سرطان و استرس را به هم پیوند می دهند. 
استرس مزمن و پریشانی مسیرهایی که از تولید هورمون های استرس پیشتیبانی می 

کنند را به روشی که بدن انسان به واقع برای آن طراحی نشده است، فعال می کند.
مطالعات پیشین نشان داده اند که فعال شدن مداوم این مسیرها می تواند به بروز 
تغییراتی در بدن مانند تغییر در سوخت و ساز، افزایش سطوح برخی هورمون ها و کوتاه 

شدن تلومرها منجر شود.
این قبیل تغییرات می تواند به ابتلا و پیشرفت سرطان کمک کنند. همچنین، استرس 
مزمن سیستم ایمنی بدن انسان را تضعیف می کند که به واسطه فقدان سد دفاعی 
طبیعی به سلول های سرطانی اجازه گسترش هرچه بیشتر و راحت تر در بدن را می 
دهد. شواهد رو به افزایش نشان می دهند که استرس مزمن به واسطه اختلال در 

سیستم ایمنی می تواند بر خطر سرطان و پیشرفت بیماری اثرگذار باشد.
نتایج یک مطالعه نشان داد که انزوای اجتماعی خطر ابتلا به سرطان تخمدان را 
در زنان شرکت کننده حدود 1.5 برابر افزایش می دهد. همچنین، گروهی که علائم 
اختلال استرس پس از سانحه بیشتری داشتند با افزایش خطر ابتلا به این بیماری 

مواجه بودند.
مطالعه ای دیگر نشان داد که استرس کاری به طور بالقوه خطر ابتلا به سرطان 

کولورکتال، ریه یا مری را افزایش می دهد.
از سوی دیگر، شواهد روزافزون نشان می دهند که کاهش استرس می تواند به بهبود 
کیفیت زندگی و بقا برای بیماران مبتلا به سرطان کمک کند. در همین راستا، اقداماتی 

مانند انجام یوگا، تمرینات تنفس عمیق، مدیتیشن و ذهن آگاهی را می توان مد نظر 
قرار داد.

آیا استرس می تواند موجب سرطان شود؟

مفقودی-شهریار
مدل   111SE تیپ  بک   هاچ  خودرو   ، کمپانی  سند  سبزو  برگ 
شاسی  شماره  به     42 ه   396_11 انتظامی  شماره  به    1396
NAS431100H5708355    شماره موتور M13/5818257  متعلق 

به آقا مسعود سلامی نور مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
-----------------

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری پراید تیپ جی تی ایکس آی  به رنگ سبز 
شماره  و  موتور 2342201  شماره  به  مدل 1387  متالیک  زیتونی 
شاسی S1412287720094   به پلاک 964ل 65 ایران 16متعلق به 

آقای سهیل خنیاگر مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.



دوشنبه -شانزدهم اردیبهشت ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4796
اجتماعی

زینب حیدری:

قم  استان  مسئولان  زبان  از  بارها  که  است  سال ها   
شنیده ایم که دریاچه نمک مملو از ظرفیت های معدنی 
و گردشگری است که بهره برداری از این ظرفیت قطعاً 
نقش مؤثری در توسعه اقتصادی و رونق اشتغال استان 
جا  همین  به  اما  بحث ها  این  همه  داشت.  خواهد 
از  بلندبالایی  ختم نمی شود، گاهی معدنی ها لیست 
ظرفیت های معدنی دریاچه مطرح می کنند گاهی هم 
گردشگری ها از فضای اشتغالی که می تواند در بستر 
رونق حضور گردشگران عاید استان شود می گویند، اما 
این مسائل تاکنون نتوانسته به اجرا برسد، مانع اصلی هم 

راه دسترسی به دریاچه است.
در  قم  مردم  نماینده  امیرآبادی  احمد  پیش  چندی 
مجلس شورای اسلامی به نقل از تعدادی کارشناسان 
حوزه معدن اعلام کرد: »کارشناسان بر این نظر هستند 
که برای استحصال نمک بهترین راه دسترسی از استان 
قم است، در حالی که راه قم برای گردشگری مناسب 
نیست. هزینه کرد بیت المال برای گردشگری در دریاچه 
نمک در صورتی که نتیجه ای نداشته باشد حیف و میل 
بیت المال است از همین رو باید این بررسی ها مجدد 

انجام شود«.
بیان این مطلب کافی بود تا توجهات به سمت این 
موضوع جلب شود، اینکه در صورت فعالیت در دریاچه 

نمک کاربری معدنی آن ارجحیت دارد یا گردشگری؟
*راه دسترسی به دریاچه نمک از سمت قم باشد

فعالیت  است،  معتقد  قم  استان  معدن  خانه  رئیس 
گردشگری در کنار برداشت معدنی از دریاچه نمک هیچ 
منافاتی با هم ندارند بلکه خود ظرفیت اقتصادی برای 

استان نیز به شمار می آید.
صابر عمو رسولی اظهار داشت: وقتی راه دسترسی 
ایجاد شود دیگر فرقی  از سمت استان قم  به دریاچه 
نمی کند که گردشگران از آن عبور می کنند یا معدنی ها، 
فعالیت  نمی توان  سال  طول  تمام  در  اینکه  بر  علاوه 
اهداف  برای  می تواند  مسیر  این  و  داشت  معدنی 

گردشگری استفاده شود.
وی با تأکید بر اینکه فعالیت معدنی و گردشگری در 
دریاچه نمک ناقض هم نیستند و منافاتی با هم ندارند، 
تصریح کرد: اگر بخواهیم از لحاظ اقتصادی به مسئله 
نگاه کنیم واقعیت این است که جاده دسترسی از سمت 
از  آران و بیدگل مهیا است در حالی که اگر بخواهیم 
حدود  کنیم  جاده  احداث  به  اقدام  قم  استان  سمت 

۱۰۰ کیلومتر راه است که در خوشبینانهترین حالت ۶۰ 
کیلومتر جاده سازی نیاز دارد.

گردشگری و فعالیت معدنی در دریاچه نمک نه منافاتی 
با هم دارند و نه در تناقض با مسائل زیست محیطی است
رئیس خانه معدن استان قم انتقال زیرساخت ها علاوه 
بر جاده سازی را از دیگر نیازهای پیش رو برای فعالیت 
جدی در دریاچه توسط استان دانست و ادامه داد: در 
از  باید  است  قم  برای  برداری  بهره  پروانه  که  شرایطی 
این ظرفیت به نحو درست استفاده شود اینکه صرفاً به 
املاح  نیست،  درست  کنیم  قناعت  نمک  استحصال 
دریاچه فقط نمک نیست، بلکه با فراوری می توانیم به 

بهره وری درست از دریاچه دست پیدا کنیم.
عمو رسولی با بیان اینکه گردشگری و حق انتفاعی 
استان برای بهره برداری از دریاچه با احداث جاده دو 
هدفی است که تعریف شده، گفت: در سال های آینده 
که پیش بینی من حداقل یک دهه است یا در دراز مدت 
ممکن است جاده ای برای برداشت معدنی از دریاچه 

ایجاد شود اما تا تحقق آن راه طولانی است.
برای  لازم  دستگاه های  و  زیرساخت ها  انتقال  وی 
فعالیت معدنی و نیز تأسیس شهرک صنعتی در نزدیکی 
دریاچه را امری هزینه بر و زمان بر دانست و اظهار داشت: 
اینکه گفته شود این منطقه فقط مختص گردشگری یا 
فعالیت معدنی است به نظر کار درستی نیست، در تمام 
دنیا در کنار معادن بزرگ بحث گردشگری هم وجود دارد 
و معتقدم گردشگری و فعالیت معدنی در دریاچه نمک 
نه منافاتی با هم دارند و نه در تناقض با مسائل زیست 

محیطی است.
*جای خالی مطالعات زیست محیطی

مدیر کل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به 
وضعیت دریاچه نمک برای بهره برداری و فعالیت های 
معدنی گفت: تاکنون هیچ مطالعه زیست محیطی از 
سوی پیمانکاران صورت نگرفته است و سابقه مطالعات 
به بیش از ۵۰ سال قبل بر می گردد، در ادوار مختلف 
مطالعاتی هم در خصوص ورودی ذخایر بوده و همه این 

مطالعات نیازمند به روزرسانی است.
سیدرضا موسوی مشکینی به ملاحظات پیش رو برای 
بهره برداری از دریاچه نمک اشاره کرد و افزود: دریاچه 
نمک مشترک بین سه استان است اما بهره برداری و 
مدیریت زیست محیطی آن با قم است، از دیگر سو راه 
دسترسی از قم وجود ندارد علاوه بر اینکه نه تنها فعالیت 
معدنی، که بحث گردشگری هم می تواند در این دریاچه 

مورد توجه قرار گیرد.

در  محیطی  زیست  جدی  دغدغه های  از  یکی  وی 
دریاچه نمک را مخاطرات ناشی از گردوغبار دانست و 
تصریح کرد: با توجه به وسعت این محدوده و کانون های 
جمعیتی آن نگرانی ما این است که دریاچه نمک به 
کانون گردوغبار نمکی تبدیل شود، گرچه پیمانکار ادعا 
می کند دریاچه به دلیل ساختار زمین شناسی مستعد 

گرد و غبار نیست.
معتقد  قم  استان  زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
است: با اما و اگر و تردید نمی توان تصمیم گرفت و بی 
مهابا وارد عمل شد، اعتقاد ما بر پایه بررسی های به عمل 
آمده این است که دریاچه نمک قابلیت و استعداد گرد و 
غبار نمکی را دارا است، به این دلیل که مدل برداشت از 

دریاچه هم مدل برداشت شورآبهاست.
موسوی ادامه داد: در برداشت شورآبه ای، اول شورآبه 
از دریاچه خارج سپس برای فرآوری نیازمند آب شیرین 
است که همین موضوع بار اضافه برای منطقه به منطقه 
تحمیل می کند، برداشت شورآبه جریان آب سفره های 

زیرزمینی را به سمت دریاچه سوق می دهد.
وی با بیان اینکه همه مطالعات از سوی شرکت های 
پیشنهادی  طرح های  توجیه  و  حمایت  در  پیمانکار 
بوده است، اظهار داشت: وظیفه محیط زیست بررسی 

مطالعات است نه انجام آن.
*گردشگری مسئولانه نباشد جز تخریب هیچ 

چیزی عاید ما نمی شود
به  پاسخ  در  استان  زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
این سوال که فعالیت گردشگری در دریاچه نمک تا چه 
اندازه می تواند اثر تخریبی بر دریاچه داشته باشد، عنوان 
کرد: در کشور الگوی مناسبی از گردشگری نداریم، در 
شرایطی که گردشگری مسئولانه نباشد جز تخریب هیچ 

چیزی عاید ما نمی شود.
تخریب  میزان  نمی توانیم  اینکه  بیان  با  موسوی 
محاسبه  دقیق  را  گردشگری  و  معدنی  فعالیت های 
مراتب  به  فعالیت گردشگری  آسیب  اما طبیعتاً  کنیم 
می توانیم  گفت:  است،  کمتر  معدنی  فعالیت های  از 
دهیم،  قرار  توجه  مورد  را  منطقه  این  در  اکوتوریسم 
اکوتوریسم گردشگری مسئولانه است که افراد در این 

حوزه همیار محیط زیست هستند.
استان،  مسئولان  پیشین  اظهارات  به  استناد  با 
فراموشی مباحث و از سر گرفتن اظهاراتی که بارها تکرار 
شده، می توان گفت دریاچه نمک گوشت قربانی بحث 
و کشمکش درباره چیزی است که هنوز وجود ندارد، نه 
راه دسترسی و نه مطالعاتی برای شروع کار، فقط حرف 
است و حرف است و حرف، بدون اقدام عملی که حداقل 

اثبات کند این ادعاها می تواند درست باشد یا خیر.
گردشگری  مسیر  از  استان  اقتصادی  توسعه  وقتی 
به  مسیر  این  از  انحراف  می رسد  نظر  به  شده  تعریف 
سمت فعالیت معدنی با هزاران اما و اگر، اعتبار ادعاهای 
استان را برای برنامه ریزی های کلان دچار شک و تردید 
از  برداری  بهره  که  نیست  پوشیده  کسی  بر  می کند. 
ظرفیت های معدنی باید با قابلیت های زیست محیطی 
و سرزمینی منطقه همخوانی داشته باشد، همچنین 
نمک  دریاچه  همچنان  ولی  گردشگری  فعالیت های 
قم در هاله ای از تردید و ابهام غرق است. دریاچه نمک 
ظرفیتی است که همه به آن اذعان دارند اما اینکه چرا 
مسئولان در این مسئله از مرحله حرف به عمل پیشروی 
نمی کنند سوالی است که با گذشت سال ها همچنان با 

سکوت همراه بوده.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

طرح تغییر الگوی کشت در قم با قدرت
 دنبال می شود

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: طرح تغییر و اصلاح الگوی کشت در این 
استان فراتر از پیش بینی های انجام شده، با قدرت ادامه می یابد.

عباس پورمیدانی بیان کرد: موضوع تغییر الگوی کشت در قم به دلیل تنش های محیطی 
اهمیت بسیاری زیادی دارد و در چنین شرایطی لزوم استفاده ازارقام مقاوم به تغییرات آب 
و هوایی برای ادامه یافتن حیات کشاورزی استان امری ضروری است وبهره برداران این 
بخش باید نسبت به موضوع نوسانات دما و محدودیت منابع آبی، حساسیت لازم را داشته 
باشند. وی افزود: نحوه کشت و نوع رقم، تاریخ کشت، تاریخ برداشت، دوره آبیاری، زمان 
استفاده از سموم و نوع کود، از جمله شاخص هایی است که اثر تغییرات دمایی و محدودیت 
منابع آبی استان باید مورد توجه کشاورزان باشد. وی ادامه داد: الگوی کشت کنونی باید 
با توجه به تغییرات دمایی و محدودیت های آبی موجود تغییر کند و کشاورزان استان از 
روش هایی همچون کشت گلخانه ای برای تولید محصولات کم آب و مقاوم به تنش های 
محیطی استفاده کنند. پورمیدانی گفت: سرمایه گذاری برای ترویج کشتهای نوین و 
آموزش کشاورزان در این زمینه، منجر به کارایی بیشتر زمین های کشاورزی و استفاده بهینه 
از منابع آبی می شود. وی افزود:افزایش جمعیت درسالهای اخیر نیاز به استفاده از منابع 
آبی دربخش کشاورزی را برای تولید محصول بیشتر، ضروری کرده، درچنین وضعیتی، 
مدیریت سطح زیر کشت و استفاده از روش جدید دراین زمینه برای پایداری بخش کشاورزی 
در استان کم آبی همچون قم، ضروری است. وی ادامه داد: هم اکنون طرح های تغییر 
الگوی کشت با نظارت سازمان جهاد کشاورزی، حضور کارشناسان برجسته و مشارکت 
فعال بهره برداران در سطح اراضی کشاورزی در حال اجراست و قم به عنوان استان پیشگام 
در اجرای این طرح، برنامه ریزی های گسترده ای را تدارک دیده است که نقش موثری در 
بهبود عملکرد حوزه کشاورزی استان خواهد داشت. در بخش کشاورزی کل زمین های 
قابل کشت قم برابر ۱۰۵ هزار و 73۰ هکتار است که این رقم 4۶ صدم درصد کل اراضی 
قابل کشت کشور می باشد؛ مجموع کشت سبز استان شامل 2۰ هزار هکتار باغ و 42 هزار 
هکتار زراعت شامل ۱7 هزار و ۵3۱ هکتار کشت جو، پنج هزار و ۶7۵ هکتار کشت گندم 
آبی، دو هزار و 34۶ هکتار کشت کلزا و بقیه سطح زیر کشت به محصولات یونجه، ذرت، 
پنبه و صیفی اختصاص یافته است.  میزان متوسط تولید بخش کشاورزی قم در سال برابر 
74۶ هزار تن شامل 42۵ هزار تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و 2۰8 تن آبزیان و 
32۰ هزار تن محصولات دامی است.  بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان 
استان تشکیل می دهند که طبق سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال ۱39۵، قم 
دارای ۱27 روستا با جمعیت بالای 2۰ خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی این 
استان بیش از ۵۵ هزار و 8۶۵ تن است که در قالب ۱7 هزار و 38۵ خانوار زندگی می کنند.

  
معاون توسعه پیشگیری بهزیستی استان قم  خبرداد

فعالیت 18 مرکز مشاوره و سلامت روان با 
مجوز بهزیستی در قم

معاون توسعه پیشگیری بهزیستی استان قم با ااشاره به اهمیت ارتقای سلامت روان در 
پیشگیری از بحران ها، عنوان کرد: بدون آگاه سازی، حساس سازی و مشارکت عمومی، 
جامعه نسبت به اهمیت مشاوره های تخصصی احساس نیاز نمی کند و نسبت به آن غفلت 
دارند. دکتر هادی کریمی اصل اظهارداشت : پیشگیری از آسیب های اجتماعی و مدیریت 
بحران دارای اهمیت زیادی است و با تبیین ضرورت مشاوره و روانشناسی می توان، مردم را 
به سمت مشاوره های تخصصی، کاربردی و راهبردی در حل مسائل و بحران ها سوق داد. 
همچنین حمایت های روانی اجتماعی در بلایای طبیعی و بحران هایی از قبیل سیل، 
زلزله و حوادث، امری مهم و ضروری برای جامعه است. معاون توسعه پیشگیری بهزیستی 
استان قم عنوان کرد: مهم ترین رسالت معاونت پیشگیری سازمان بهزیستی استان قم، 
ارائه خدمات روانشناسی و مشاروه است. در واقع مهم ترین بخش خدمات روانشناسی در 
جامعه خدمات مشاوره است که از طریق دفاتر و کلینیک ها و مراکز مجاز مشاوره و خدمات 
روانشناسی در سطح قم انجام می شود. کریمی اصل عنوان کرد: در حال حاضر ۱8 مرکز، 
دفتر مشاوره و سلامت روان از طرف بهزیستی در سطح استان قم دارای مجوز هستند 
که به علاوه کلینیک هایی که دارای مجوز از سازمان نظام روانشناسی هستند در ارتقای 
سلامت روان جامعه و مردم قدم برمی دارند. معاون توسعه پیشگیری بهزیستی استان قم 
با ااشاره به اهمیت ارتقای سلامت روان در پیشگیری از بحران ها، عنوان کرد: بدون آگاه 
سازی، حساس سازی و مشارکت عمومی، جامعه نسبت به اهمیت مشاوره های تخصصی 
احساس نیاز نمی کند و نسبت به آن غفلت دارند.وی با بیان اینکه لازم است افراد در بحران 
ها و آسیب ها برای پیشگیری و غربال گری به دفاتر مشاوره مراجعه کنند، گفت: می توان 
بحران ها را پشت سر گذاشت، به همین منظور شماره تماس 377897۵۰ به طور مستقیم 

برای مشاوره در اختیار علاقه مندان است.
 

دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت استان قم :

قم در 30 محصول صنعتی حرف برای گفتن دارد
دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: این استان در بیش از 3۰ محصول 

صنعتی در مبادلات ملی و بین المللی حرف های جدی برای گفتن دارد.
 محمد شیخ حسن با اشاره به موقعیت جغرافیایی خاص استان قم اظهار کرد: این استان 
به عنوان شاهراه مواصلاتی ۱7 استان کشور و محل تلاقی ۶ آزاد راه و 7۱ جاده کشوری 
روزانه گذرگاه بیش از ۶۰۰ اتوبوس و هزار و 7۰۰ تریلر باری است که از محدوده قم عبور 
می کنند. وی ادامه داد: از استان قم می توان به عنوان شاهراه مواصلاتی حمل و نقل ریلی 
کشور نیز نام برد که شبکه سراسری 9 هزار کیلومتری سرخس _ بندرانزلی و زاهدان _ 
ارومیه را به یکدیگر متصل می کند. دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: 
این استان از منظر صنعتی دارای جایگاه ممتازی است، قم با ۱۱ شهرک و ناحیه صنعتی و 
بیش از هزار و ۵۰۰ واحد صنعتی فعال که اکثرا در طیف صنایع کوچک و متوسط هستند 
به عنوان یک شهر کارآفرین جز طلایه داران اقتصاد مقاومتی است. شیخ حسن با اشاره به 
وضعیت بخش صنعت استان قم اظهار کرد: کارخانه های استان در اکثر گروه های صنعتی 
اعم از شیمیایی، فلزی، سلولزی، غذایی، دارویی و... مشغول به فعالیت هستند و در بیش 

از 3۰ محصول صنعتی در مبادلات ملی و بین المللی حرف های جدی برای گفتن دارند.
وی ادامه داد: وجود منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به عنوان نخستین بندر خشک 
کشور با دارا بودن امکانات و شرایط ویژه بیش از پیش بر جایگاه ممتاز صنعتی استان قم 
می افزاید. دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت استان قم خاطرنشان کرد: این استان 
از منظر معدن و مواد معدنی با صدور ۱43 فقره پروانه بهره برداری و ذخیره قطعی 9۰9 
میلیون تن و صدور33 فقره گواهی کشف با ذخیره برآوردی 43 میلیون تن )با در نظر 
داشتن وسعت استان( دارای جایگاه در خور توجهی است که استخراج بیش از 28 ماده 

معدنی خود گواه این امر است .
 

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی  شهرداری قم :

تخلفات رانندگان اتوبوس های شهری را به 
137 اطلاع دهید

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم گفت: شهروندان می توانند هرگونه تخلف 
رانندگان اتوبوس های درون شهری را به سامانه ۱37 گزارش داده و نتیجه آن را نیز پس 
اتوبوس های  رانندگان  بر  نظارت  ما  کرد:  اظهار  یزدی  کنند. امیر  دریافت  پیگیری  از 
درون شهری را انجام می دهیم ولی به دلیل اینکه اتوبوس ها بالغ بر ۱۰ سال پیش به بخش 
خصوصی واگذارشده و یارانه و کمک های دولتی که باید به آن ها پرداخت می شده، محقق 
نشده، نمی توانیم نظارت مؤثری بر کار آنان انجام دهیم. وی ادامه داد: درآمد و هزینه این 
اتوبوس ها باهم همخوانی ندارد و به این دلیل می بینیم رانندگان هرکجا مسافر هست سوار 
می کنند که در صورت گزارش چنین مسائلی ما حتماً با این رانندگان برخورد کرده و در 
هیئت مربوطه موضوع بررسی و حتی جریمه می شوند. مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی 
قم افزود: همشهریان می توانند هرگونه تخلف رانندگان اتوبوس های شهری را به سامانه 
۱37 گزارش کنند و مطمئن باشند این گزارش تا حصول نتیجه و اطلاع آن به گزارش 
دهنده پیگیری خواهد شد. یزدی در پایان خاطرنشان کرد: با کمک شهرداری و شورای 
شهر طرحی برای ساماندهی این وضعیت در حال برنامه ریزی است که طی دوماهه آینده 

به اجرا می رسد و بیش از 9۵ درصد مشکلات را برطرف خواهد کرد.
 

 توسط راه وشهرسازی استان اصفهان تخصیص یافت؛

اختصاص یك میلیارد تومان جهت رفع 
معارض در محور اصفهان – اردستان

در جریان بازدید حجت اله غلامی معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان 
به شهرستان اردستان که با حضور عباس صالحی معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه 
وشهرسازی و معاونین شرکت آب و فاضلاب استان از پروژه احداث باند دوم اصفهان به 

اردستان انجام شد تصمیمات مهمی جهت رفع مشکلات احداث این پروژه اتخاذ گردید.
عباس صالحی معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه وشهرسازی استان در این باره 
گفت: از روستای دیزلو به سمت اردستان با توجه به وجود معارض به ویژه لوله های انتقال 
آب با فشار بالا بایستی تدابیری اندیشیده می شد که امروز با حضور معاون هماهنگی امور 

عمرانی استانداری مقرر شد تا با مشارکت آب و فاضلاب این مهم به سرانجام برسد.
وی در ادامه افزود: تصمیم بر آن شد تا اعتباری بالغ بر ۱۰ میلیارد ریال از جانب راه 
وشهرسازی استان جهت تهیه لوله انتقال آب اختصاص و اجرای پروژه نیز توسط اداره آب 
و فاضلاب انجام پذیرد . گفتنی است این محور با توجه به وجود قوس خطرناك در مسیر از 
جمله نقاط پرحادثه ای بوده که رفع آن در اولویت های راهسازی استان بوده که 8 کیلومتر 
آن به مرحله بیس رسیده و آماده آسفالت و 3 کیلومتر با رفع مشکلات انتقال آب نیز با 

سرعت در حال انجام و تکمیل خواهد شد.

 معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت معصومه)س( اعلام کرد
برنامه های حرم حضرت معصومه)س( در ماه رمضان 

معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت معصومه)س( برنامه های آین استان مقدس در ماه 
مبارک رمضان را اعلام کرد.

حجت الاسلام مهدی احمدی ظهر یکشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه که در 
مجتمع اداری آستان مقدس کریمه اهل بیت )ع( برگزار شد، گفت: با توجه به اینکه ماه 
مبارک رمضان ماه قرآن است و گرایش مردم به برنامه های قرآنی بیشتر می شود برنامه های 
قرآنی حرم مطهر شامل برنامه ترتیل خوانی است که به برکت قم و حضرت معصومه )س( 
این برنامه به سراسر کشور و خارج از کشور منعکس شد. وی ادامه داد: پخش گسترده این 
مراسم از شبکه های استانی، ملی و بین المللی )شبکه سه، شبکه نور، شبکه جهانی ولایت، 
رادیو معارف، رادیو قم و سایر شبکه ها( انجام می گیرد. معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت 
معصومه )س( اضافه کرد: مراسم ترتیل خوانی هر روز ساعت ۱۵ در شبستان امام خمینی 
)ره( برگزار می شود. وی بیان کرد: ترتیل خوانی ویژه بانوان با عنوان مائده نور ساعت ۱۱ 

هر روز ماه مبارک رمضان در شبستان نجمه خاتون برگزار خواهد شد.
حجت الاسلام احمدی با اشاره به برگزاری برنامه قرآنی و معارفی ایوان آئینه افزود: مراسم 
ترتیل خوانی ویژه نوجوان برای هویت دادن به این گروه سنی در دو سطح منعکس می شود 
که یک سطح بازتاب رسانه ای در شبکه دو، شبکه استانی نور و شبکه های برون مرزی دارد 
و سطح دیگر نیز به صورت عمومی در شبستان حضرت زهرا )س( برگزار می شود که در 
بخش اول تلاوت نیم جز قرآن کریم در هر روز و بخش دوم 3۰ دقیقه برنامه معارفی شامل 

داستان با مضامین قرآنی، نمایش، مسابقه، مصاحبه و بیان احکام انجام می شود.
*برنامه های سخنرانی در حرم مطهر

وی با اشاره به برگزاری مجالس سخنرانی در ماه مبارک رمضان افزود: هر روز قبل از نماز 
ظهر ساعت ۱2 حجت الاسلام فرحزاد به سخنرانی می پردازد بجز روزهای دوشنبه که آقای 
میرشفیعی سخنرانی می کند. معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت معصومه )س( ادامه 
داد: یک ساعت قبل از اذان مغرب حجت الاسلام سید حسن سعیدی و بلافاصله بعد از 
نماز عصر نیز حجت الاسلام رفیعی به سخنرانی در حرم مطهر می پردازند. وی بیان کرد: 
ویژه برنامه سحرگهان حرم مطهر سحرهای ماه مبارک رمضان در شبستان حضرت امام 
خمینی )ره( با برگزاری مراسم سخنرانی، قرائت ادعیه و مناجات خوانی در صحن امام 
رضا )ع( برگزار می شود که این برنامه از شبکه های استانی نور و شبکه شما پخش مستقیم 
دارد. حجت الاسلام احمدی با اشاره به برگزاری مراسم عاشقی به وقت حرم افزود: این 
مراسم ساعت ۱2 شب تا نزدیک سحر در ماه مبارک رمضان با مناجات، قرائت قرآن و نهج 
البلاغه برگزار می شود که سخنران آن حجت الاسلام سید حسین موسوی با نوحه خوانی 

آقای سلحشور است.
*برنامه های شبهای قدر

وی بیان کرد: مراسم لیالی پرفیض قدر در حرم مطهر ساعت 22 تا 2 و ۱۵ دقیقه بامداد 
برگزار می شود که از شبکه استانی نور، شبکه دو سیما و شبکه قرآن پخش مستقیم دارد.

وی ادامه داد: مراسم شب های قدر در شب ۱9 ماه مبارک رمضان با قرائت دعای جوشن 
کبیر توسط حجت الاسلام محمدپور و سخنرانی و احیا حجت الاسلام میرباقری، شب 
2۱ ماه رمضان با قرائت جوشن کبیر توسط حاج سید مهدی میرداماد و سخنرانی و احیا 
حجت الاسلام رفیعی و شب 23 ماه مبارک رمضان با قرائت دعای جوشن کبیر توسط حاج 

عباس حیدرزاده و سخنرانی و احیا حجت الاسلام میرباقری برگزار می شود.
حجت الاسلام احمدی با اشاره به برگزاری مراسم حلقه های قرآنی برای نخستین بار در 
حرم مطهر، افزود: در این طرح به آموزش قرائت و مفاهیم قرآن کریم توسط اساتید قرآن 

حرم مطهر به عموم زائران پرداخته می شود.
*اجرای برنامه پرسمان خانواده

وی با اشاره به برگزاری برنامه پرسمان خانواده برای نخستین بار در حرم مطهر افزود: این 
برنامه با محوریت سبک زندگی ایرانی اسلامی با حضور کارشناسان و خانواده ها ساعت 
22 در شبستان امام خمینی )ره( و صحن امام رضا )ع( برگزار می شود. معاون فرهنگی 
حرم مطهر حضرت معصومه )س( بیان کرد: برنامه رادیویی شب های رمضان با همکاری 
رادیو استانی قم ساعت 22 الی 23 در صحن امام هادی )ع( مقبره مرحوم دولابی برگزار 
می شود. وی گفت: همایش روزه اولی ها که جشن بندگی پسران و دختران نوجوان است 
به همراه اجرای برنامه های قرآنی و معارفی و ضیافت افطار در شبستان حضرت زهرا )س( 

برای پسران 3۰ اردیبهشت ماه و برای دختران اول خردادماه برگزار می شود.
*اعتکاف دانش آموزی

حجت الاسلام احمدی عنوان کرد: برنامه فیض بندگی که اعتکاف دانش آموزی است 
برای نوجوانان ۱3 تا ۱۶ سال در روزهای 2۶، 27 و 28 ماه مبارک رمضان در دارالتلاوه 
مسجد اعظم برگزار می شود که ثبت نام از بین نوجوانان فعال برنامه های قرآنی ماه مبارک 
رمضان انجام خواهد شد. وی گفت: مراسم وداع حضرت خدیجه )س( با اجتماع یاوران 
ام المومنین حضرت خدیجه کبری )س( 2۵ اردیبهشت ماه ساعت ۱8 در صحن امام رضا 
)ع( برگزار می شود. معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت معصومه )س( اظهار کرد: مراسم 
میلاد حضرت امام حسن مجتبی )ع( با برگزاری ویژه برنامه جشن همراهی روزهای 3۰ و 
3۱ اردیبهشت ماه ساعت 22 در شبستان امام خمینی )ره( برگزار می شود. وی گفت: 
حرم مطهر در ماه مبارک رمضان برای زائران غیر ایرانی به برگزاری دوره های آموزشی تفسیر 
و تجویر قرآن کریم ویژه اردو زبانان در ایام ماه مبارک رمضان ساعت ۱7 و برگزاری حلقه های 
معرفت با موضوع ماه مبارک رمضان به زبان عربی و اردو و آذری می پردازد. حجت الاسلام 
احمدی ابراز کرد: ساعت بازدید از موزه در ایام ماه مبارک رمضان از ساعت هشت الی ۱۶ 

و نیم است.
*نمایشگاه خدمت در پرتوی بانوی کرامت

وی گفت: نمایشگاه خدمت در پرتوی بانوی کرامت که به معرفی 4۰ سال خدمات آستان 
مقدس حضرت معصومه )س( در انقلاب اسلامی می پردازد در ماه مبارک رمضان در 
صحن حضرت صاحب ازمان )عج( نمایشگاه آفرینش های فرهنگی هنری فاطمی )س( 
برپا می شود، همچنین نمایشگاه حریم حرم نیز که به معرفی زندگانی حضرت معصومه 
)س( می پردازد در پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر برپا می شود. وی گفت: رواق کودک 
و نوجوان، آئین شکرانه ماه مبارک رمضان، همایش شکرانه نوجوانان و همایش شکرانه 

نوجوانان از دیگر برنامه های حرم مطهر در ماه مبارک رمضان است.
*توزیع ۴۲۰ هزار افطاری

حجت الاسلام احمدی با اشاره به اجرای طرح ضیافت افطار کریمانه افزود: این طرح که 
یک ضیافت افطاری ساده است به توزیع بیش از 3۰۰ هزار افطاری ساده میان زائران، روزه 
داران و نمازگزاران آستان مقدس در طول ماه مبارک می پردازد، همچنین ۱2۰ هزار افطاری 
نیز در مهمانسرای حضرت معصومه )س( توزیع می شود. معاون فرهنگی حرم مطهر 
حضرت معصومه )س( ادامه داد: شیوه توزیع فیش افطاری در مساجد، محافل قرآنی، 

مجتمع های مسکونی، ورودی های شهر، پارکینگ ها و بیوتات و اماکن حرم مطهر است.
 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره(  استان قم :

۲۲ هزار خانوار تحت حمایت سبد معیشت 
دریافت می کنند

 مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره(  استان قم گفت: همزمان با ماه رمضان امسال 
22 هزار خانوار تحت حمایت، متناسب با تعداد نفرات از کمک معیشت ۱۰۰ تا 3۵۰ هزار 

تومانی بهره مند می شوند.
اکبر میرشکار با اشاره به مشکلات معیشتی و شرایط اقتصادی مردم به ویژه مددجویان 
کمیته امداد گفت: امسال هم کمیته امداد استان قم در ارائه سبد معیشتی به مددجویان 
در بین استان ها پیشگام بوده و هم اکنون در حال تحویل بسته های غذایی به نیازمندان 
است. وی با بیان اینکه امسال 22 هزار خانوار تحت حمایت در قم از سبد معیشتی ماه 
مبارک رمضان بهره مند می شوند، افزود: این سبد متناسب با تعداد نفرات خانواده از ۱۰۰ 
هزار تومان تا 3۵۰ هزار تومان درنظر گرفته شده که مددجویان شهری می توانند با مراجعه 
به فروشگاه های جانبازان کالاهای مورد نیاز خود را تأمین کنند اما برای خانواده های 
روستایی تحت حمایت با رعایت و حفظ کرامت آنها، بسته های معیشتی درب منازلشان 
تحویل خواهد شد. مدیرکل کمیته امداد استان قم اعتبار هزینه شده برای این اقدام 
خداپسندانه را 3.۵ میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: این مبلغ توسط خیران و کمک های 
مردمی تأمین خواهد شد. وی با اشاره به مشکلات معیشتی و شرایط اقتصادی مردم به 
ویژه مددجویان کمیته امداد گفت: مردم و خیران برای کمک به تأمین افطاری نیازمندان 
می توانند کمک های خود را به شماره کارت ۶۰37-9979-۰۰۰۰-۱۱2۵ به نام اطعام 

مددجویان کمیته امداد استان قم واریز کنند.
 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی قم خبر داد؛
پاساژهای قدیمی قم در معرض خطر آتش سوزی

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی قم گفت: پاساژهای قدیمی قم به 
تجهیزات اعلام حریق مجهز نیستند و هر لحظه امکان اتفاق وجود دارد و مهار آن با این 

شرایط بسیار مشکل است.
عباس جعفری در دومین جلسه ستاد مدیریت بحران شهرداری قم گفت: پاساژهای 
در مرکز شهر قم کمترین امکانات اطفا حریق را دارند و بسیار ناایمن هستند و در صورت 
بروز حادثه، تخریب و تلفات بسیاری برجای خواهد گذاشت. وی افزود: این پاساژها به 
تجهیزات اعلام و اطفا حریق مجهز نیستند و هر لحظه امکان اتفاق وجود دارد و مهار آن با 
این شرایط بسیار مشکل است بنابراین سیستم اعلام و اطفا حریق باید در پاساژها نصب 
شود. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی قم تصریح کرد: روش اصولی این 
است که شیرهای هیدرانت در جلوی پاساژها نصب شود جعبه هایی در جلوی هر پاساژ 
که مخصوص آتش نشانی است تعبیه گردد و لوله هایی به اندازه همان محیط در جلوی هر 
پاساژ قرار گیرد تا از همان نقطه جهت خاموش نمودن آتش اقدام صورت گیرد. جعفری 
خاطرنشان کرد: غالب شعب بانک های استان، سیستم اعلام حریق خود را به آتش نشانی 
متصل کردند اما متأسفانه تعداد آلارم )زنگ( خطای آنها بالا است که اکثراً بعد از ساعت ۱2 
شب بعد هم این اتفاق می افتد، مأموران زحمتکش آتش نشانی به محل مربوطه می روند 
و بر می گردند البته اخیراً با شورای هماهنگی بانک ها مکاتبه ای جهت مرتفع شدن این 

مشکل انجام شد.

گردشگری یا استفاده از ظرفیت های معدنی اولویت کدام است؟ 

 کشمکش بر سر بهره برداری از دریاچه نمک قم 
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یک اقتصاددان مطرح کرد:

 حذف نرخ ۴۲۰۰ تومانی یعنی تورم 
افسارگسیخته

داشت:  اظهار  اقتصاددان  یک 
اقتصاددانان نئولیبرال در بحث نرخ بنزین 
موضوع فوب خلیج فارس را بیان می کنند 
اما نمی گویند که دستمزد و حقوق هر 
دلار   ۱۵ کشور ها  این  در  کارگر  ساعت 
ایران یک دلار هم  است در حالی که در 
نیست بنابراین اگر قرار به مقایسه است 

باید تمام شاخص ها را در نظر گرفت.
غلامرضا کیامهر  با انتقاد از حذف ارز 
ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی کالاهای اساسی 

گفت: اگر این موضوع واقعیت یابد یکی از تصمیمات اشتباه دولت خواهد بود و مغایر با 
چشم اندازی است که آقای همتی در بدو تصدی  بر بانک مرکزی مبنی بر ثبات بخشیدن 
نیمایی موجب  نرخ  به  تومانی  نرخ ۴۲۰۰  تبدیل  ادامه داد:  اعلام کرد. وی  بازار  به 
بی ثباتی و تزلزل خواهد بود. با این تصمیم دیگر هیچ تولیدکننده، صنعتگر یا کارآفرینی 
قادر نخواهد بود نسبت به آینده تصمیم بگیرد، البته الان هم بسیاری از فروشگاه ها 
تحت شعاع این صحبت ها است. چون این تزلزل در مقررات باعث شده تا بسیاری از 
عرضه کنندگان از ترس آینده رو به پنهان کردن اقلام بیاورند که با هیچ نیروی قهریه ای 

نمی توان با آن مبارزه کرد.
کیامهر اظهار داشت: باید توجه داشت که اولویت نخست در سبد کالایی خانوارها مواد 
غذایی است و الان قیمت مواد غذایی سر به آسمان گذاشته است. مگر می شود با حقوق 
دو یا سه میلیونی از عهده این زندگی برآمد. مشکل مسئولان ما این است که خودشان به 
خرید نمی روند و گماشتگان آنها نیز برای اینکه خاطر آقایان مکدر نشود از بیان واقعیت 
قیمت ها خودداری می کنند و در واقع چهل کلاغ را یک کلاغ می کنند. به باور بنده نفس 
به هم خوردن قول و قرار بانک مرکزی و دولت با مردم خطرناک تر از هر موضوعی است، 

این اعتمادزدایی بین مردم و مسئولان آسیب زننده خواهد بود.
*مسئولان با مردم شفاف و صریح باشند

این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: متاسفانه یکی از مشکلات مسئولین ما این است 
که نمی دانند ما در عصر شبکه های مجازی زندگی می کنیم و موضوعات هر چه قدر 
بیشتر پنهان شوند با شاخ و برگ بیشتر منتشر خواهند شد. هنوز تصور می کنند یک رادیو 
و تلویزیون وجود دارد که سیاست گذاری آن نیز دست خوشان باشد. باید توجه داشت 
مردم هیچ زبانی را به اندازه شفافیت نمی پذیرند بنابراین اگر هم مشکلی وجود داشته 
باشد باید صریح با مردم در میان گذاشت و اگر مشکل دشمن است ظاهراً این دشمن 
بهتر از خود ما از مشکلات ما آگاه است. اگر ما مشکل کمبود ارز داریم صادقانه به مردم 

بگوییم تا خود را برای کاهش مصرف آماده کنند.
وی کیامهر در گفت وگو با ایلنا، تورم را پیامد غیرقابل انکار حذف نرخ ۴۲۰۰ تومانی 
کالاهای اساسی دانست و افزود: الان سبد هزینه خانوارها متزلزل شده است و وقتی که 
این کالاهای اساسی با نرخ نیمه آزاد نیمایی وارد شود تورم افسارگسیخته را در پی خواهد 
داشت. در حالی که یکی از افتخارات دولت اول آقای روحانی کاهش تورم و یک رقمی 
شدن آن بود حالا چه اتفاقی افتاده که نرخ تورم در حال پیشی گرفتن از تورم دولت آقای 
احمدی نژاد است جالب آنکه هیچ مسئولی نسبت به این موضوع واکنشی از خود نشان 
نمی دهد. پرسش اصلی این است که دولت برای جبران کاهش قدرت  خرید مردم ناشی 

از حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی چه سیاستی را دنبال خواهد کرد؟
*مردم برای تفریح، بنزین مصرف نمی کنند

این استاد دانشگاه در مورد حواشی مربوط به اخبار نرخ بنزین در روزهای اخیر گفت: 
متاسفانه شایعات بی حد و حصری که در این مورد وجود دارد موجب افزایش نگرانی ها 
شده است. برخی ها خبر از مصرف روزانه ۹۰۰ میلیون لیتر بنزین می دهند  در حالیکه 
مشخص نیست این آمار و ارقام از کجا آمده است و سعی می کنند با بیان این ارقام 
نتیجه گیری کنند که چون مصرف بنزین بالا است پس باید نرخ آن را  افزایش داد، چرا ما 
در مورد مصرف بنزین به معلول ها توجه نداریم؟ مردم ما که برای تفریح از بنزین استفاده 
نمی کنند در واقع از خرج زندگی درمانده اند چه برسد به اینکه بنزین را برای تفریح و 

مسافرت استفاده کنند.
*صنعت خودروسازی ما هم بلای جان مردم شده و هم دولت

وی ادامه داد: چرا هیچ سخنی نمی گویند که تکنولوژی خودروهای ساخت داخل 
مربوط به بیش از بیست سال پیش است که باعث شده تا ۳ برابر خودروهای روز دنیا 
خودرو  پول  دیگران  برابر  چند  ایران  مردم  که  نمی گویند  چرا  باشد،  داشته  مصرف 
می دهند؟ چرا هیچ دولتمردی نسبت به این موضوع با مردم هم دردی نمی کند؟ به باور 
بنده باید در مملکت را  باز کرد و از حمایت وحشتناک از صنعت خودروسازی انحصاری 
دست کشید. اگر اجازه داده شود که واردات خودروهای معمولی آزاد شود آنگاه مشاهده 
خواهید کرد که مصرف بنزین تا چه میزان کاهش یافته است در این شرایط خودروسازان 
داخلی هم مجبور هستند یا کیفیت را ارتقا دهند یا صحنه را ترک کنند در واقع این صنعت 

خودروسازی ما هم بلای جان مردم شده و هم دولت.
*سیستم حمل و نقل عمومی را باید توسعه داد

کیامهر تصریح کرد: باید توجه داشت هر واحد افزایش نرخ بنزین می تواند بصورت 
تصاعدی و زنجیره ای قیمت اقلام اساسی را افزایش دهد و باید به راه حل های اساسی 
روی بیاوریم که یکی از آنها توسعه سیستم حمل و نقل عمومی است. در شرایطی که 
وضعیت حمل ونقل عمومی از لحاظ کمی و کیفی شرایط مناسبی ندارد ترغیب مردم به 
عدم استفاده از خودروهای شخصی نیز بی نتیجه خواهد بود. در کشورهای پیشرفته این 
سیستم بصورت ۲۴ ساعته در اختیار عموم است و حتی ثروتمندان آن جامعه از استفاده 

می کنند چه برسد به طبقات فرودست.
*نظرات نئولیبرالی و نئوکلاسیکی برای ما فاجعه آمیز بوده

این اقتصاددان با انتقاد از نظریات نئولیبرالی برخی از اقتصاددانان گفت: برخی  
از اقتصاددان نسخه های میلتون فریدمن برای اقتصاد آزاد آمریکا را برای اقتصاد ما که 
نزدیک به ۸۰ درصد آن در اختیار دولت و خصولتی ها است، می پیچند. متاسفانه در 
دیدگاه و ادبیات این گروه موضوعاتی مانند خط فقر، فاصله طبقاتی و سفره های خالی 
دیده نمی شود و تا اعتراضی هم می شود به داشتن افکار سوسیالیستی متهم می کنند. 
شاید نظرات آدام اسمیت یا میلتون فریدمن برای اقتصاد آمریکا مناسب باشد نه ما و تجربه 
نشان داده نسخه های نئوکلاسیکی و نئولیبرالی اصلأ برای اقتصاده ما فاجعه آمیز بوده 
است. مثلا همین اقتصاددان نئولیبرال در بحث نرخ بنزین موضوع فوب خلیج فارس را 
بیان می کنند اما نمی گویند که دستمزد و حقوق هر ساعت کارگر در این کشور ها ۱۵ دلار 
است در حالی که در ایران یک دلار هم نیست بنابراین اگر قرار به مقایسه است باید تمام 

شاخص ها را در نظر گرفت.
*افزایش نرخ ارز یعنی میخکوب شدن صنعت کشور

وی یادآور شد: از زمان مرحوم هاشمی تا امروز این سیاست های دلفریب را اجرا می کنند 
و افزایش قیمت ها را به عنوان تعدیل یا اصلاح قیمت بیان می کنند، هر چند سال یکبار 
زنجیره ای  افزایش  و  تورم  آن  پیامد  که  می دهند  افزایش  را  انرژی  حامل های  قیمت 
قیمت کالاها است، ما سه دهه این سیاست را اجرا کردیم و باید بدانیم آزموده را آزمودن 
خطاست. مثلا می گفتند با افزایش نرخ ارز صادرات کشور افزایش می یابد در حالی که 
افزایش نرخ ارز برای کشوری که بیش از ۸۰ درصد مواد اولیه و ماشین آلات تولیدی را وارد 
می کند به معنای نابودی و میخکوب شدن صنایع است. مگر ما کره جنوبی، ژاپن یا کانادا 

هستیم که صفر تا صد مواد اولیه صنعت خود را تولید می کنند.

وزیر صنعت:
 ارز 1۴ هزار تومانی هم موجب رشد صادرات نشد

تهران- ایرنا- وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: امروز ارز به ۱۴ هزار تومان رسیده، اما 
به آن اندازه صادرات رشد نداشته و باید علت ریشه یابی شود.

»رضا رحمانی« شامگاه شنبه در نشست مشترک با هیات رئیسه فراکسیون توسعه 
صادرات غیرنفتی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه وظیفه وزارت صنعت، حمایت از 
تولید است، افزود: باتوجه به شرایط ارزی، صادرات توجیه پذیر و واردات و قاچاق توجیه 
ناپذیر شده، با این حال انتظار می رفت صادرات در سال گذشته افزایش یابد، اما اینگونه 
نشد و نیاز به ریشه یابی دارد. وی تصریح کرد: همه تشکل ها متفق القول بودند که با 
افزایش نرخ ارز به 6 هزارتومان، صادرات رونق می یابد، درحالی اکنون ارز به ۱۴ هزار 

تومان رسیده،ولی صادرات به آن اندازه رشد نیافته است.
رحمانی با بیان اینکه صادرات به کشورهای منطقه در اولویت قرار گرفته، گفت امسال، 
به عنوان »رونق تولید« و راهکار اصلی آن توسعه صادرات است، بنابراین در مقابل کسانی 
که خلاف این شعار عمل کنند، می ایستیم. وزیر صنعت، بازگشت ارز حاصل از صادرات 
و ارائه مشوق های صادراتی را ۲ مساله مهم بخش تجارت قلمداد کرد و گفت: اکنون 
صادرات به کشورهای همسایه ۲۳ میلیارد دلار است که ۲ درصد واردات این کشورها را 

تشکیل می دهد، اما برای دستیابی به چهار درصد تلاش می شود.

اقتصاد    ی

شوک قیمتی در بازار خودرو در روزهای اخیر نگرانی هایی را در سطح جامعه به 
وجود آورده است، کارشناسان این حوزه نوسان در قیمت ارز، فضاسازی شبکه های 
اجتماعی، مشکلات قطعه سازان وسوءاستفاده دلالان و واسطه  گران را از عوامل موثر 
در افزایش قیمت خودرو می دانند در این میان به نظر می رسد که با افزایش نظارت و 

تعیین قیمتی منطقی می توان، آرامش از دست رفته را به بازار خودرو بازگرداند.
؛ بازار خودرو در روزهای گذشته یکی از ملتهب و جنجالی ترین بازارهای اقتصادی 
کشور بوده و این موج گرانی ضمن ایجاد کردن نگرانی هایی در سطح جامعه، بستر 
برخی سواستفاده های دلالان و واسطه گران را نیز به همراه داشته است. کارشناسان 
برای قیمت  های نجومی در بازار خودرو دلایل متفاوتی را بیان می کنند و خودروسازان 
نبود قطعات و بالارفتن قیمت لوازم جانبی و یدکی را عامل کمبود و افزایش قیمت ها می 
دانند و گروهی دیگر بدقولی خودروسازان و عدم تحویل به موقع خودروهای پیش فروش 

 شده را دلیل به هم خوردن عرضه و تقاضا و در نتیجه رشد قیمت ها عنوان کرده اند. 
بنابر اعتقاد کارشناسان برخی از این التهاب ها در بازار خودرو ناشی از فعالیت دلالان 
و واسطه ها در سایت های خرید و فروش اینترنتی و درج قیمت های غیر واقعی در 
این سایت ها است که در نهایت یکی از همین سایت ها )دیوار( امروز اعلام کرد، برای 
کاهش التهاب بازار خودرو به طور موقت، درج قیمت ها در آگهی های خرید و فروش 
خودرو را متوقف می سازد، این سایت همچنین افزود که به زودی وارد حوزه کارشناسی 
و قیمت گذاری خودرو خواهد شد تا به شفافیت و اطمینان در معاملات خودرو کمک 
کند.  در این حال برخی مسوولان و تصمیم سازان برای گذر از این شرایط، راهکارهایی 
توام با محدودیت را به وسیله دولت پیشنهاد می دهند و خواستار نظارت بیشتر در 
بازار هستند. از حضور پررنگ تعزیرات و نظارت بیشتر دولت تا بازگشت شورای رقابت 
و توصیه به مشتریان برای نخریدن، راهکارهایی هستند که برای آرامش بازار خودرو و 

کاهش قیمت ها پیشنهاد می شوند. 
به منظور واکاوی بیشتر مشکلات بازارخودرو و چرایی افزایش قیمت ها در این حوزه با 

»تیرداد احمدی« اقتصاددان و استاد دانشگاه گفت وگو کرده ایم: 
-در ادامه متن گفت وگو را می خوانیم: 

*واردات خودروهای خارجی و قرارگرفتن دولت در عمل انجام شده 

تیرداد احمدی ضمن اشاره به ترخیص خودروهای ثبت سفارش نشده در گمرک 
گفت: یکی از ایرادات سازوکارهای گمرک کشور این است که درصورتی که خودرو 
وارداتی ثبت سفارش نشده باشد، این کالای وارد انبارهای گمرک می شود و پس ازآن 
برگه های ثبت سفارش و پیش فاکتورها )invoice( را از واردکننده درخواست می کنند. 
وی در ادامه به پیشینه این رویداد در سال های گذشته اشاره کرد و افزود: در ۱۳۹۲ 
خورشیدی نیز چنین رویدادی در اوج تحریم های اقتصادی کشور رخ داد در حالی که 
به دلیل تحریم ها واردات خودرو ممنوع شده بود، تعداد زیادی خودرو در گمرک تجمیع 
شد و پس از آن با یک برگه همه این خودروها به دلیل انباشت و فراوانی ترخیص شدند. 
با وجود مخالفت ضمنی بانک مرکزی بر ترخیص این خودروها در گمرک، فشارهای 
زیادی بر دولت تحمیل شد تا این خودروها بدون تشریفات اداری از گمرک عبور کنند. 

*»زیرفروشی« عامل کاذب افزایش قیمت خودرو 
این تحلیلگر اقتصادی در ادامه به واکاوی عوامل موثر در تعیین قیمت خودرو پرداخت 
و بیان داشت: به طور کلی ۲ عامل »قیمت« و »حجم« مهم ترین و تاثیرگذارترین عوامل 
تعیین کننده اقتصاد کلان هستند که در کشور ما تمرکز روی قیمت و پایین آوردن آن از 
اهمیت و توجه بیشتری برخوردار است. از نظر بنده هیچ کالایی با کاهش قیمت بهایش 
اصلاح نمی شود و این رویکرد اشتباهی به شمار می رود که سال ها در عرصه های 

مختلف اقتصادی کشور تجربه شده است. 
وی درباره آنچه »زیرفروشی« نامید توضیح داد: زیرفروشی همان فروش کالا زیر قیمت 
با اختلاف زیاد میان قیمت بازار و کارخانه است. وقتی متولیان قیمت کالاها را به ارزش 
پایین تری عرضه می کنند، نوعی درخواست کاذب در جامعه به وجود می آورند که 
سبب می شود، افرادی که نیاز به چنین کالایی نیز ندارند به خرید آن اهتمام بورزند. 
در شرایطی که پول نقد هات مانی)پول داغ( نامیده می شود و نگه داشتن آن به ضرر 
مصرف کنندگان است، ترجیح می دهند تا آن را به کالا تبدیل کنند و زیرفروشی سبب 

جذب این پول های داغ به بخش های مختلف تولیدی از جمله خودرو می شود. 
وی در ادامه به انتقاد از تفاوت قیمت خودرو در بازار و کارخانه پرداخت و گفت: چرا 
قیمت کارخانه و بازار باید پنج درصد اختلاف داشته باشد؟ این تولید به نوعی دلال 
بازی و سودجویی کاذب دامن می زند اما اصرار زیادی برای این تصمیم در میان متولیان 

فروش خودرو وجود دارد. 
*نقش رشد قیمت قطعات در گرانی خودرو 

این مدرس دانشگاه در بخش دیگر از اظهاراتش رشد قیمت قطعات را یکی از عوامل 
افزایش قیمت تمام شده خودروهای داخلی نامید و افزود: در حالی که قیمت ورقه 
های فلزی چهار برابر، قیمت شیشه ۲ برابر، قیمت لاستیک ۲.۵ برابر شده است و 
هزینه تامین مشتقات پتروشیمی که برای تزیینات داخل ماشین کاربرد دارد، افزایش 
چشمگیری داشته است، چگونه می توان انتظار افزایش قیمت را نداشت!؟ قطعات 
اتومبیل نسبت به افزایش بهای ارز رشد چشمگیر تری داشته اند به طوری که شاهد 
رشد ۳۰۰ تا ۴۰۰ درصدی بهای قطعات خودرو نسبت به زمان مشابه سال گذشته 
هستیم.  ۲ قطعه ساز بزرگ در کشور وجود دارند که تامین کننده اصلی سایپا و ایران 
خودرو هستند که کیفیت پایین خودروها و بدقولی آنان در تحویل به موقع خودروها 
بیش از ایران خودرو و سایپا به این قطعه سازان مربوط می شود اما به دلیل اینکه 

مستقیم با مصرف کنندگان در ارتباط نیستند، نامی از آنها برده نمی شود. 
*نقش دلالان و سودجویان در افزایش قیمت خودرو 

احمدی نقش مخرب دلالان را حاصل انفعال در تصمیم گیری ها و سیاست گذاری 
با توسل به نرخ های کلیدی می توانیم در اقتصاد  ها عنوان و بیان کرد: ما فقط 
حکمفرمایی کنیم و بخشنامه و دستورالعمل راهگشای مشکلات و موانع اقتصادی 

نخواهد بود. 
نرخ ارز، بهره بانکی، میزان مالیات و عوارض گمرکی و واردات یعنی ابزار پولی، ارزی، 
تجاری و مالی مهم ترین مولفه های اقتصاد کلان کشور هستند که با کنترل و نظارت 
دقیق و سیاست گذاری در آن می توان به برنامه ریزی و راهبردهای بلندمدت در اقتصاد 
کشور دست یافت.  وی همچنین در ادامه به انتقاد از برخی سیاست های مطرح شده 
همچون »مالیات بر عایدی سرمایه« پرداخت و توضیح داد: دریافت مالیات معمولی از 
دلالان ناممکن است، حال چگونه می توان مالیات برعایدی سرمایه را از آنان دریافت 
کرد. دریافت مالیات عایدی بر سرمایه، تدارک اقدامات پیچیده ای را می طلبد و می 
بایست تمامی حساب های افراد و دیتابیس)انبار داده( مربوط به آن در دسترس باشد 
و مدام مورد نظارت و بازرسی قرار گیرد که به طور عملی و کاربردی و باتوجه به شرایط 

سخت افزاری کشور امکان پذیر نیست. 
*آزادسازی واردات خودرو و تاثیرکمی و کیفی آن بر صنعت خودروسازی 

و  بالای مصرف خودرو در کشور  به حجم  توجه  با  و  پایان  اقتصاد در  این مدرس 
همچنین افزایش بهای نرخ ارز واردات خودرو را عاملی نامساعد در کنترل بازار خواند 
و افزود: خودروسازان کشور قبل تحریم ها حدود ۱.۵ میلیون خودرو در سال تولید 
می کردند که اگر قرار باشد، تمام آن یا بخشی از آن با خودروی وارداتی جایگزین شود، 
حجم زیادی از نقدینگی کشور را از میان می برد. برای نمونه ارزان ترین و بی کیفیت 
ترین خودروی وارداتی که بخواهد به کشور وارد شود کمتر از پنج هزار دلار نیست که 
در صورت تبدیل آن به ریال، قیمتی در حدود 7۵ میلیون تومان ارزش پیدا می کند که 
ضمن آنکه به صرفه نیست، بخش مهمی از ارز کشور را مصرف می سازد. به علاوه برای 
تامین قطعات یدکی و جانبی این خودروها نیز ارز لازم است که این به مشکلات تامین 
این خودروها افزوده می شود.  وی در ادامه به عامل دیگری به جز اختلاف قیمت ارز 
و ریال در واردات اشاره و بیان کرد: حجم مصرف خودرو در ایران و پایین بودن عوارض 
شهری و هزینه های بیمه و پارکینگ از دیگر شاخص های موثر در استفاده از خودروی 
داخلی و جلوگیری از ورود خودروهای خارجی به شمار می رود. بنابراین وقتی از واردات 
خودروهای خارجی صحبت می کنیم می بایست تا سال های دیگر به فکر تامین ارز 
برای وارد کردن قطعات خودروهای خارجی نیز باشیم که این خود از مهمترین مشکلات 
واردات خودروهای خارجی به شمار می رود. به علاوه به دلیل محدودیت هایی که در 
این سال ها در ورود خودروهای خارجی وجود داشته است، با توجه به شدت عطش 
جذب این کالا در بازار کنونی، بازار ایران، ظرفیت جذب بیش از ۲۰۰ هزار خودرو 
خارجی را دارد اما در شرایط کنونی زیرساخت های سخت افزاری و نرم افزاری پوشش و 

حمایت از آن در کشور وجود ندارد. 

فرمان بازار خودرو را باید از دلال ها گرفت

شوک قیمتی در بازار خودرو؛ معادله ای چندمجهولی

با وجود روند افزایش قیمت شکر در بازار و اعلام مسئولان در خصوص 
این که کشور در تامین این محصول مشکلی ندارد، همچنان بازار با 
کمبود مواجه است؛ تا جایی که برخی فروشندگان می گویند مدتی 

است که شکر در بازار توزیع نمی شود.
برخی بر این باورند که کمیاب شدن مجدد این محصول در بازار به 
معنای نبود یا کمبود محصول نیست بلکه عده ای دلال و واسطه گر با 

احتکار تلاش در افزایش قیمت مجدد این محصول دارند.
گذشته  سال  به  مربوط  که  بازار  تنظیم  ستاد  مصوب  نرخ  آخرین 
است، نشان می دهد که قیمت هرکیلوگرم شکر سفید درب کارخانه 
سه هزار تومان، شکر فله برای مصرف کننده سه هزار و ۴۰۰ تومان، 
شکر بسته بندی ۹۰۰ گرمی چهار هزار تومان و شکر بسته بندی یک 
کیلوگرمی چهار هزار و ۴۰۰ تومان تعیین شده بود، اما در هفته های 
اخیر قیمت شکر در چندین مرحله افزایش یافت و به بیش از ۱۰ هزارتومان رسید که بیانگر دو برابر افزایش قیمت نسبت به نرخ های 
مصوب است. حال در کنار شکر، قیمت هرکیلوگرم قند نیز به بیش از ۱۲ هزارتومان افزایش یافت در حالی که پیش از این قیمت یک 

بسته 7۰۰ گرمی قند نزدیک 6 هزار تومان بوده است.
این درحالیست که »بهمن دانایی« دبیر انجمن صنفی صنایع قند و شکر به تازگی گفته بود افزایش قیمت شکر به جیب عده ای دلال، 

واسطه گران و برخی واحدهای بسته بندی می رود که دستگاه های نظارتی باید بر عملکرد آنان کنترل داشته باشند.
وی می گوید: هم اکنون نرخ مصوب شکر درب کارخانه و در بازار مصرف تغییری نکرده است و همچنان براساس نرخ مصوب سال 
گذشته از کارخانجات خریداری می شود و قیمت های بیش از نرخ مصوب مصداق گران فروشی است و در صورت مشاهده باید با 

متخلفان برخورد شود.
* قیمت فعلی شکر کاذب است

»کاوه زرگران« دبیرکل کانون انجمن های صنایع غذایی ایران نیز در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: قیمت فعلی شکر در 
بازار مصرف کاذب است که این موضوع ناشی از نامتعادل بودن عرضه و تقاضاست.

وی اظهارداشت: در ماه های پایانی سال ۹7 به دلیل کمبود شکر در بازار، دولت برای واردات پیش بینی کرده بود اما با وقوع سیل در 
اوایل سال ۹۸ و بروز خسارت های سنگین در اراضی نیشکر و چغندرقند نیاز به واردات قطعی شد که در حال حاضر بخشی از شکر مورد 

نیاز کشور توسط شرکت بازرگانی دولتی ایران تامین و وارد شده که در بنادر موجود است.
این مقام مسئول در صنایع غذایی ایران گفت: طی هفته های اخیر سهمیه شکر برخی از صنایع مواد غذایی که وابسته به شکر 

هستند، تامین نشده است.

معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه حذف چهار صفر از پول ملی، اثر اقتصادی 
ندارد، گفت: این اقدام به منظور نگهداری حساب ها و راحتی کار با پول است.

محمدعلی دهقان دهنوی روز یکشنبه ۱۵ اردیبهشت ۹۸، در حاشیه مراسم 
رونمایی از آمار تجارت خارجی کشور بر اساس طبقه بندی های اقتصادی، 
اظهار داشت: بر اساس نامگذاری سال جاری به نام رونق تولید، جهت گیری 
سیاست هایی که بتواند به وضعیت اقتصادی کشور کمک کند، مشخص است. 
اگر بخواهیم با تورم، رکود، بیکاری، نوسانات بازارها، کاهش رفاه مردم و غیره 

مقابله کنیم، باید به سمت تقویت تولید حرکت نمائیم.
معاون اقتصادی وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: با تقویت تأمین مالی 
تولید، در اختیار گذاشتن سرمایه در گردش کافی، فراهم کردن فضای مناسب 
کسب و کار و محیط اقتصادی، باید بتوانیم به رشد تولید کمک و از این طریق 
مسائل را حل کنیم. وی ادامه داد: سیاست های پولی، مالی، مالی و اعتباری 
و غیره قابل ارزیابی هستند، ولی باید توجه داشته باشیم که طراحی این 

سیاست ها در راستای رونق تولید باشد. دهقان در خصوص تهیه بسته رونق تولید در وزارت اقتصاد، گفت: در وزارت امور اقتصادی 
و دارایی، روی این بسته کار شده و برنامه هایی در محورهای مختلف تهیه شده است. ما به دنبال برنامه هایی هستیم که اجرای 
آنها بتواند نتایج ملموسی در رشد اقتصادی، کاهش بیکاری و کاهش رکود اقتصادی در سال ۹۸ داشته باشد؛ بر همین اساس، 
متناسب با این برنامه ها بسته های اجرایی تهیه خواهد شد. وی در رابطه با حذف چهار صفر از پول ملی، گفت: حذف چهار صفر 
در راستای بحث حسابداری، نگهداری حساب ها و راحتی کار با پول است و این اقدام، اثر مشخصی بر فضای اقتصادی نخواهد 
گذاشت. به گفته دهقان دهنوی، حذف چهار صفر معمولًا در زمان هایی صورت می گیرد که به دلیل انباشت تورم، راحتی کار 
مراودات مالی پیگیری می شود. معاون وزیر اقتصاد در رابطه با بهبود وضعیت مالیات ستانی گفت: تحقق درآمدهای مالیاتی لزوماً به 
معنای اخذ مالیات بیشتر از تولید نیست؛ بلکه برای بهبود این فرآیند می توان از طریق گسترش پایه های مالیاتی، شناسایی فرارهای 
مالیاتی و رفع معافیت های غیرضروری اقدام کرد. وی افزود: بر این اساس، برنامه ها برای بهبود درآمدهای مالیاتی به شکلی خواهد 

بود که نه تنها فشاری به بخش تولید وارد نکند؛ بلکه خود زمینه ساز تسهیل فضای کسب و کار باشد.
دهقان در خصوص رویکرد دولت برای مواجهه با کاهش درآمدهای نفتی و سهم ۵۰ درصدی مالیات در درآمدهای دولت، گفت: 
وقتی مسائل خاصی پیش می آید، متناسب با آن باید برنامه ریزی های جدیدی انجام شود. بخشی از این برنامه ها باید در راستای 
افزایش درآمد و بخشی برای کاهش هزینه های غیر ضروری باشد؛ در این صورت تعادل در بودجه ایجاد می شود. وی در رابطه با 
تأثیر تشکیل بازار متشکل ارزی بر نرخ ارز، گفت: قطعاً این موضوع به بهبود گردش اطلاعات، شفافیت اطلاعات و معاملات کمک 

و زمینه را برای اخذ سیاست های بهتر فراهم می کند. نوسانات را کم رنگ می کند و فضا را به سمت ثبات بیشتر سوق می دهد.

شکر با دو برابر افزایش قیمت همچنان در بازار 
کمیاب است

معاون وزیر اقتصاد اعلام کرد:

حذف چهار صفر اثر اقتصادی ندارد

مشاور وزیر اقتصاد و دارایی شرایط بازار مسکن، ارز، سکه و بورس 
را در سال جاری پیش بینی کرد.

محمد فطانت در همایش تحلیل بازار سرمایه و نقش آن در رونق 
تولید که در دانشگاه آزاد اسلامی برگزار شد، درباره بازار سرمایه، 
اظهار کرد: مایه اقتدار هر کشوری این بوده که بتواند تجهیز منابع 
را برای سرمایه گذاری انجام دهد و منابع را برای جهت دادن به رونق 

تولید و اقتصاد به سرانجام برساند.
وی ادامه داد: امروزه منابع مالی بسیار مهم است و اجرای ایده ها 
از طریق جمع کردن پول های خرد و ریز از آحاد ملت در صحنه 

داخلی و خارجی کشورها میسر می شود.
مشاور وزیر اقتصاد و دارایی افزود: یکی از ابزارهای مهم کشورهای 
توسعه یافته و دارای اقتدار بالا این بوده که توانستند پول های ریز 
مردم را جمع کنند و در جهت پروژه های اقتصادی صرف کنند. 
اینکه ما بتوانیم منابع خود را با هزینه و امکانات کم تجهیز کنیم 

مساله بسیار با اهمیتی است.
فطانت با بیان اینکه اهمیت تجهیز منابع و جمع کردن پول های 
خرد برای تشکیل سرمایه برابر با اقتدار ملی است، بیان کرد: بازار 
سرمایه در ایران دارای سه نکته است که می توان به نکته اول که 
حضور جوانان خلاق در این بازار است، اشاره کرد. این جوانان 

تمامی نوآوری های دنیا را بومی و در صحنه عمل استفاده کنند.
*بازار سرمایه حلقه مفقوده اقتصاد ماست

و  بوده  ما  اقتصاد  مفقوده  حلقه  سرمایه  بازار  کرد:  عنوان  وی 
اگر  مثال زدنی است.  دارد،  بازار سرمایه وجود  در  شفافیتی که 
می خواهیم اقتصاد کشور را از مشکلات کنونی برهانیم باید میل به 

سرمایه گذاری در بورس و بازار سرمایه را در آحاد مردم ترویج کنیم.
مشاور وزیر اقتصاد و دارایی با بیان اینکه بازار سرمایه تطبیق 
کاملی با موازین شرعی دارد، تصریح کرد: ما از شفافیت خاصی در 
بازار سرمایه برخوردار هستیم و این امر به ما انگیزه می دهد که در 
این راستا تلاش کنیم. برای اینکه تعمیق بازار سرمایه صورت گیرد، 

باید دانش ما در بازار سرمایه افزایش پیدا کند.
فطانت بیان کرد: رونق تولید، تجهیز منابع و تأمین مالی زمانی از 
طریق بازار سرمایه زمانی صورت می گیرد که شرکت ها نسبت به آن 

آشنایی کامل پیدا کند.
وی با بیان اینکه ایجاد یک مؤسسه مهارت در جهت بازار سرمایه 
نوید بسیار خوبی است، اضافه کرد: بعد از بحران مالی سال ۲۰۰۸ 

ادبیات مالی ما تغییر پیدا کرد، طی ریشه یابی صورت گرفته ادبیات 
ما با منطق بازار سرمایه بسیار نزدیک شده است.

مشاور وزیر اقتصاد و دارایی تاکید کرد: آموزش سرمایه گذاری، 
شناخت بازار سرمایه و تأمین مالی و… می تواند از عواملی باشد که 
دانشگاه آزاد اسلامی باید بر روی آن تمرکز پیدا کند تا بازار سرمایه ما 

از جایگاه فعلی خود ارتقا پیدا کند.
فطانت با بیان اینکه در حال حاضر بازار سرمایه با التهابات روبرو 
بازار  در  التهابات  و  بحران  عنوان  به  آنچه  طبیعتاً  گفت:  است، 
سرمایه از آن صحبت می کنیم فراتر از آن است که در اقتصاد کلان 

می بینیم.
بازار سرمایه،  التهابات  وی در خصوص چالش های موجود در 
بیان کرد: این بخش شامل تأثیر شاخص های کلان اقتصادی، 
تصمیمات خلق الساعه، دولتی بودن اقتصاد مقررات و الزاماتی 
که مقررات را ایجاد می کند می شود، همچنین هماهنگ نبودن 

دستگاه های ناظر در کشور چالش مهمی است.
*رونق در بخش مسکن ارزان قیمت

مشاور وزیر اقتصاد و دارایی خاطرنشان کرد: در ابتدای دولت 

دکتر روحانی رقم نقدینگی در کشور ۵۰۰ هزار میلیارد تومان بود که 
امروزه این عدد ۱,7۰۰ میلیارد تومان است. این طغیان نقدینگی به 

هر سمت و سویی که می رفت به آتش می کشید.
فطانت ادامه داد: باید منابع خود را به سمت بازار سرمایه سوق 
دهیم و در این راستا افراد را تشویق کنیم، نقدینگی در واقع عامل و 

علت مشکلاتی است که امروز با آن روبرو هستیم.
گفت:  جاری،  سال  در  سرمایه  بازار  پیش بینی  ضمن  فطانت 
پیش بینی می شود در این سال به جز شهرهای بزرگ مانند تهران 
بخش مسکن نوسانات زیادی نخواهد داشت. اگر در واقع مسکن را 
به دو بخش ارزان قیمت و گران قیمت تقسیم کنیم در بخش مسکن 

ارزان قیمت رونق وجود خواهد داشت.
*تجربه ارزی پارسال تکرار نمی شود

وی در خصوص بازار ارز در سال جاری، بیان کرد: تجربه افزایش 
چند برابری مانند سال های 67 و ۹7 تکرار نمی شود. کماکان بازار 
ارز التهابات دارد و ما در این بخش شاهد نوسان خواهیم بود؛ اما 

پیش بینی نمی شود که نوسانات در حد سال گذشته باشد.
*حباب سکه می ماند

مشاور وزیر اقتصاد و دارایی در خصوص وضعیت بازار سکه در 
سال جاری نیز اظهار کرد: کماکان سکه حباب خواهد داشت؛ زیرا 
میل به سرمایه گذاری از طریق سکه افزایش پیدا کرده و عدد سکه با 

حباب روبرو بوده و این امر ادامه دارد.
شرکت های  کرد:  اضافه  نیز  بورس  بازار  خصوص  در  فطانت 
صادرات محور و شرکت هایی که تحت تأثیر مثبت نرخ ارز قرار دارند 

از پربازده ترین سهام ها خواهند بود.
وی با بیان اینکه عمده سودی که در شرکت های بورسی ما رخ 
می دهد از جانب بخش تأثیر ارز و تورم است، ادامه داد: این امر 
دارایی های آن را نیز تحت تأثیر قرار می دهد و از لحاظ قدر مطلق 

سود از جهت تورم عدد بالایی را نشان خواهد داد.
سرمایه گذاری  صندوق های  نزد  اوراق  درصد   ۸۵ *حدود 

است
در ادامه این همایش نیز علی سعیدی - معاون سابق نظارت بر 
نهادهای مالی سازمان بورس - افزود: در حال حاضر رونق تولید 
بدون رونق بازار سرمایه معنا و مفهومی ندارد. وی در خصوص امنیت 
سرمایه گذاری برای عموم مردم، تصریح کرد: این بخش شامل نیاز 
به اطلاعات کامل و مقدار ریسک و سود متناسب با ریسک می شود.
معاون سابق نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس در خصوص 
ابزارهای مهم مدیریت دارایی، خاطرنشان کرد: این بخش نیز شامل 

صندوق های سرمایه گذاری و قراردادهای بسته گردانی است.
سعیدی در خصوص نهادهای ارائه دهنده این خدمات نیز، عنوان 
کرد: این بخش شامل شرکت های سبدگردان، شرکت های تأمین 
سرمایه، شرکت های مشاور سرمایه گذاری دارای مجوز سبدگردانی 

و شرکت های کارگزاری دارای مجوز سبد گردانی می شود.
اینکه در حال حاضر ۱6۴ صندوق سرمایه گذاری  بیان  با  وی 
گفت:  هستند،  ثابت  درآمد  با  آن  مورد   7۵ که  دارد  وجود 
صندوق های سرمایه گذاری از سویی ابزاری برای مدیریت دارایی 
برای عموم سرمایه گذاران هستند و از طرفی دیگر منابع خود را 

صرف سرمایه گذاری در انواع اوراق می کنند.
معاون سابق نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس ادامه داد: 
 ۵۰ حداقل  باید  مقررات  اساس  بر  سرمایه گذاری  صندوق های 
درصد از منابع خود را در سهام و اوراق تأمین مالی سرمایه گذاری 
نزد صندوق های  اوراق  در حال حاضر حدود ۸۵ درصد  و  کنند 

سرمایه گذاری است.

مشاور وزیر اقتصاد و دارایی مطرح کرد 

پیش بینی بازار مسکن، ارز و سکه در سال جاری
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کاراته کای قمی در رده بندی جهانی وضعیت مستحکمی ندارد؛

»امیر مهدی زاده« در رده ۴۱ رنکینگ
 وزن اول المپیکی

فدراسیون جهانی کاراته در حالی تازه ترین فهرست رنکینگ کاراته جهان را منتشر کرده 
که امیر مهدی زاده در رده ۴۱ رنکینگ وزن اول المپیکی قرار دارد.

امیر مهدی زاده ستاره بین المللی کاراته قم یکی از امیدهای جدی ورزش قم برای 
حضور در المپیک آینده در ژاپن است اما نتایج مهدی زاده در مسابقات اخیر و وضعیت او 

در رنکینگ جهانی سبب شده اطمینان مطلق از حضور او در المپیک از بین برود.
مهدی زاده که به دلیل ادغام اوزان در المپیک باید در وزن اول المپیکی شامل ادغام اوزان 
منهای ۶۰ و منهای ۶۷ به میدان برود اکنون در رده بندی جهانی در رده ۴۱ این رنکینگ 

قرار گرفته است و موقعیتی حساس دارد.
وزن تخصصی مهدی زاده منهای ۶۰ کیلوگرم است اما فدراسیون جهانی کاراته سهمیه 
المپیک را به وزن ادغامی منهای ۶۰ و منهای ۶۷ می دهد به عبارت دیگر تمامی کاراته 
کاهای این ۲ وزن در جهان در تلاش برای کسب سهمیه یک وزن المپیکی هستند و این به 

معنای رقبای بیشتر برای مهدی زاده است.
کاراته کای قمی در وزن منهای ۶۰ کیلوگرم نیز همانند گذشته در بین ۳ نفر برتر جهان 
نیست. او در رده بندی گذشته هشتم بود و اکنون در فهرست جدید رنکینگ با یک پله 
صعود هفتم است و حذف او در دور اول مسابقات کاراته وان مراکش مزید بر علت شد تا او 

همچنان از جمع برترین های این وزن جدا بماند.
در وزن منهای ۶۷ کیلوگرم نیز که مهدی زاده در سری آ در آن شرکت می کند در رده ۹۷ 
قرار دارد و در نتیجه، رتبه نهایی وزن اول المپیکی وی ۴۱ است. بدین ترتیب مهدی زاده در 
ادوار آینده لیگ جهانی باید نتایج بهتری کسب کند. حضور او در المپیک ۲۰۲۰ به جایگاه 
او در رده بندی وزن اول المپیکی وابسته است و آنچه واضح است این است که حضور در 
المپیک برای همه کاراته کاهای اوزان منهای ۶۰ و ۶۷ کیلو به اندازه ای جدی است که 

مهدی زاده نسبت به گذشته رقبای بسیار آماده تری پیش روی خود می بیند.

دومین قهرمانی سال 98 ورزش ایران برای زنان قم؛

مرداس قهرمان سوپر لیگ كاراته شد
دومین قهرمانی متوالی استان قم در در لیگ های فصل ۹8 – ۱۳۹۷ ورزش زنان ایران با 

تداوم نتایج درخشان تیم کاراته بانوان مرداس رقم خورد.
 بعد از افتخار آفرینی تیم اسکواش بانوان قم و موفقیت این تیم در کسب رتبه نخست 
و مقام قهرمانی فصل ۹8 – ۱۳۹۷ لیگ دسته اول اسکواش زنان باشگاه های کشور، 
نوبت به تیم کاراته بانوان مرداس قم رسید که قهرمانی رقابت های سوپر لیگ کاراته بانوان 

باشگاه های کشور را نصیب ورزش بانوان قم کند.
بر اساس برنامه ریزی سازمان لیگ فدراسیون کاراته دیدارهای مرحله نهایی فصل ۹8 
– ۱۳۹۷ سوپر لیگ کاراته بانوان باشگاه های کشور در باشگاه شاهین تهران برگزار شد و 
چهار تیم جوانه صفادشت، صرافی بهنام، مرداس قم و هیات کاراته گیلان ابتدا در نیمه 

نهایی به مصاف یکدیگر رفتند.
تیم مرداس قم قوی ترین تیم مرحله مقدماتی مسابقات این فصل که به عنوان صدرنشین 
گروه دوم مجوز صعود به نیمه نهایی را کسب کرده بود با هدایت مربی موفق خود یعنی 
راضیه جلیل پور در مرحله نیمه نهایی به مصاف تیم صرافی بهنام رفت و با نتیجه مطمئن 

۲۷ بر یک حریف خود را مغلوب کرد تا راهی فینال شود.
در دیگر مسابقه از مرحله نیمه پایانی سوپر لیگ کاراته بانوان ایران تیم شهرداری جوانه 
صفادشت رو در روی تیم هیات کاراته گیلان قرار گرفت و با برتری ۱۷ بر ۹ مقابل این تیم به 
فینال رسید تا حریف تیم مرداس قم و شاگردان راضیه جلیلی پور برای کسب مقام قهرمانی 

این فصل از رقابت ها شود.
با توجه به برنامه سازمان لیگ فدراسیون کاراته، بلافاصله دیدار پایانی این مسابقات 
بین شاگردان راضیه جلیل پور در تیم مرداس قم و شاگردان فاطمه بغلانی در تیم جوانه 
صفادشت به انجام رسید که سرانجام این قمی ها بودند که با نتیجه ۱۹ بر ۹ حریف خود را 

مغلوب کرده و جشن قهرمانی گرفتند.

 تداوم شگفتی  بسکتبالیست های قم در لیگ ایران
بسکتبالیست های نوجوان قم دیدارهای دور رفت از مرحله سوم فصل ۹8 – ۱۳۹۷ لیگ 
بسکتبال باشگاه های کشور را با دو پیروزی چشمگیر مقابل حریفان قدرتمند خود پشت سر 

گذاشتند.
 در دور رفت از سومین دوره رقابت های فصل جاری لیگ بسکتبال نوجوانان باشگاه های 
کشور علاقمندان به بسکتبال این هفته شاهد تداوم شگفتی های تیم نوجوانان هیات 
بسکتبال قم بودند، تیمی بی ادعا اما آینده دار و مستعد که به نتایج خیره کننده مقابل 

حریفان خود همچنان ادامه می دهد.
در واقع تیم نوجوانان هیأت بسکتبال قم بعد از نتایج درخشان مراحل اول و دوم این 
دوره در مرحله سوم برای کسب مجوز حضور در جمع چهار تیم برتر مرحله پایانی به نتایج 
درخشان خود ادامه داد تا علاقمندان به بسکتبال در قم نسبت به آینده ای روشن در مسیر 

تحول و پیشرفت این رشته ورزشی امیدوار باشند.
دیدارهای دور رفت از مرحله سوم مسابقات فصل ۹8 – ۱۳۹۷ لیگ بسکتبال نوجوانان 
باشگاه های کشور طبق برنامه ریزی سازمان لیگ فدراسیون بسکتبال به میزبانی تیم مهرام 
به انجام رسید، مرحله ای که در آن چهار تیم هیات بسکتبال قم، مهرام نوین قدس، اتحاد 

بوشهر و نامی نو اصفهان با یکدیگر هم گروه بودند.
بازی های دیگر گروه نیز به میزبانی پاس بندرلنگه برگزار شد اما در گروه تیم قم، شاگردان 
ابوالفضل آزادفلاح در تیم هیات بسکتبال قم ابتدا مقابل تیم اتحاد بوشهر به میدان رفته و با 
نتیجه قاطع ۷۶ بر ۴۹ حریف خود را مغلوب کردند اما دومین بازی  آنها با نتیجه ۶۷ بر ۴۹ به 
نفع مهرام نوین شهر قدس تمام شد. پسران بسکتبالیست قم در بازی سوم خود به مصاف 
تیم قدرتمند، متموّل و مدعی نامی نو اصفهان رفتند و با برتری جالب توجه 8۴ بر ۷۰ مقابل 
این تیم، در واقع مچ نماینده اصفهان را خواباندند، در شرایطی که اصفهانی ها سه بازیکن 
ملی پوش داشتند و در بسکتبال ایران قطب بازیکن سازی و سرمایه گذاری در این رشته 
هستند. در شرایطی که این مرحله با پنج امتیاز برای نماینده قم به پایان رسید تا این تیم 
منتظر دیدارهای مرحله برگشت باشد، نکته قابل توجه این است که در تاریخ بسکتبال 
ایران، هیچ تیم قمی هرگز موفق به شکست تیم های اصفهانی نشده بود، اما فاصله همیشه 
عمیق بسکتبال قم و اصفهان با این نتیجه به صفر رسید و این می تواند سرآغاز دوران تازه و 

پدیداری نسل جدید ستاره های بسکتبال در قم باشد.

علیرضا بیرانوند: 

برای برد به مصاف پاختاكور می رویم
دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به جایگاه این تیم در فوتبال آسیا گفت: برای 

برد به مصاف پاختاکور می رویم.
علیرضا بیرانوند در نشست خبری قبل از دیدار پرسپولیس با پاختاکور ازبکستان اظهار 
کرد: در چهار سال اخیر نتایج خیلی خوبی در لیگ قهرمانان آسیا کسب کرده ایم. تمام 
تیم ها می دانند که پرسپولیس یکی از مدعیان قهرمانی به حساب می آید و این را در چند 
سال گذشته نشان داده است. دروازه بان تیم ملی ایران و پرسپولیس ادامه داد: با روحیه ای 
که داریم برای برد آمده ایم و می دانیم که سه امتیاز فردا ما را به صعود به مرحله بعد امیدوار 
می کند.  او افزود: خوشحالم تیمی هستیم که در لیگ ایران و لیگ قهرمانان نتایج خوبی 
کسب کرده ایم. به قهرمانی ایران و فینال آسیا رسیده ایم. برای بازی فردا نیز تنها به پیروزی 
فکر می کنیم. بیرانوند همچنین گفت: ما برای برد به مصاف پاختاکور می رویم. کاملا از 

این تیم شناخت داریم و با آنالیزی که داشتیم نقاط ضعف و قوت این تیم را می شناسیم.
دروازه بان پرسپولیس ادامه داد: امیدوارم با دعای مردم و بازی خوب سه امتیاز حیاتی را 

بدست بیاوریم و مردم ایران را خوشحال کنیم.

سرمربی برایتون:

 جهانبخش فصل آینده می درخشد
کریس هیوتون به دفاع از بازیکگن ایرانی تیمش پرداخت و عنوان کرد بازیکن ایرانی فصل 

آینده خودش را نشان خواهد داد.
به گزارش ایسنا و به نقل از استاندارد، علیرضا جهانبخش گران ترین خرید باشگاه برایتون 
در این فصل نتوانست برای این تیم گلزنی کند و در بازی هفته قبل برابر نیوکاسل جایی در 
فهرست تیمش نداشت. او فصل قبل آقای گل لیگ هلند شده بود. حالا که خیال برایتون 
از ماندن در لیگ برتر قطعی شده است، هیوتون عنوان کرد بازیکن ایرانی فصل آینده 
درخشش خوبی در تیم خواهد داشت. کریس هیوتون سرمربی برایتون درباره وضعیت 
بازیکن ایرانی گفت: وقتی بازیکن جدیدی به خدمت می گیرید و در آن پست گزینه های 
دیگری دارید، خیلی سخت است که به طور منظم به بازیکن جدید بازی دهید. خیلی 
از این بازیکنان شاید پیش خودشان بگویند که اگر بیشتر بازی می کردند می توانستند 
درخشش داشته باشند. من معتقد هستم جهانبخش فصل آینده خواهد درخشید و 

استعداد واقعی خود را به نمایش خواهد گذاشت.

علی کریمی:مگر می شود از نتایج استقلال ناراحت نباشیم؟

صحبت در مورد کم تجربگی مجیدی منطق ندارد

هافبک تیم فوتبال استقلال گفت: مگر می شود بازیکن به قهرمان شدن تیمش فکر 
نکند یا از باخت تیمش ناراحت نباشد؟

 علی کریمی در خصوص دیدار حساس استقلال مقابل الدحیل شرایط آبی پوشان 
در لیگ برتر در فاصله دو هفته به پایان مسابقات و ... صحبت های زیر را انجام داد:

*استقلال بازی حساسی مقابل نماینده قطر دارد. شرایط را چطور می بینی؟
به نظرم تمام بازی های مهمی که تا اینجا داشتیم را انجام دادیم.یک جاهایی باید 
به نتیجه می رسیدیم و کار را درمی آوردیم که متاسفانه نشد. ما ۴ بازی دیگر در پیش 
داریم. ۲ بازی در لیگ و ۲ بازی هم در آسیا. بازی با الدحیل بسیار حساس و مهم است 

و ما تمام تلاش مان را انجام می دهیم تا بازی را ببریم. مطمئنا به صعود از این گروه هم 
خیلی امید داریم.

*یعنی تماشاگران استقلال امید داشته باشند چون شما بازی مستقیم مقابل 
نماینده قطر را باخته اید و این موضوع در سرنوشت صعود تاثیر دارد.

یکی از نکات امیدوار کننده این است که اگر ما الدحیل را شکست دهیم العین کاملا 
از مسابقات اوت شده محسوب می شود. بازی آخر هم بین الهلال و الدحیل قطر 
است و این دو تیم به هم نانی قرض نمی دهند. شاید اگر بازی هفته پایانی بین العین 
و الهلال بود حرف و حدیث هایی به وجود می آمد ولی بازی هفته آخر بین الدحیل 
و الهلال هم مهم است و اگر ما هر دو مسابقه را ببریم و بازی هفته آخر بین تیم های 
الهلال و الدحیل مساوی شود ما صعود خواهیم کرد. البته اینها همه فرضیه است و 

مطمئنا ما می رویم که برنده باشیم.
*شفر هم از استقلال جدا شده و فرهاد مجیدی سرمربی تیم شده است. در 

مورد شفر صحبتی نداری؟
شفر سرمربی ما بوده و به عنوان سرمربی برایش احترام زیادی قائل هستم. او روزهای 
خوب و بدی در کنار ما داشت و زحمت خودش را تا آنجا که می شد کشید. او یکسال 
و نیم در باشگاه استقلال حضور داشت و حالا هم از جمع ما جدا شده و برایش آرزوی 

موفقیت می کنم.
در مورد مربیگری مجیدی چه نظری داری؟

من به عنوان یک بازیکن وظیفه ام این است که تمام تلاشم را برای موفقیت استقلال 
انجام دهم. وظیفه ماست به او کمک کنیم. البته شنیده ایم گفته اند مجیدی تجربه 
مربیگری ندارد ولی به نظرم این حرف کمی بی منطق است. به هر حال هر شخصی 
باید از جایی شروع کند. مجیدی یک مربی و یک فرد باهوش است و من اعتقاد دارم در 
مربیگری هوش از همه چیز مهمتر است. امیدوارم او در آینده هم در کارش موفق باشد.
موضوع  این  مورد  در  کمتر  اما  باخت  را  دربی  پیش  هفته  چند  *استقلال 

صحبت کرد. چرا مسابقات را باختید؟
خودتان می دانید دربی شرایط خاص خودش را دارد و در آن باخت خیلی چیزها 
دخیل بود. به طور مثال ما قبل از دربی حدود ۱۴ روز بود بازی نکرده بودیم. از بازی 
با نساجی تا روز دربی حدود ۲ هفته فاصله بود و 5 روز هم تمرین نکرده بودیم. معلوم 
است تیمی که 5 روز تمرین نداشته باشد دچار افت می شود. بعد از شروع تمرینات 

هم زمین تمرین نداشتیم. دیدید که شرایط آب و هوایی در کشور به هم ریخته بود و 
خیلی جاها سیل آمده بود. وقتی تمرینات ما تمام شد و برگشتیم زمین تمرین هم 
به دلیل همان شرایط آب و هوایی، وضعیت خوبی نداشت و البته بگویم در روز دربی 
از لحاظ بدنی سر حال نبودیم اما معتقدم با همه این مشکلاتی که پیش روی ما بود 
می توانستیم در دربی بازنده نباشیم. متاسفانه آن مسابقه را باختیم و کمی از لحاظ 
روحی به هم ریختیم. بعد از آن هم در بازی با سایپا مساوی کردیم که کارمان را در ادامه 

راه سخت تر کرد.
*الان حسرت آن روزها را نمی خورید؟

دقیقا همین طور است. ما فرصت زیاد داشتیم. هم در دربی، هم بازی با سایپا و هم 
بازی با پدیده شانس داشتیم و اگر امتیاز این مسابقات را می گرفتیم الان مدعی اصلی 

قهرمانی بودیم.
*از عملکرد خودت راضی هستی یا نه؟

من در نیم فصل اول از عملکردم راضی هستم ولی بعد از آن مصدومیتی که برایم رخ 
داد وقتی به مسابقات برگشتم کمی از فرم ایده آل خارج شدم اما رفته رفته به شرایط 

خوبم برگشتم و فکر می کنم در این بازی های آخر مربیان هم از من راضی بودند.
*ظاهرا قراردادت هم در پایان فصل به اتمام می رسد.

بله قرارداد من تمام شده است.
*با تو صحبتی در مورد تمدید قراردادت نشده؟

هیچ صحبتی با من صورت نگرفته است. فعلا چند بازی مهم داریم که باید این 
مسابقات را به اتمام برسانیم.بعد می شود در مورد این مسائل صحبت کرد.

*به هواداران استقلال حق می دهی در این هفته ها نگران تیم شان باشند؟ کار 
به جایی رسیده بود که آنها حتی نگران گرفتن سهمیه بودند.

هواداران استقلال حق دارند و مگر می شود به آنها حق نداد؟ اما ما هم نسبت به 
آنها احساس مسئولیت می کنیم. شما فکر می کنید ما بازیکنان ناراحت نیستیم؟ 
مگر می شود بازیکن به قهرمان شدن تیمش فکر نکند؟ مگر می شود بازیکن از باخت 
تیمش ناراحت نباشد. این موضوع امکان ندارد نه تنها در ایران بلکه در هیچ کجای دنیا 
نمی توان بازیکنی پیدا کنی که از نتیجه نگرفتن تیمش ناراحت نشود.این موضوعات 
در همه شغل ها وجود دارد. طبیعتا همه نسبت به کاری که می کنند مسئولیت دارند و 

نسبت به آن مسئول هستند.

ورزشی

به  کرده  اذعان  لیورپول  سرمربی 
شاگردانش افتخار می کند.

دقایق  پیروزی  از  پس  کلوپ  یورگن 
پایانی تیمش مقابل نیوکاسل با نتیجه 
۲-۳ و بازگشت به صدر جدول ضمن 
به  کرد  عنوان  شاگردانش  از  تمجید 
داشته  اطمینان  بازی  این  در  پیروزی 
یک  انجام  با  تیمش  که  است.کلوپ 
بازی بیشتر موفق شده دو امتیاز بیشتر 
از منچسترسیتی کسب کند به اسکای اسپورت گفته:»کار سختی مقابل نیوکاسل 
داشتیم. آن ها تیمی فیزیکی هستند و واقعا کار را برای ما سخت کردند. بازی 
قشنگی بود و ما باید کار را قبل گل دوم حریف تمام می کردیم. ما باید می جنگیدیم و 
واقعا به شاگردانم افتخار می کنم. در طول بازی آرام بودم چون می دانستم همه چیز 
به سرنوشت بستگی دارد. بچه ها همه تلاش خودشان را کردند. کسی مضطرب نشد 
و همه سعی کردند وظیفه شان را انجام دهند. سه امتیاز حیاتی گرفتیم و به فینال 

لیگ صعود کردیم. می خواستیم که سرنوشت قهرمانی را به هفته آخر بکشانیم.«

عثمان دمبله به دلیل مصدومیت نمی 
تواند بارسلونا را سه شنبه شب در دیداری 

حساس مقابل لیورپول همراهی کند.
 تنها ۲5 ثانیه از بازی سلتا و بارسلونا 
ناحیه  از  دمبله  عثمان  که  بود  گذشته 
همسترینگ پای راست دچار مصدومیت 
شد. او تا دقیقه 5 به بازی ادامه داد ولی 
شرایط به گونه ای شد که ارنستو والورده 
ترجیح داد کویادو را به زمین بفرستد و 

دمبله تعویض شد. تیم پزشکی بارسا ضمن تایید مصدومیت دمبله اعلام کرد که او قطعا 
بازی با لیورپول را از دست خواهد داد ولی حاضر نشد مدت زمان دقیقی برای بازگشت 
دمبله مشخص کند.  ستاره فرانسوی در فصل جاری سه مصدومیت مختلف را تجربه 
کرده و ۹ بازی را به همین دلیل از دست داده است. برخی منابع ادعا کرده اند که او 
احتمالا فصل را از دست داده و اگر بارسا به فینال لیگ قهرمانان برسد نیز نمی تواند این 
تیم را همراهی کند. لازم به ذکر است که بارسا در بازی رفت نیمه نهایی لیگ قهرمانان، 
برابر لیورپول ۳-۰ پیروز شده و بازی برگشت، سه شنبه شب در آنفیلد برگزار خواهد شد.

فوتبال جهان - باشگاه بایرن مونیخ به طور 
رسمی خبر از جدایی فرانک ریبری در پایان 
روز  مونیخ  بایرن  باشگاه  داد.   جاری  فصل 
فرانک  کرد  اعلام  رسمی  طور  به  )یکشنبه( 
ریبری ۳۶ ساله در پایان فصل جاری به دوران 
حضور ۱۲ ساله اش در این تیم پایان خواهد 
داد. به این ترتیب با پایان قرارداد فعلی این بال 
فرانسوی در تاریخ ۳۰ ژوئن )۹ تیر(، او از جمع 
سرخپوشان مونیخی جدا خواهد شد. ریبری 

که شایعه پیوستنش به گالاتاسرای ترکیه و السد قطر مطرح است، به سایت رسمی این 
باشگاه آلمانی گفت: وقتی که به بایرن ملحق شدم، رویایم تحقق یافت. خداحافظی با این 
تیم هم کار آسانی نیست، اما نباید فراموش کنیم که با هم به چه دستاوردهایی رسیدیم. 
ما در کنار هم بیش از ۲۰ جام کسب کردیم. کارل هاینتس رومنیگه، مدیر اجرایی باشگاه 
بایرن مونیخ هم اظهار داشت: فرانک و آرین روبن - این بال هلندی هم در پایان فصل از 
بایرن جدا می شود - بازیکنان فوق العاده ای هستند. بایرن مونیخ از این دو بازیکن تشکر 

فراوان می کند و بازی خداحافظی بزرگ و احساسی برای شان تدارک خواهیم دید.

 كلوپ:
 به فینال لیگ صعود كردیم

عثمان دمبله بازی با لیورپول را 
از دست داد

بایرن مونیخ رسماً جدایی ریبری در پایان 
فصل را اعلام كرد

دارنده اولین سهمیه المپیک ۲۰۲۰ توکیو گفت: نداشتن فشنگ و کمبود تجهیزات 
تیراندازی از جدی ترین مشکلات ما است که با برطرف شدن آنها توان کسب مدال در 

المپیک توکیو را دارم.
نجمه خدمتی که به تازگی در مرحله دوم جام جهانی تیراندازی و سومین مرحله انتخابی 
المپیک توانست نخستین سهمیه تیراندازی ایران را برای المپیک ۲۰۲۰ توکیو کسب 
کند، گفت: وظیفه من تیر زدن است و دوست دارم کاملا آماده راهی توکیو شوم اما شرایط 

واقعا سخت است.

دارنده اولین مدال کاروان ایران در بازی های آسیایی ۲۰۱۴ اینچئون کره جنوبی ادامه 
داد: شرایط تیراندازان رشته تفنگ بویژه زنان نسبت به گذشته بسیار خوب شده است و با 
شناختی که از خودمان دارم، این توانایی را داریم که سهمیه ها را در هر دو بخش خفیف و 

بادی بگیریم و اگر امکانات تا حدودی فراهم باشد مدال المپیک را هم کسب کنیم.
این تیرانداز جوان بیرجندی خاطر نشان کرد: روحیه، انگیزه و استعدادهای بسیار 
خوبی داریم و نکته مهم این است که با وجود کمبود فشنگ و تمرینات خشک ما جزو یک 

سوم بالای جدول برترین های جهان هستیم. 
خدمتی گفت: اگر آخرین رده بندی رنکینگ جهانی را ببیند من ۱8 پله صعود داشته 
ام و این اتفاق هم در خفیف و هم در رشته بادی رقم خورد. این نوید خوبی است و باز هم 
امیدوارم که مسئولان به تیراندازی و مشکلات مان فکر کنند و حمایت بیشتری از این رشته 

پر مدال داشته باشند.
* درمان بیشتر مشکلات اردوی برون مرزی است 

دارنده پنج مدال یونیورسیاد دانشجویان ۲۰۱۷ کره جنوبی اضافه کرد: تنها راه رسیده 
به اوج آمادگی برای تیراندازان حضور در اردوهای خارجی است، زیرا جدا از فرصت آماده 
سازی می توانیم فشنگ های مورد نیاز خود را هم تامین کنیم و با دغدغه کمتری کار را 
پیش ببریم.  وی ادامه داد: علاوه بر تجهیزات و فشنگ حضور مربی خوب و توانمند کمک 
بزرگی به تیراندازان است که خوشبختانه با حضور الهام هاشمی مشکل قبلی ما در این 

خصوص کاملا حل شده است.
خدمتی گفت: برای بازگشت هاشمی از سنگاپور خیلی با علی دادگر رئیس فدراسیون 
صحبت کردم و خداراشکر وی نیز تلاش زیادی برای بازگرداندن این مربی بین المللی و 
توانمند داشت و حالا وی کنار ما قرار دارد و باورش حتی برای خودم هم سخت است که در 

مدت کوتاه کمک های این مربی باعث تحول من شده است. 

این تیرانداز ۲۳ ساله با اشاره به اینکه الهام هاشمی می تواند از نظر فنی تیم را به شرایط 
ایده ال برساند، گفت: وی مربی و روانشناس بسیار خوبی است که از نظر روانی تاثیر 
بسزایی در افزایش روحیه و آمادگی روانی تیم داشته و قطعا این مساله می تواند در کسب 

اولین مدال تیراندازی در المپیک موثر باشد.
خدمتی ادامه داد: اواخر سال ۲۰۱۷ و اوایل ۲۰۱8 دچار افت شدم که دلیل آن مشکل 
لباس ورزشی من بود. به محض اینکه توانستم این مشکل را با هزینه شخصی حل کنم، 

رکوردهایم خیلی سریع شروع به افزایش کرد.
وی ادامه داد: قبل از بازی های ۲۰۱8 جاکارتا به مسئولان فدراسیون در خصوص 
لباسهایم گفتم اما اتفاقی رخ نداد. باید بدانید هزینه تجهیزات من را پدرم پرداخت می کند 
و فدراسیون با وجود اینکه تجهیزات تعداد زیادی از تیراندازان را تامین کرده اما کمکی در 

این خصوص حتی در تامین لباس به من نکرده است.
او گفت: در هر حال حالا حدود هشت ماه از بازی های ۲۰۱8 جاکارتا می گذرد و من 
در اوج آمادگی هستم و توانستم در جام جهانی پکن به عنوان نفر سوم ازبین ۱۰8 تیرانداز 

برتر جهان ازمرحله مقدماتی صعود کنم و به فینال برسم.
خدمتی اضافه کرد: در مورد لباس و مشکلات دیگر دنبال مقصر نمی گردم اما مساله 
دیگری که ناراحت کننده بود اینکه فدراسیون یک سلاح خفیف )سه وضعیت( داشت اما 

آن را برای تامین در اختیار من قرار نداد و آن را به یک تیرانداز مبتدی داده بود.
نجمه خدمت متولد خرداد ۱۳۷5 از شهرستان بیرجند متولد شد. وی در سال ۱۳۹۰ 
برای اولین بار به اردوی تیم تیراندازی نوجوانان دعوت شد و نخستین مدال طلای خود را 

در مسابقات قهرمانی نوجوانان آسیا در ۲۰۱۳ چین بدست آورد. 
وی سپس نخستین مدال کاروان ایران در بازی های آسیایی ۲۰۱۴ کره جنوبی را کسب 

کرد تا توان زنان ایرانی را در عرصه های متعدد به رخ کشد.

نجمه خدمتی: 
مشکلات حل شود توان كسب مدال در المپیک را دارم

برانکو ایوانکوویچ، سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس از دیدار مقابل 
پاختاکور به عنوان یکی از سخت ترین بازی های تیمش در لیگ 

قهرمانان آسیا یاد کرد.
 برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری پیش از دیدار تیمش برابر 
پاختاکور ازبکستان در جمع خبرنگاران اظهار داشت: همان طور 
که قبلًا گفتم شرایط سختی در گروه مان داریم. پاختاکور  بهترین 
تیم کشورش است، السد هم همین طور. الاهلی نیز شرایط خیلی 

خوبی دارد.
*پاختاکور را به خوبی می شناسم

کرد  اشاره  ازبکستان  پاختاکور  تیم  شرایط  به  همچنین  وی 
و گفت: پیش از این در اولین بازی لیگ قهرمانان هم گفتم که 
پاختاکور را به خوبی می شناسم و این تیم شرایط خیلی خوبی 
دارد. این تیم از مربی خوبی بهره می برد. این مربی با حرفه ای گری 

که دارد لایق این است که تیمش به مراحل بالا صعود کند.
*دیدار با پاختاکور یکی از سخت ترین بازی های ما در لیگ 

قهرمانان است
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس خاطر نشان کرد: بازی خیلی 
مهمی را در پیش داریم، از این جهت که هر چهار تیم شانس 
صعود به مرحله بعد را دارند. ما از بازیکنان مان، شجاع خلیل زاده 
محروم است و محسن ربیع خواه وضعیتش بعد از تمرین امروز 
مشخص خواهد شد. احساس غرور می کنم که خودم و تیمم در 
این مسابقه حضور داریم و این یکی از سخت ترین بازی های ما در 

لیگ قهرمانان خواهد بود.
   *شاگردانم تجربه کافی برای رقابت در شرایط سخت را 

دارند
برانکو تصریح کرد: ما در لیگ قهرمانان آسیا بازی راحتی نداریم. 
فردا در استادیوم پاختاکور  و مقابل تماشاگران این تیم ازبکستانی 
به میدان می رویم. البته ما تیم باتجربه ای هستیم و در سال های 
پیش نتایج خوبی گرفتیم. ما به نیمه نهایی و فینال لیگ قهرمانان 
هم رسیده ایم. ما شرایط خیلی سختی در این مسابقات داشته ایم 
و شاگردانم تجربه کافی دارند تا در شرایط سخت بازی کنند. اگر 
بازیکنی نتواند در شرایط سخت به میدان برود، بازیکن پرسپولیس 
نیست. این بازی ها باید طوری باشد که بازیکنان از آن  لذت ببرند. 
همه باید از فوتبال لذت ببریم. ما بهترین شغل دنیا را داریم که در 

فوتبال هستیم.
*پاختاکور نسبت به بازی رفت فرم بهتری دارد

وی در پاسخ به سؤال خبرنگار ازبکستانی مبنی بر اینکه »چه 
تفاوتی بین تیم پاختاکور فعلی با تیمی که در آزادی با آنها مواجه 
شدید، می بینید؟«، بیان کرد: پاختاکور تفاوت زیادی کرده است، 
چون بعد از بازی اول ما لیگ ازبکستان آغاز شد و الان این تیم فرم 
بهتری دارد. آنها ترکیب تیم شان را به کلی تغییر داده اند و یکی 
از نشانه های خوب شان این است که توانستند لوکوموتیو را ۳ بر 

یک ببرند.
*اشتباه داور در بازی رفت ما مقابل پاختاکور عمدی نبود

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس راجع به گل آفسایدی که تیمش 
در آزادی مقابل پاختاکور دریافت کرد و اینکه با توجه به چنین 
مسئله ای نگران داوری بازی فردا نیست، گفت: این یک اشتباه 
بود، اما نه از روی عمد. من سعی می کنم دیدگاهم مثبت باشد، 
چون می خواهم از فوتبال لذت ببریم. داور هم حق دارد که برخی 
مواقع مرتکب اشتباهاتی شود. در بازی با السد هم ما گل آفساید 
دریافت کردیم. ما دنبال این نیستیم که چرا باختیم بلکه بازی مان 
را آنالیز می کنیم و سعی می کنیم اشتباهات مان را برطرف کنیم. 
خیلی اشتباهات به خاطر داوری رخ داده است، اما ما همچنان 
امیدواریم. این لیگ قهرمانان آسیاست و همه ی داوران تلاش 

می کنند بهترین عملکردشان را داشته باشند.
*می دانیم بازی راحتی نداریم اما فلسفه مان تغییر نخواهد 

کرد
برانکو در واکنش به اشاره خبرنگار ازبک به دو باخت پرسپولیس 
در دو بازی خارج از خانه و اینکه ممکن است این اتفاق فردا هم 
تکرار شود، خاطرنشان کرد: نقشه من همیشه یکی است. موردی 
نیست که چه تیمی رقیب ما باشد. ما با احترامی که برای همه ی 
رقبا قائلیم فلسفه و دیدگاه مان پیروزی در هر بازی است. فلسفه ما 
این است که بیشترین بردها را کسب کنیم. می دانیم بازی راحتی 
نداریم، اما فلسفه مان تغییر نخواهد کرد. فردا سعی می کنیم 

نسبت به حریف مان تیم بهتری باشیم.
*پاختاکور تا به اینجای لیگ قهرمانان نتایج بهتری نسبت 

به ما کسب کرده است
وی درباره تیم های ازبکستانی که تا اینجای لیگ قهرمانان با آنها 
روبه رو شده است، عنوان کرد: ما فصل پیش با نسف قارشی بازی 
کردیم و دو بازی پشت سر هم داشتیم. نسف جزو تیم های خیلی 
خوب ازبکستان نیست، اما مسابقه ای که مقابل آنها داشتیم 
خیلی سخت بود. خیلی خوب فوتبال ازبکستان را می شناسم. 
همان طور که دیده اید تیم ما مثل پاختاکور از ترکیبی از بازیکنان 
جوان و باتجربه بهره می برد. نسل جوان بسیار عالی را داریم و من 
اعتراف می کنم که تیم حریف نتایج بهتری را نسبت به ما در این 

دوره از مسابقات کسب کرده است.

 برانکو: 
 پاختاكور حریفی قدرتمند و حرفه ای است

رئیس هیأت فوتبال استان قم گفت: از ریاست هیأت مدیره 
باشگاه سوهان محمدسیما استعفاء دادم و حالا عاشقان خدمت، 

جانشین من شوند.
از ریاست هیأت مدیره باشگاه  کریم بهرامی درباره استعفاء 
سوهان محمدسیما قم اظهار کرد: بعد از اثبات مالکیت باشگاه 
سوهان محمدسیما قم به آقای رسول قلی زاده، وی و اعضای 
به عنوان  تا  کردند  از من درخواست  باشگاه  این  مدیره  هیأت 
عضو هیأت مدیره و پس از آن رای اکثریت اعضاء برای ریاست، 

درخدمت آنها باشم.
وی ادامه داد: ابتدا قبول نکردم به عنوان رییس هیأت مدیره 
باشگاه سوهان محمدسیما فعالیت کنم، اما با اصرار دوستان 
پذیرفتم در کنارشان باشم تا به همراه یکدیگر بتوانیم اتفاقات 

خوبی برای تیم لیگ برتری فوتسال قم رقم بزنیم.
رییس هیأت فوتبال استان قم یادآور شد: پس از اینکه به عنوان 
رییس هیأت مدیره باشگاه سوهان محمدسیما انتخاب شدم، 

فضای نفاق، دروغگویی، منفعت طلبی و ... را بیشتر از همیشه 
در فوتسال و حتی فوتبال قم دیدم؛ تهمت زنی هایی که وجود 
داشت، بدون استناد بود و به همین خاطر صلاح دیدم برای 
کمک بیشتر به تیم لیگ برتری استان، از سمت خود در این 

باشگاه استعفاء دهم.
بهرامی با بیان اینکه عده ای بخاطر من قصد تخریب تیم لیگ 
آقایانی که عاشق  به  ابراز کرد:  را داشتند،  برتری فوتسال قم 
خدمت هستند، می گویم که اگر خیلی علاقه به باشگاه سوهان 
محمدسیما دارید، به میدان بیایید ولی قبل از همه چیز این 
موضوع را بدانید که در این تیم مثل سایر تیم هایی که قبلا در آن 
بودید، پول نیست و باید در اینجا بدون پول به بازیکنان و هواداران 

خدمت کنید.
وی تاکید کرد: از ریاست هیأت مدیره این باشگاه استعفاء دادم 
ولی همچنان به عنوان رییس هیأت فوتبال استان در کنارشان 
هستم و به آنها کمک می کنم تا با توان بیشتری امورشان را ادامه 

دهند.
رییس هیأت فوتبال استان قم تصریح کرد: برای افرادی که 
بخاطر گرفتن ۲۰۰ یا ۳۰۰ هزار تومان همه شرف و مسلمانی 
خود را کنار می گذارند و بدون استناد تهمت می زنند، متاسف 
هستم؛ البته این را بگویم که این مسائل را پیگیری می کنم تا 
هویت واقعی افرادی که ادعای خدمت دارند برای اهالی ورزش 

قم و به ویژه فوتسالی ها مشخص شود.
بهرامی یادآور شد: عده ای فقط درخواست داشتند یک بار با 
تیم فوتسال به مشهد، اصفهان، شیراز و ... بروند و با این کار از 
تیم حمایت کنند؛ اگر نیاز باشد، بعدها با مدرک اسامی آنها را 

می گویم که بدانند دلسوز فوتسال قم چه کسی است.
وی یادآور شد: عده ای که خارج از تیم بودند، با حضورشان در 
مسافرت های تیم فوتسال قم موجب افزایش مخارج این باشگاه 
می شدند؛ آن هم باشگاهی که در پرداخت حق و حقوق بازیکنان 

خود دچار مشکل بود.

ریاست هیئت مدیره باشگاه محمد سیما استعفا داد

كریم بهرامی: عاشقان خدمت به جای من بیایند
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حسین فریدون در انتظار میانجیگری برادر!

روزهای سخت مرد در سایه

روز شنبه حکم حسین فریدون برادر روحانی صادر شد و پس از مدتی دوباره نام 
او در افکار عمومی مطرح شد. اگر حکم دادگاه بدوی او تایید شود، مدتی را باید یکی 
از سلول های زندان اوین بگذراند و منتظر میانجی گری برادر بماند.حسین فریدون تنها 
چهره ای در ایران نیست که به لطف برادر یا خانواده به ساختار قدرت وارد شده است؛ 
از این جهت، محمدرضا باهنر و محمدرضا خاتمی و امیدوار رضایی و محمد هاشمی بر 
حسین فریدون تقدم دارند. هرچند فریدون چهره ای گمنام تر از سایر برادران در قدرت 
بوده، اما تاثیر او در قدرت کم از آن ها نبوده است. با این تفاوت که نام خانوادگی دو برادر 
تفاوت می کرد و تا پیش از دولت یازدهم، کمتر کسی می دانست او برادر حسن روحانی 
است.حسین فریدون در ۴۰ سال اخیر از زمان فرمانداری نیشابور در سال ۵۷ تا سال ۹۲ 
که روحانی رئیس جمهور شد، جایگاهی چنین تعیین نداشته است؛ روحانی نه برادر را 
به عنوان وزیر منصوب کرد نه او را معاون خود کرد؛ پستی جدید برای تعریف کرد که تا 
پیش از این تنها در دولت احمدی نژاد وجود داشت؛ دستیار ویژه رئیس جمهور! مقامی 
که هرچند شرح وظایف آن به لحاظ قانون مشخص نیست، اما برای رئیس جمهور کاملا 
مشخص بود: فریدون قرار بود نقش چشم و گوش روحانی را در دولت داشته باشد. او 
حتی برای مذاکرات به هتل کوبورگ اتریش فرستاده شد تا جزئیات و نتیجه هر روزه 
گفتگو ها را برای روحانی بازگو کند. همان زمان برای اهمیت حضور فریدون در جریان 
مهمترین مذاکرات تاریخ انقلاب گفته شد اطلاعات مذاکرات توسط وی به زبان سرخه ای 
)شهر زادگاه روحانی( مخابره می شود تا اطلاعات لو نرود. گویا سیستمی که می تواند 
میلیون ها دلار خرج شنود اطلاعات کند، از گرفتن یک مترجم که گویش سرخه ای بداند 
عاجز است! فریدون زودتر از برادر، به ساختار قدرت وارد شد. او سال ۵۷ از دولت بازرگان 
حکم گرفت کار خود را از با فرمانداری نیشابور و سپس آغاز کرد. آن زمان هنوز روحانی 
قدرت رسمی نداشت. با ورود روحانی به مناصب حاکمیتی، برادر نیز پیشرفت کرد. 
حسین فریدون تمام دورانی که هاشمی رفسنجانی رئیس جمهور بود، با حکم علی اکبر 
ولایتی )رقیب سال های بعد روحانی( به مالزی رفت و به عنوان سفیر ایران منصوب شد.

فریدون از عجایب سیاسی ایران است و اگر فعالیت در دولت احمدی نژاد هم به 
کارنامه او اضافه می شد، لیست فعالیتش در تمام دولت های پس از انقلاب تکمیل می شد! 
او در دولت خاتمی به عنوان یکی از نمایندگان ایران در سازمان ملل متحد منصوب 
شد. این مقام، دوام چندانی نیافت و به ایران بازگشت و این بار به عنوان مشاور برادر در 
مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام منصوب شد. از این به بعد 
روحانی همه جا برادر را در کنار خود حفظ کرد. در همه نشست های روحانی، جای 
او روی صندلی کناری رئیس جمهور بود. در نشست های هیات دولت جای فریدون 
در بالای جلسه، تنها یک صندلی با برادر فاصله داشت و احتمالا اگر انتقاد ها به او نبود، 
همان یک صندلی هم حذف می شد.حسین فریدون در غیاب همسر حسن روحانی که 
چندان تمایلی به فعالیت های سیاسی نداشت )یا روحانی تمایل نداشت(، همسر خود را 
در جایگاه بانوی اول پاستور نشاند و فعالیت های مربوط به زنان از طریق همسر فریدون 
انجام می شد. اینجا هم حاشیه فریدون را رها نکرد. مجتبی ذوالنوری نماینده اصولگرای 
مجلس اتهام مالی و فکری علیه خانواده روحانی مطرح کرد و خطاب به رئیس جمهور 
گفت: »چرا باید زن برادر شما در منزل یک رمال دستگیر شود و وقتی از حساب این 
رمال سوال می شود که ۱۰ میلیارد تومان در حساب شما چه می کند، می گوید از همسر 
فلان کس به من داده شده است. دست به این پول نزنید و وقتی دستگیر می شود، 
استاندار و دبیر شورای امنیت ملی اجازه نمی دهند روال قانونی طی شود و جز چند 
ساعت باید کسی که در کنار یک رمالی که وصل به سرویس های جاسوسی بیگانه است، 
دستگیر شود.«جواد کریمی قدوسی هم از جمله چهره هایی بود که انتقادهای تندی 
علیه فریدون مطرح کرده بود: »حسین فریدون در نهاد ریاست جمهوری با تقلید صدای 
روحانی، خود را به جای رئیس جمهوری معرفی کرده و دستور می دهد.«در همه سال هایی 
که فریدون نقش چشم و گوش برادر را بازی می کرد، او به مرد در سایه دولت مشهور بود 
که رایزنی های پشت پرده برای عزل و نصب ها را انجام می دهد و شایعه ها همچنان علیه 
افزایش می یافت تا زمانی که حضور فریدون در دولت کمرنگ شد و کمتر در کنار برادر 
دیده شد. اصولگرایان می گفتند روحانی اعمال نفوذ می کند و اجازه رسیدگی به اتهامات 
علیه فریدون را نمی دهد. دولت نیز پاسخ می داد هدف اصولگرایان تخریب رئیس جمهور 
است و برای رسیدگی به پرونده او منعی وجود ندارد.برخی منابع خبری گفته بودند رهبر 
انقلاب با ترکیب دولت مخالف است. نوک پیکان این خبر به سمت حسین فریدون رفت 
و اینگونه گفته شد که آیت الله خامنه ای خواستار برکناری برادر رئیس جمهور است. این 
موضوع البته توسط معاون ارتباطات دفتر روحانی تکذیب شد و پرویز اسماعیلی گفت این 

خبر صحت ندارد و در راستای دو قطبی سازی تهیه شده است.
به گزارش رویداد۲۴ ،اتهام ها علیه فریدون در پرونده تاسیس یک صرافی شدت 
گرفت. آن زمان سایت انتخاب این خبر را منتشر کرد که حسین فریدون و علی صدقی 
مدیرعامل پیشین بانک ملی و فردی به نام مانی مهاجان که عضو مرکز تحقیقات 
استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام بوده، به همراه علی اسدیان رییس هیات 
مدیره گروه تجاری آوا و شرکت آواپارس دوران شرکتی برای خرید و فروش نقدی 
ارز و سکه و طلا تاسیس کرده اند که نام این شرکت )صرافی صدقی و شرکا( در میان 
صرافی های مجاز بانک مرکزی وجود نداشته و اساسا شرکتی با این حجم فعالیت مجوزی 

برای کار نداشته است.
نام فریدون تنها در موضوع فعالیت غیرمجاز صرافی با نام صدقی گره نخورده بود. 
منتقدان دولت گفته بودند صدقی با اصرار حسین فریدون به عنوان مدیرعامل بانک رفاه 

منصوب شده و حقوق نجومی دریافت کرده است.
اتهام علیه برادر رئیس جمهور در حالی بود که حتی مدرک تحصیلی حسین فریدون 
نیز بار ها مورد تردید قرار گرفت. رسانه های منتقد دولت پای حسین فریدون را به زیان 
چند هزار میلیاردی بورس نیز باز کردند. تسنیم در گزارشی خبر از افشای زیان ۳ هزار 
میلیاردی ۲۰ هزار سهامدار بورس خبر داد و نوشت این اتفاق به واسطه تاثیرگذاری 
حسین فریدون بوده، زیرا رستگار با توصیه و فشار فریدون مدیرعامل شده بود و برای 

اعلام سود، دست به حساب سازی ۲ هزار میلیاردی زده است.
انتقاد ها علیه حسین مرد در سایه دولت آنقدر ادامه یافت تا قوه قضائیه ناگزیر به 
تشکیل پرونده علیه او شد. غلامحسین محسنی اژه ای سخنگوی وقت قوه قضائیه درباره 
وضعیت فریدون توضیحاتی مختصری داد و تنها به گفتن این نکته بسنده کرد که 
»حسین فریدون با یک ابر بدهکار بانکی ارتباط داشته و دستگاه قضا در حال تحقیقات 
بیشتر است.« قوه قضائیه، اما معتقد است اتهام فریدون اخلال در نظام اقتصادی نیست 
و با همین استدلال، محاکمه او تا کنون به صورت غیرعلنی برگزار شده است و کسی از 
جزئیات پرونده او خبری ندارد. تنها خبر اینکه مرد در سایه دولت به حبس محکوم شده 

است. خود او، اما معتقد است بی گناه است.

درخواست یک نماینده از دستگاه های اطلاعاتی و قضایی:

گردن کلفت های اخلالگر 
بازار خودرو شناسایی و اعدام شوند

یک عضو هیات رییسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: به نظر بنده 
ساماندهی بازار به شدت پرهرج و مرج خودرو پیش و بیش از اینکه به شورای رقابت، 
ستاد تنظیم بازار و سازمان حمایت از تولیدکننده و مصرف کننده نیاز داشته باشد نیازمند 
ورود دستگاه های اطلاعاتی، امنیتی و قضایی، دستگیری مافیای ثروت و اعدام اخلالگران 

بازار خودروست.
حجت الاسلام والمسلمین سیدجواد حسینی کیا گفت: معتقدم برای از بین رفتن 
التهابات لحظه ای بازار خودرو باید دو اتفاق در سطوح تصمیم گیری و اجرایی بیفتد. اول 
آنکه مقامات امنیتی و قضایی به این مسئله ورود و با مافیای داخل و خارج صنعت خودرو 
برخورد قاطع و جدی کنند و اخلالگرانی که به صورت لحظه ای موجب التهاب بازار و 
افزایش قیمت ها می شوند را دستگیری، محاکمه و حتی به مرگ محکوم کنند و دوم آنکه 
وزیر صنعت، معدن و تجارت »حاشیه بازار« را از چرخه قیمت گذاری خودرو حذف کند.

وی ادامه داد: قیمت گذاری خودرو پنج درصد کمتر از حاشیه بازار از یک سو سود 
بی زحمتی را عاید دلالان و خودروسازان کرده و از سوی دیگر تعادل قیمت ها در بازار 

خودرو را از بین برده و مفسده انگیز شده است.
نماینده مردم سنقر در مجلس خواستار دخالت دستگاه های اطلاعاتی - امنیتی و 
قوه قضاییه در پایان دادن به نابسامانی قیمت خودرو شد و افزود: با توجه به شرایط 
غیرعادی بازار خودرو این دستگاه ها باندهای مافیایی و شبکه های اخلالگر در بازار خودرو 
را شناسایی کنند و قوه قضاییه نیز با تشکیل شعبه ویژه »اخلال در نظام خودرویی کشور« 

متخلفان و اخلالگران را محاکمه و گردن کلفت های آنها را حتی به اعدام محکوم کند.

نکتـه

خبــر

یک تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه آمریکا می 
خواهد تیر خلاص را به برجام بزند، تاکید کرد: جمهوری اسلامی 
ایران می تواند در چارچوب خروج آمریکا از برجام و تعلل شرکای 
دیگر در تامین منافع خود، بخشی از تعهداتش در توافق هسته ای 

را به حالت تعلیق درآورد.
از  برخی  تمدید  و  لغو  به  اشاره  با  پور«  بهشتی  »حسن 
معافیت های همکاری  های هسته  ای بین المللی ایران گفت: 
ایالات متحده از زمانی که از توافق هسته ای خارج شد، خروجش 

به معنای آن بود که تعهدی نسبت به اجرای برجام ندارد. 
وی با بیان اینکه اساس برجام بر این مبنا بوده و هست که 
فعالیت هسته ای ایران ضمانت پیدا کند، اظهار داشت: اینکه 
آمریکا از توافق هسته ای خارج می شود، تعهدات خودش را زیر پا 
می گذارد و علاوه بر آن، در اجرای تعهدات طرفین هم در عرصه 
همکاری های هسته ای و هم همکاری های اقتصادی سنگ 
اندازی می کند تا آنها اقدام به نقض صریح برجام بکنند، به خاطر 
این است که ایالات متحده می خواهد تیر خلاص به برجام بزند. 
این کارشناس مسائل هسته ای با تاکید بر اینکه اقدامات 
آمریکا برای آن است که ایران از برجام خارج شود، تصریح کرد: 
تلاش ایران در شرایط کنونی باید به گونه ای باشد که نگذارد 
نقشه و خواست آمریکا علیه کشورمان به نتیجه برسد. در این 
راستا، لازم نیست ایران از توافق هسته ای خارج شود بلکه می 
تواند در چارچوب خروج آمریکا از برجام و تعلل شرکای دیگر 
برجام در تامین منافع ایران، بخشی از تعهداتش براساس برجام را 

به حالت تعلیق درآورد. 

* ایران می تواند اقدام به راه اندازی راکتور اراک کند
را  کار  این  توانیم  می  مثال  برای  داد:  ادامه  پور  بهشتی 
درخصوص راکتور اراک انجام دهیم. براساس برجام، بازسازی 
راکتور جدید اراک باید با همکاری ایران، چین و نظارت آمریکا 
انجام می شد که پس از خروج ایالات متحده از توافق هسته ای، 
انگلیسی ها جایگزین آمریکایی ها شدند. اینک در چارچوب تعلل 
طرف مقابل در بازسازی اراک، ایران می تواند در اولین گام، اقدام 
به راه اندازی راکتور اراک کند. وی با بیان اینکه راکتور اراک را 
نباید با کارخانه تولید آب سنگین اراک اشتباه بگیریم، خاطرنشان 
کرد: فعالیت کارخانه تولید آب سنگین اراک از سال ۲۰۰۳ شروع 
شده و قبل و بعد از برجام هم به فعالیت هایش ادامه می دهد 
ولی راکتور اراک یا همان IR۴۰ به خاطر توافقی که برای بازسازی 

صورت گرفت، فعالیتش متوقف شده بود. 

* صرف انجام یکسری از اقدامات هسته ای، کارگشا 
نیست

این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه تعلیق 
بخشی از تعهدات می تواند هشدار مهمی از سوی ایران به طرف 
های مقابل از جمله آمریکا باشد که متوجه باشند آنها نمی توانند 
هر کاری که بخواهند بکنند، ابراز داشت: نکته ای که باید متوجه 
آن بود این است که صرف انجام یکسری از اقدامات هسته ای، 
کارگشا نیست بلکه باید به صورت همزمان در عرصه های دیگر 

نیز اقدامات موازی انجام داد. 

بهشتی پور افزود: به طور مثال، در حوزه اقتصادی کشور، 
وضعیت فوق العاده ای وجود دارد و می توان از شرایط اقتصاد 
جنگی سخن گفت. در این چارچوب لازم است اصلاحات جدی 
و کارشناسی انجام داد به طوری که تحولی بنیادین در بانک ها 
رخ دهد، اتکا به نفت کاهش یافته و بهره وری افزایش یابد. اگر این 
اقدامات مکمل همزمان با اقدامات هسته ای انجام شود، ایالات 
متحده و ترامپ مجبور به عقب نشینی خواهد شد همان گونه که 
اوباما در سال ۹۱ مجبور به عقب نشینی شد. وی درباره تمدید 
معافیت های همکاری در مورد نیروگاه های بوشهر، فردو، تهران 
و اراک هم گفت: نیروگاه های بوشهر، فردو، تهران و اراک فعالیت 
هایشان در راستای فعالیت های صلح آمیز هسته ای است. به طور 
مثال، نیروگاه بوشهر برق تولید می کند و براساس توافق ایران و 
روسیه که قبل از برجام منعقد شد، روس ها همانطور که متعهد 
به تامین سوخت آن هستند، پسماند سوخت را به روسیه برمی 
گردانند. این کارشناس مسائل هسته ای با بیان اینکه بخشی از 
تمدید معافیت همکاری در این حوزه به خاطر آن است که طرف 
عمده مقابل ایران در این همکاری روسیه است و واشنگتن نمی 
خواهد در تقابل مسکو قرار بگیرد، یادآور شد: هدف آمریکا در لغو 
معافیت های مربوط به انتقال مازاد آب سنگین به عمان و مبادله 
اورانیوم غنی شده در ازای کیک زرد به خاطر این است که ایالات 
متحده از اساس با غنی سازی اورانیوم و تولید آب سنگین از سوی 
ایران مخالف است و این دو حوزه نیز در این چارچوب فعالیت 
می کنند ولو آنکه غنی سازی ایران در سطح ۳.6۷ درصد باشد. 

* آمریکا می خواهد در عمل مانع انجام تعهدات ایران 
شود تا تحریم ها را برگرداند 

بهشتی پور با بیان اینکه آمریکا می خواهد در عمل مانع انجام 
تعهدات ایران شود تا ایران را به عدم پایبندی به تعهدات خود 

متهم کند و تحریم های مبتنی بر قطعنامه های تحریمی شورای 
امنیت را بازگرداند، عنوان کرد: در برابر این تخلف، آژانس بین 
المللی انرژی اتمی کار چندانی نمی تواند انجام دهد چراکه نقش 

ناظر را در فعالیت اتمی ایران ایفا می کند. 
وی اضافه کرد: در این شرایط باید ایران ضمن تشریح شرایط 
خود به آژانس، سازمان ملل و دیگر مجمع بین المللی و کشورها 
تاکید کند که فعالیت هایش در عرصه هسته ای صلح آمیز بوده 

و در چارچوب نظارت آژانس به فعالیت هایش ادامه می دهد. 

*صحبت های ظریف درباره خروج از NPT پیام مهمی 
داشت 

این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی درخصوص احتمال 
 )NPT( خروج ایران از معاهده منع اشاعه تسلیحات هسته ای
گفت: این مسئله قبلا از سوی ایران مطرح شده بود و اخیرا هم 
وزیر امور خارجه در سفری که به نیویورگ برای حضور در اجلاس 
چندجانبه گرایی به نیویورک داشت، آن را در گفت وگو با رسانه 
ها مطرح کرد و البته در کنار آن هم از سفر احتمالی خود به کره 
شمالی و روسیه خبر داد. وی ادامه داد: این سخنان حاوی پیام 
مهمی بود بر این مبنا که اگر فشارها نسبت به ایران تداوم داشته 
باشد و ایران از مزایای حاصل از برجام نتواند استفاده کند، ایران 
به سمتی می رود که نه تنها از برجام بلکه از NPT هم خارج 

خواهد شد. 

* فقط کره شمالی از NPT خارج شده است 
 ،NPT این کارشناس مسائل هسته ای با بیان اینکه خروج از
خروج از یک پیمان اساسی و پایه ای در مورد فعالیت های صلح 
آمیز هسته ای است که براساس آن همه کشورها از حق فعالیت 
های صلح آمیز هسته ای برخودار هستند، اظهار داشت: معاهده 

منع اشاعه تسلیحات هسته ای یک دستاورد بشری در جهت 
انجام فعالیت های صلح آمیز در حوزه اتمی است و ۱۹۰ کشور 
عضو آن هستند و خروج از یک کشور از آن به معنای این است که 

این کشور به سمت ساخت سلاح اتمی حرکت می کند. 
بهشتی پور با بیان اینکه فقط کره شمالی از NPT خارج شده 
است، تصریح کرد: اسرائیل، هند و پاکستان که هر کدام دارای 
بمب هسته ای هستند، عضو NPT نیستند اما ایران از جمله 
کشورهایی است که از ابتدا عضو این معاهده بوده و برای اجرای 

آن ترتیبات مشخص و ساختارمندی را در نظر گرفته است. 

* خروج از NPT هزینه های سنگینی را برای کشور 
دارد 

وی با بیان اینکه خروج از NPT هزینه های سنگینی را برای 
کشور به همراه خواهد داشت، خاطرنشان کرد: نکته ای که باید 
به آن توجه داشت این بوده که تندروها و جنگ طلبان همواره 
مدعی بوده اند که ایران به دنبال ساخت بمب هسته ای و استفاده 
از آن برای نابود کردن برخی از کشورها است و خروج از NPT این 
بهانه را به آن می دهد که فشارهایشان را نسبت به ایران مشروع 

جلوه داده و کشورهای دیگر به سمت آمریکا و اسرائیل بروند. 
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه خروج از 
NPT خروج از توافق هسته ای هم است هرچند که نابودی برجام 
لطمات جبران ناپذیری را به نظام عدم اشاعه وارد می کند، ابراز 
داشت: برجام ذیل نظام عدم اشاعه تعریف می شود و می توان آن 
را براساس NPT دانست که هم از دسترسی یک کشور به سلاح 
اتمی جلوگیری کرده و اعتمادسازی می کند و هم زمینه تداوم 

فعالیت های صلح آمیز هسته ای را فراهم می سازد. 

* خروج از NPT باید جزو آخرین گزینه های روی میز 
ایران باشد

بهشتی پور با بیان اینکه خروج از NPT یک تهدید سخت 
است و ، عنوان کرد: طرح مسئله خروج از معاهده منع گسترش 
تسیلحات هسته ای به معنای آن است که ایران دستش در برابر 
هر اقدامی بسته نیست. وی افزود: ایران زمانی گزینه خروج از 
NPT را عملی خواهد کرد که دیگر نتواند مواد مورد نیاز خود 
را تامین کند، واردات و صادرات کشور به شدت کاهش یافته و 
به صفر رسیده باشد و شرایط عمومی را به حداکثر محدودیت 
برای ایران برسانند. به گزارش ایرنا طی روزهای اخیر خبرگزاری 
آسوشیتدپرس به نقل از یک مقام ارشد دولت آمریکا گزارش داد 
این کشور پنج مورد از هفت مورد معافیت مرتبط با همکاری 
را  ایران  با  اروپایی  و کشورهای  روسیه  غیرنظامی  ای  هسته 
تمدیدکرده است.این معافیت ها که روز شنبه منقضی می شد 
به مدت ۴۵ روز تا ۹۰ روز تمدید شده است.یک مقام ارشد 
آمریکایی گفت نیروگاه هسته ای بوشهر، تاسیسات غنی سازی 
فردو و تاسیسات هسته ای در اراک و راکتور تحقیقاتی تهران 

تاسیساتی هستند که مشمول تمدید معافیت شده اند.
به گفته این مقام آمریکایی، یکی از دو معافیت لغو شده به 
ایران امکان می داد آب سنگین را به عمان منتقل کند و معافیت 

دیگر به روسیه اجازه می داد تا اورانیورم ایران را فرآوری کند.

بهشتی پور تحلیلگر مسائل سیاست خارجی:

ایران بخشی از تعهداتش براساس برجام را تعلیق کند

دبیلرکل جمعیت جانبلازان انقلاب اسللامی در مورد بحث 
انتخابلات مجللس یازدهم بلا بیان اینکله همه عوامللی که در 
صحنله هسلتند تغییلر مثبلت را مطالبله می کننلد، دربلاره 
احتملال حضور احمدی نلژاد در کارزار انتخاباتی اظهار داشلت: 
ایشلان تلاشلش همین اسلت که در عرصله انتخابات فعالیتی 
را شلکل دهلد املا بله نظر ملن احمدی نلژاد سلوخت، این که 
کسلانی با ایشلان همراه هسلتند به تصور این اسلت که ایشان 
نیلروی انقلاب اسلت املا اگر از طرف نظام گفته شلود ایشلان 
مناسلبتی با جریلان انقلاب و املام و رهبری ندارنلد این تعداد 

طرفلداری هلم که دارنلد پراکنده خواهند شلد.
مجتبلی شلاکری در گفت و گو با ایلنا، در بیلان ارزیابی خود 
از میلزان مشلارکت ملردم در انتخابلات اسلفندماه گفلت: الان 
بلرای پیش بینلی زودهنلگام اسلت، دولت هم هنوز فهرسلتی 
از وعده هلا را اعللام می کنلد. جریانلی کله دوللت منتسلب به 
آن هاسلت یعنلی جریلان اصلاحلات و کارگلزاران بایلد تلاش 
کنند این وعده ها عملی شلود چراکه امور اجرایی را در دسلت 

دارند. مسلئولیت پاسلخگویی هلم متوجه آن ها می شلود.
* بیـن اصلاح طلبان بـرای اسـتعفای رئیس جمهور 

دارد اختلاف نظر وجـود 
وی تاکیلد کرد: بنده مطلع هسلتم بیلن طیف اصلاح طلب 
اختلاف نظرهایلی وجلود دارد در حلد اینکله رئیس جمهلور 
اسلتعفا دهلد و علده ای هلم می گوینلد اسلتعفا ندهلد و همه 
تللاش خلود را به کار ببندد تا مسلائل را عملی کنلد. باید دید 
چطور می خواهند انبوه وعده های داده شلده را پاسلخگو باشند 
و اعتملاد ملردم را جللب کننلد. اگلر وعده هلای دوللت عملی 
نشلود، ملردم یلا بله سلراغ گزینه هلای دیگلری می رونلد کله 
بتوانند به خواسته هایشلان دسلت پیدا کنند، یا اینکه سلکوت 

می کننلد و بله حاشلیه می روند.
* همـه عواملی که در صحنه هسـتند، تغییر مثبت 

را مطالبـه می کنند
دبیلرکل جمعیلت جانبلازان انقللاب اسللامی بلا اشلاره 
اصولگرایلان  و  اصلاح طلبلان  انتخاباتلی  بله صف بندی هلای 
در انتخابلات مجللس یازدهلم گفلت: مجموع شلرایط کشلور 
برآینلدی را نشلان می دهلد کله همله عوامللی کله در صحنه 
هسلتند، تغییلر مثبلت را مطالبله می کننلد. ایلن تغییلر بی 
تردیلد بلا توجله بله منشلور گام دوم انقلاب به سلمت جوانان 
دانلا و توانمنلد خواهلد بود تا زمینه ای فراهم شلود کله در این 

انتخابلات جوانلان انقلابلی و جهلادی بله صحنله بیایند.
* »ائتلاف جریانی« از اسم اشخاص مهمتر است

وی در پاسلخ به این سلوال که اشلخاص مطرح اصولگرا چه 
نقشلی در تامین اتحلاد این جریان دارند، گفلت: اصل »ائتلاف 
جریانلی« از اسلم اشلخاص مهمتلر اسلت و تعییلن کننده تلر 
اسلت. هرچنلد کله پشلت ایلن عناوین هلم همله چهره های 

تاثیرگلذار نیروهای انقلاب حضلور دارند.
 ایلن فعلال سیاسلی دربلاره احتملال حضلور محملود 
احمدی نژاد در انتخابات مجلس یازدهم گفت: ایشلان تلاشش 
همیلن اسلت کله در عرصله انتخابلات فعالیتی را شلکل دهد 
املا بله نظر ملن احمدی نلژاد سلوخت، هلم اعتبار سیاسلی و 
هلم اعتملاد مدیریتلی اش سلوخت. او دچار توهمی اسلت که 
فکلر می کنلد منهلای خلط املام و انقللاب و رهبری و شلهدا 
صاحب رای اسلت. همله آنچه که آقای احمدی نلژاد تا به حال 
کسلب کرده از این منبع بوده و اینکه کسلانی با ایشلان همراه 
هسلتند، بله تصور این اسلت کله ایشلان نیروی انقلاب اسلت 
املا اگلر از طرف نظام گفته شلود ایشلان مناسلبتی بلا جریان 
انقللاب و املام و رهبلری ندارنلد این تعلداد طرفلداری هم که 

دارنلد پراکنده خواهند شلد.
* احمدی نژادی هـا  می تواننـد یـک بـار دیگـر هم 

شـانس خود را امتحـان کنند
شلاکری در واکنلش بله ایلن سلوال کله آیا می تلوان گفت 
احمدی نلژاد از آنجایلی کله عضلو مجمع تشلخیص مصلحت 
نظلام اسلت بنابرایلن همسلو با خلط املام و رهبلری و انقلاب 
اسلت و می توانلد وارد عرصله انتخابلات شلود؟، گفلت: صلرف 
اینکله کسلی در یلک جایگاهلی از نظام حضور داشلته باشلد 
دلیللی بلر این نمی شلود که بتوانلد در همه جایگاه هلای نظام 

شلرایط احلراز صلاحیت داشلته باشلد. به عنوان مثلال دیدیم 
کله آقای هاشلمی، هم در مجلس خبلرگان بودند و هم رئیس 
مجمع تشلخیص مصلحلت نظلام بودند وللی بلرای انتخابات 

ریاسلت جمهوری احلراز صلاحیت نشلدند.
وی یلادآور شلد: الان بسلیاری دیگلر از شلخصیت ها عضو 
مجمع تشلخیص مصلحت نظام هسلتند و مسئولیت هایشان 
تعریف شلده اسلت اما لزوما اینطور نیسلت که اگر کسلی آنجا 
بود بتواند در جایگاهی دیگر هم صلاحیت مسلئولیت داشلته 
باشلد. ضملن اینکله آقلای احمدی نلژاد و بقایی و مشلایی در 
انتخابلات گذشلته احراز صلاحیت نشلدند و جا ماندنلد و حالا 
اگلر می خواهند، می توانند یک بار دیگر هم شلانس خودشلان 

را امتحلان کنند.
* اصولگرایـان قبـلا لـذت همگرایی و با هـم بودن 

چشیدند را 
این عضو چهارمین دوره شلورای شلهر تهران درباره رویکرد 
و نحلوه ائتلاف احزاب سلنتی و نوظهورتر اصولگلرا عنوان کرد: 
دربلاره اتحلاد سلایر احلزاب و تشلکل های اصولگلرا باید گفت 
ملا تجربله موفلق همگرایلی را در انتخابات ریاسلت جمهوری 
داشلتیم و آن ۱6 میلیلون رای آقلای رئیسلی بلود، که سلابقه 
نداشلته کله در انتخابلات دور دوم ریاسلت جمهوری زمانی که 
یک رئیس جمهور  مسلتقر چهارسلال اول خود را پشلت سلر 
گذاشلته و بلرای دور دوم کاندیلد می شلود، رقیبلش بله ایلن 
میلزان رای بیلاورد. یعنلی تلا به حلال نه رقیب آقای هاشلمی 
اینقلدر رای آورده و نله رقیلب آقلای خاتملی نله رقیلب آقای 

احمدی نلژاد.
وی گفت: ۱6 میلیون رای بی سلابقه آقای رئیسلی در برابر 
آقلای روحانی نشلان دهنده تجربه موفق همگرایی هایی بود که 
بین طیف اصولگرایان انجام شلد هرچند که به پیروزی قطعی 
منجر نشلد، اما اصولگرایان لذت این همگرایی و با هم بودن را 
چشلیدند هرچند کله هم اصولگرایان و هلم اصلاح طلبان ضرر 

عدم همگرایی را هم قبلا چشلیده اند.
*  اگـر  ولایتی و قالیباف و حدادعادل متفق نباشـد، 

می خورند شکست 
دبیلرکل جمعیلت جانبلازان یلادآور شلد: وقتلی اختللاف 
ایجلاد شلود، رقیلب حتی اگلر آقای هاشلمی باشلد در مقابل 
احمدی نلژاد زمیلن می خلورد. حلال امسلال اگر کسلانی مثل 
آقایلان ولایتلی و قالیباف و حدادعادل متفق نباشلد این ها هم 
به شکسلت می خورند. این بحث اتحلاد و همگرایی جزو قواعد 
انتخاباتلی اسلت و هردو جریان سیاسلی کشلور هم ایلن را به 

خوبلی تجربله کرده اند.
وی در پاسلخ به این سلوال که برخی معتقدند ائتلاف هایی 
کله در جریلان اصولگرایلی شلکل می گیلرد گاهلی همله 
اصولگراهلا را در بلر نمی گیلرد و ایلن دلیللی بلر تفلرق در این 
جریلان می شلود و آیلا امسلال شلورای وحلدت همله اصولگرا 
هلا را در بلر گرفتله اسلت یا نه؟ گفلت: احزاب شلخصیت های 

مسلتقلی هسلتند کله صاحلب فکلر و نظلر هسلتند و نقلد 
می کننلد و سلخن می گوینلد و این املر چه در جریلان فکری 
نیروهلای انقللاب و چه در جریان فکری اصلاح طلبان نشلانگر 

حیلات احزاب اسلت.
* قـرار بـر این نیسـت که یـک حـزب بگوید همه 

دنبـال من به 
شلاکری گفت: مگر پیرامون لیسلت امید کله آقای خاتمی 
بلر آن تاکیلد کلرده بلود حلرف نبلود؟ به نحلوی کله حتلی 
آقلای حجاریلان شلورای عاللی اصلاح طلبلان را نقد کلرد و در 
لیسلت شلورای شلهر آقلای حکیمی پور که در شلورای شلهر 
کنلار دسلت من می نشسلت می گفلت ما بیشلتر این افلراد را 

نمی شناسلیم و این هلا اصللا رزومله ندارند.
وی تصریلح کلرد: بنابرایلن در ائتلاف هلا برآیند نظرها مهم 
اسلت و نظلر احلزاب در جبهه هایلی کله پیلش از انتخابلات 
تشلکیل می شلود اعملال می شلود و قلرار بلر این نیسلت که 
یلک حلزب بگوید همه بله دنبال من! این که شلدنی نیسلت. 
بالاخلره همله بایلد گرد همدیگر باشلند و برآیند بگیرنلد. این 
اسلت کله من می گویم اشلخاص زیاد محور گفتمان نیسلتند 
بلکله آن عنوانلی کله ایجلاد می شلود جاملع اسلت و همله 
احلزاب تحلت آن عنلوان کار می کننلد الا اینکله حزبی بگوید 
ملن می خواهلم جدا فهرسلت بدهلم. اگر فکر می کنلد موفق 
می شلود، فهرسلت بدهلد. همانطور کله در جریلان اصلاحات 
زمانلی فهرسلت جدا دادنلد و موفق هم نشلدند. این یک اصل 
عقلایلی اسلت کله افلراد و احلزاب خودشلان را مطابلق قاعده  

جبهله و ائتللاف تنظیم کنند.
* باید فهرسـت ها را متناسـب با این چرخه منطقی 

به حرکـت در بیاوریم
دبیرکل جمعیت جانبازان انقلاب اسللامی در پاسلخ به این 
سلوال که فکر می کنید با توجه به وضعیت سیاسلی کشلور و 
وضعیت احزاب در نهایت چه مجلسلی در دور یازدهم تشلکیل 
شلود؟، گفلت: همله احزاب کشلور به دنبلال این هسلتند که 
مجلسلی خوب متناسلب با دیدگاه های مقام معظم رهبری در 
منشلور گام دوم انقلاب تشلکیل شلود. اصلا می توانند در خانه 
احزاب اعلام کنند که همه احزاب کشلور این منشلور گام دوم 
انقللاب را بله عنلوان مبنلای کار و تصمیمات حزبی خلود قرار 
دهند و بر اسلاس آن منشلور، سللیقه های سیاسلی و جناحی 
خود را اعمال کنند. ولی در نهایت مجلسلی تشلکیل می شلود 
کله گفتملان گام دوم انقللاب در آن دیلده می شلود. ولی قابل 
فهلم اسلت که ملردم بعنوان عنصلر محوری انتخابات نسلبت 
بله وعده های داده شلده دوللت یازدهلم و دوازدهم و بی عملی 
و ناکارآملدی به ویلژه در خصوص وضعیت معیشلت و شلرایط 

اقتصلادی ناراضلی و به دنبال تحلول جدی اند.
شلاکری گفت: هیچ حزب و جریانی نباید  بگوید اشلخاص 
بلا ویژگی هایلی کله برای کمیسلیون ها و صحن مجللس لازم 
اسلت همله باید از حزب ما بیرون بیاید چراکه ایلن تک روی و 

خودخواهی اسلت. همه باید بدانند که اگر خودشلان فهرستی 
دارنلد دیگلران هلم دارنلد و مقایسله و وزن دهلی و رای گیلری 
اسلت که معللوم می کند کدام  یلک از نامزدهای معرفی شلده 
در فهرسلت ها مناسلب تر بوده اسلت. درنتیجه باید فهرست ها 

را متناسلب با ایلن چرخه منطقی به حرکلت در بیاوریم.
* یـا بایـد بـا فرهنگ سـازی  چرخش نخبـگان را 

انجـام دهیم یـا از طریـق قانون گـذاری
وی درباره احتمال قانونی شلدن ممنوعیت نمایندگی بیش 
از سله دوره و تاثیلر آن بلر فضلای مجللس آینلده گفلت: نگاه 
ملن این اسلت کله وقتی محدودیلت زمانی می گذارنلد به این 
خاطلر نیسلت کله بخواهند با حضلور یا عدم حضور اشلخاص 
جناح بنلدی بله وجلود بیاورنلد. ایلن کار بلا هلدف چرخلش 
نخبگان صورت گرفلت. این مصوبه نمایندگان مجلس را نباید 
سیاسلی کلرد بلکله از یلک منظر درسلت اسلت، ما یلا باید با 
فرهنگ سلازی موقعیتی به وجود بیاوریم که چرخش نخبگان 

بله طلور طبیعی انجام شلود یلا از طریق قانون گلذاری.
ایلن فعلال سیاسلی گفلت: ملا بسلیار جوانلان توانمنلد 
فارغ التحصیلل و نخبله داریلم این  سلرمایه ها چطور بایلد وارد 
عرصله قانون گلذاری و اداره نظلام شلوند؟ ایلن دغدغله ای کله 
مکلرر در منشلور گام دوم انقللاب مطرح شلد بله همین دلیل 
بلود. اگلر چرخلش نخبلگان بلا کار فرهنگلی محقق نشلود و 
مسلئولان خلود اهلل کنار رفتن نباشلند قانلون بایلد این کار 
را انجلام دهلد. معنلای ایلن قانون هم این نیسلت کله افرادی 
کله بلا ایلن قانون از مجللس خلارج می شلوند در جامعه بیکار 
می شلوند، قطعلا بیلکار نمی شلوند. حداقلل ایلن اسلت کله 
اندیشلکده ایجلاد می کننلد و راجلع بله مسلائل مهم مملکت 
می اندیشلند و راهبردهای نظام را رصد می کنند و یا در خیلی 
از جایگاه های نظام که شلرط سلنی و محدودیت تکرار حضور 

مطلرح نیسلت می تواننلد حضور پیلدا کنند.
* اسـتانی شـدن انتخابات مجلس قهـر و مهرها را 

نسـبت بـه یکدیگر مقـداری غلیـظ می کند
وی بلا اشلاره به ماده دیگری از طرح اصلاح ملوادی از قانون 
انتخابات مجلس گفت: درباره اسلتانی شلدن انتخابات مجلس 
هلم نظلرات متفاوت و حتی متقابللی وجود دارد. اما با اسلتانی 
شلدن انتخابلات بالاخلره مجموعه هلای کوچک و پیوسلته ای 
که در یک شلهر یا شهرسلتان مطرح هسلتند دیگر در سلطح 
اسلتان مطلرح نیسلتند و ایلن املر مشلکل ایجلاد می کند به 
عبارتی اسلتانی شلدن انتخابات مجلس قهر و مهرها را نسبت 
بله یکدیگر مقداری غلیظ می کند. به نظر می رسلد با اسلتانی 
شلدن انتخابات اختلافات شهرها و جمعیت های وسیع نسبت 
بله جمعیت هلای انلدک بلالا می رود و مشلارکت کاهلش پیدا 
می کنلد. وللی از طرفلی دیگر درسلت اسلت که یلک نماینده 
نبایلد فقلط بخشلی نگر باشلد و نبایلد فقط به شلهر خودش 
فکر کند بلکه وقتی رای آورده باید نگاه ملی هم داشلته باشلد.
* بـه نظـر مـن می رسـد طـرح اسـتانی شـدن 

انتخابـات در حـال تعلیـق اسـت
ایلن عضو چهارمین دور شلورای شلهر تهران بلا بیان اینکه 
بنلده در ایلن باره نظری ندیلدم که بتواند همله مزایای مطرح 
شلده را داشلته باشلد و ضعلف و نقلص اسلتدلال طرفیلن را 
برطرف کند، گفت: اکنون در شلرایط موجود با اسلتانی شلدن 
انتخابات، احزاب به شلدت فربه می شلوند چون لیست استانی 
می دهنلد و نماینلده  ای که می خواهد مسلتقل شلرکت کند و 
نخواهلد زیلر دین احزاب باشلد یا بلا آن ها مخالف باشلد دچار 
مشلکل می شلود، یعنلی در ایلن صلورت نله بله لحلاظ مالی 
املکان تبلیغ دارد و نه به لحاظ تشلکیلاتی املکان اقناع کردن 
مخاطبیلن گسلترده را دارد و تریبون های اندکلی در اختیارش 
اسلت و رسلانه ملی هم کله نمی تواند کار احلزاب را انجام دهد 

چلون تعدادکاندیداهای مجلس زیاد اسلت.
شلاکری گفلت: بله نظلر ملن می رسلد ایلن طرح اسلتانی 
شلدن انتخابلات در حال تعلیق اسلت و در یلک آزمون و خطا 
به سلر می برد. حتی اگر به صورت آزمایشلی برای یک اسلتان 
اجلرا می کردیلم که نتایج آن را ببینیم شلاید قابل اعتنا بود اما 
در وضعیلت موجود بلرای این طرح هم اسلتدلال اثباتی وجود 

دارد و هلم نفی.

دبیرکل جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی :

احمدی نژاد سوخت
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معاون آموزش ابتدایی آموزش  و پرورش استان قم گفت: طبق برآوردی در سال 
تحصیلی جدید تعداد ۵ هزار و ۵۰۰ دانش آموز به این مجموعه اضافه می شود که 

مهاجرپذیری این استان یکی از عوامل تراکم جمعیت دانش آموزی است.
مریم سادات پناهنده با اشاره به بزرگ ترین چالش آموزش  و پرورش در زمینهٔ کمبود 
نیروی انسانی و اعتبارات ریالی اظهار داشت: با توجه به استان شهر بودن قم بیش از 
8۰ درصد دانش آموزان ابتدایی ما در شهر ساماندهی شدند که این اتفاق در برخی از 
مناطق مشکل ساز شده و تراکم بالای جمعیت دانش آموزی را در پی داشته است.معاون 
آموزش ابتدای آموزش  و پرورش استان قم یکی از عوامل تراکم دانش آموزی را مهاجرپذیر 
بودن استان دانست و تصریح کرد: رقم قابل توجهی از آمار دانش آموزان ما به این گروه 
از هموطنان اختصاص داده  شده و طبق برآورد همکاران پژوهش و برنامه ریزی در سال 
آینده تعداد ۵ هزار و ۵۰۰ نفر به مجموعه اضافه می شود که 9۰ درصد آن ها در مدارس 

دولتی ساماندهی می شوند.
به گفته این مسئول آموزشی از مجموع 627 مدرسه استان 127 مدرسه روستایی و 

۵۰۰ مدرسه شهری دولتی مشغول فعالیت هستند با توجه به حساسیت و اهمیت مقطع 
ابتدایی مجموعه همکاران ما نیز از نیروهای متخصص آموزش ابتدایی، پرتلاش و با انگیزه 
که با حضور فعال خود حتی تا دیر وقت در حال خدمت بوده اند علی رغم وجود تنگناها و 

مشکلات سال تحصیلی را با کمترین آسیبی شروع کردیم.
برای  کرد:  خاطرنشان  انسانی  نیروی  توانمندسازی  و  ساماندهی  بحث  در  وی 
نفر ساعت  به  جز دوره های ضمن خدمت حدود 22 هزار  توانمندسازی همکاران 
برنامه ریزی شده و در تفاهم نامه مشترکی که ما بین دو معاونت پرورشی و سلامت و 
تندرستی انجام شد فعالیت ها و برنامه های دو حوزه تربیت بدنی و سلامت از کانال تدبیر 
گذشت.پناهنده تعداد مراکز اختلالات یادگیری را با توجه به حجم دانش آموزان دیرآموز 
محدود دانست و افزود: بیش از 14۰۰ نفر از دانش آموزان ما دیرآموز شناخته  شده اند 
به دلیل ارتباط بهتر و راحت تر معلم با دانش آموزان دیرآموزی که در مدارس مشغول 
تحصیل هستند دوره ضمن خدمتی جهت توانمندسازی آن معلمان برگزار شد که تا حد 

مطلوب فاصله را کم کنیم.

معاون آموزش ابتدایی آموزش  و پرورش استان قم  مطرح کرد

مهاجرپذیری عامل اصلی حجم بالای تراکم دانش آموزی درقم 

مدیر حوزه های علمیه گفت: در قم این 
ماموریت و مسئولیت نیروی انتظامی سنگین 
تر بوده و انتظارات از قم بیشتر است و از طرفی 
سرمایه گذاری برای تخریب قم در سطح 
بالاتری انجام می شود و اصل کار نیروی 

انتظامی بسیار پر اهمیت است.
آیت الله علیرضا اعرافی پیش از ظهر دیروز 
در دیدار فرمانده انتظامی استان قم و معاونان 
ایشان که در مرکز مدیریت حوزه های علمیه 
برگزار شد، عنوان کرد: خدمات ارزنده ای که 
نیروی انتظامی برای تامین امنیت انجام می 
دهد شایسته تقدیر است.وی افزود: نیروی 
انتظامی با وظایفی که دارد، کار در آن بسیار 

سخت و پیچیده بوده و سنگینی این کار طبعا نیروی پلیس 
را مواجه با سختی می کند و از این جهت باید همه به پلیس 
کمک کنند که وظایف خود را به درستی انجام دهد.مدیر 
حوزه های علمیه گفت: در قم این ماموریت و مسئولیت 
نیروی انتظامی سنگین تر بوده و انتظارات از قم بیشتر است 
و از طرفی سرمایه گذاری برای تخریب قم در سطح بالاتری 
انجام می شود و اصل کار نیروی انتظامی بسیار پر اهمیت 
است.آیت الله اعرافی با بیان اینکه دستگاه های ما با نگاه 
مطالعاتی فاصله دارند، ابراز کرد: تحقیق و پژوهش در هر 
کاری پایه هر توفیقی بوده و تصمیمات اداری و سازمانی ما 
اگر بر تحقیق و پژوهش های مستمر مبتنی شود، کارآمدی 
بیشتری پیدا می کنند و رویکرد علمی، تحقیقی و پژوهشی 
باید در همه دستگاه ها وجود داشته باشد.وی ادامه داد: 
تعامل میان دستگاهی میان ادارات و سازمان ها بسیار مهم 
بوده و علی رغم سعی هایی که برای این تعامل طی دو دهه 
اخیر صورت گرفته، همچنان خلا هایی در این زمینه وجود 
دارد.مدیر حوزه های علمیه تصریح کرد: نمونه عدم تعامل 

مناسب دستگاه ها همین موضوع فضای  مجازی بوده و اگر 
این تعامل و هم افزایی صورت نگیرد توفیق کامل حاصل 
نمی شود.آیت الله اعرافی خاطرنشان کرد: برای پیشگیری از 
افزایش طلاق باید دستگاه های مختلف مانند دستگاه قضا، 
بهزیستی و غیره با یکدیگر همکاری کنند تا تصمیمات آن 
ها اثر بخش شود.وی اضافه کرد: اطلاع رسانی و توجیه مردم 
بسیار مهم بوده و برای عده ای از مردم که از سر اشتباه دچار 
خطا می شوند باید اطلاع رسانی های لازم صورت گیرد.

مدیر حوزه های علمیه یادآور شد: دوره هایی که آموزش 
و پرورش و دانشگاه برگزار کرده و از ظرفیت پلیس برای 
اطلاع رسانی استفاده می کند بسیار دارای اهمیت است.

آیت الله اعرافی اظهار داشت: رشد و اعتلای سازمانی نیروی 
انسانی دستگاه انتظامی نیز از اهمیت بالایی برخوردار بوده و 
خوشبختانه در حال حاضر افراد مناسبی برای تامین نیروی 
انسانی پلیس گزینش شده اند.وی گفت: باید سعی شود که 
اقدامات سطحی و تشریفاتی کاهش پیدا کند و باید نیروی 
انسانی دستگاه انتظامی به صورت عملی بتواند از دوره ها 
به بهترین نحو بهره مند شود.مدیر حوزه های علمیه تاکید 

کرد: سرعت عمل و حضور سریع و به موقع 
پلیس موجب امنیت و آرامش جامعه می شود 
و اگر پلیس اشراف خود را به صورت مناسب 
نشان بدهد، مقدمات آرامش و امنیت مردم 
فراهم می آید.آیت الله اعرافی با بیان اینکه در 
زمینه فضای مجازی متاسفانه همه به درستی 
به وظایف خود عمل نمی کنند، مطرح کرد: 
فضای مجازی نیز مانند دیگر امکانات مزایا و 
معایبی داشته و باید برای کاهش معایب آن 
تدابیری اندیشیده شود.وی ادامه داد: همه ما 
قبول داریم که جامعه به این فضا نیاز داشته و 
باید به احسن وجه در خدمت جامعه باشد، اما 
در عین حال نباید از آسیب هایی که جوانان را 

هدف گرفته غافل باشیم.
* نظر آیت الله اعرافی  برای برداشتن نرده های 

نماز جمعه  درقم
مدیر حوزه های علمیه افزود: در زمینه مقررات راهنمایی 
و رانندگی دستگاه های دیگر نیز باید ورود کنند که فرهنگ 
رانندگی بهبود پیدا کرده و زیرساخت های لازم برای 
کاهش تصادفات فراهم شود.آیت الله اعرافی خاطرنشان 
کرد: شهرداری و دستگاه های ذی ربط در روان کردن 
ترافیک نقش مهمی داشته و در جهت تامین زیرساخت 
های لازم حوزه علمیه می تواند به سهم خود به مسئولان 
مربوطه یاری برساند.وی عنوان کرد: حوزه علمیه در زمینه 
همکاری با نیروی انتظامی اقداماتی انجام داده و نیاز است 

کارگروه های مربوطه با جدیت بیشتری دنبال شود.
امام جمعه قم ابراز کرد: تامین امنیت نماز جمعه و برنامه 
های دینی و انقلابی توسط پلیس نیز قابل قبول و قدردانی 
بوده و این برداشتن نرده های نماز جمعه برای قم هزینه 

های بیشتری نسبت به سایر استان ها دارد.

آیت الله اعرافی در دیدار فرمانده نیروی انتظامی استان قم:

سرمایه گذاری برای تخریب قم در سطح بالاتری انجام می شود

نامحـرمانه

اخبــار

دریـچه

استیضاح وزیر ورزش کلید خورد
محمد حسن نژاد از ارائه طرح استیضاح وزیر ورزش و جوانان به هیئت رئیسه مجلس خبر داد. وی 
با اشاره به محور های استیضاح سلطانی فر، گفت: یکی از وظایف وزارت ورزش و جوانان توسعه ورزش 
پاک و روحیه جوان مردی در سطح کشور است، اما بررسی اتفاقات هر روزه در مسابقات ورزشی کشور و 
اقدامات خلاف اخلاق و قانون از جمله شرط بندی نشان از مغایرت 18۰ درجه ای وضع موجود با رسالت 
ورزش و جوانان دارد. نماینده مردم مرند و جلفا درباره دیگر محور های این استیضاح، تصریح کرد: ورزش 
و مسابقات ورزشی باید عامل نشاط و وحدت مردم باشد، اما بررسی اتفاقات به خصوص در استادیوم های 
فوتبال نشانگر این نتیجه تلخ است که این ورزش صرفاً باعث بداخلاقی، فشار روحی و تفرقه قومی شده 
و وحدت ملی را مخدوش کرده است. حسن نژاد افزود: همچنین وزارت ورزش و جوانان مکلف است 
به صورت منصفانه و عدالت محورانه الزامات ورزشی و شادابی و سلامت جوانان کل کشور را فراهم 
کند، اما بررسی بودجه ها نشان می دهد که حیف و میل در یک باشگاه برابر با بودجه ورزش بسیاری از 
استان های کشور است که این به معنای عدول از رسالت وزارت ورزش و جوانان است و از سوی دیگر به 

مسئولیت های مرتبط با جوانان در این وزارتخانه اهتمام جدی نمی شود. 

واکنش زنگنه به دستگیری سخنگوی شرکت پالایش و پخش
وزیر نفت درباره خبر دستگیری زیبا اسماعیلی در ارتباط با اعلام خبر سهمیه بندی بنزین به دو 
خبرگزاری، گفت: علاوه بر وی، چندین نفر در این رابطه بازداشت شده اند. بیژن زنگنه وزیر نفت در 
حاشیه مراسم ختم والده کاظم جلالی در پاسخ به این سوال که آیا اقدام اخیر سخنگوی شرکت پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی در مصاحبه با خبرگزاری ها و اعلام خبر سهمیه بندی بنزین اقدامی خودسرانه 
بوده است که منجر به بازداشت وی شده؟ گفت: من نمی دانم که اصلا  علت بازداشت ایشان چه بوده 
است.وی در پاسخ به این سوال که آیا علت را از مسئولان قضایی جویا نشده اید، ادامه داد: وقتی مقام 
قضایی برای بازداشت شخصی اقدام می کند، ما قانونا نمی توانیم از او درباره این بازداشت توضیح بخواهیم. 
البته تنها ایشان نیست در این ارتباط بازداشت شده و چندین نفر دیگر در این رابطه بازداشت شده اند. 
وزیر نفت همچنین در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه اگر اثبات شود که خانم اسماعیلی خبر 
سهمیه بندی بنزین را به خبرگزاری ها داده، آیا از سوی شما با وی برخورد صورت می گیرد؟ گفت: بله، 

اگر اثبات شود، برخورد می کنیم. 

والدین سهل انگار مجازات می شوند
نمایندگان مجلس شورای اسلامی مقرر کردند: والدینی که به دلیل بی توجهی و سهل انگاری منجر 
به فوت یا جراحات فرزندانشان شوند مجازات می شوند.نمایندگان در ادامه جلسه علنی دیروز یکشنبه 
مجلس شورای اسلامی لایحه حمایت از اطفال و نوجوانان را برای تامین نظر شورای نگهبان با 1۵۰ رای 
موافق، 18 رای مخالف و 7 رای ممتنع از 22۵ نماینده حاضر تصویب کردند.نمایندگان در ماده 9 این 
طرح مقرر کردند: هر گاه بی توجهی و سهل انگاری والدین منجر به نتایج موضوع این ماده )فوت طفل 
یا نوجوان، فقدان یکی از حواس و یا منافع، قتل، نقص یا از کار افتادگی عضو، زوال عقل یا بروز بیماری 
صعب العلاج یا دائمی جسمی یا روانی و یا ایجاد جراحت از نوع جائفه یا بالاتر، نقصان یکی از حواس یا 
منافع، شکستگی استخوان یا دیگر اعضا، و یا بروز بیماری روانی، آزار جنسی یا عاطفی( شود حسب مورد 
به مجازات تا حداقلِ مندرج در بندهای فوق، )حبس درجه ۵،6،7،8( محکوم می شوند به استثنای بند 

ت )جراحت سر و صورت و یا گردن( که در این مورد دیه پرداخت می شود.

تلاش برای استرداد متهم پرونده پتروشیمی
قاضی مسعودی مقام از پیگیری دستگاه قضا برای استرداد »شیرعلی« از متهمان فراری پرونده 
پتروشیمی به کشور خبر دادرئیس شعبه سوم دادگاه ویژه رسیدگی به پرونده اخلاگران ارزی و اقتصادی 
از تلاش و پیگیری دستگاه قضا برای استرداد »شیرعلی« از متهمان فراری پرونده پتروشیمی به کشور 
خبر داد. وی افزود: »محمدحسین شیرعلی« یکی از متهمان پرونده پتروشیمی در باب معاونت در اخلال 
در نظام اقتصادی کشور است. »محمدحسین شیرعلی« فرزند »قلندر« از متهمان پرونده پرحاشیه 
پتروشیمی است که بر اساس کیفرخواست، اتهام او معاونت در نظام اقتصادی کشور و معاونت در 
تحصیل مال از طریق نامشروع و همچنین تحصیل مال از طریق نامشروع به مبلغ 8 میلیون دلار است.

مخالفت مجمع با استانی شدن انتخابات
حجت الاسلام مصباحی مقدم از اعلام نظر مخالف هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت با 
استانی شدن انتخابات خبر داد. حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم عضو هیئت عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، در گفتگو با تسنیم درباره بررسی لایحه استانی شدن انتخابات در هیئت نظارت 
مجمع، گفت: این طرح بررسی شد و نتیجه بررسی نیز در این مورد به کمیسیون مربوطه مجلس شورای 
اسلامی ارجاع شده است. وی درباره نظر اعضا درباره این طرح، گفت: اکثریت اعضای هیئت عالی نظارت 

مخالف این طرح بودند.

نظر ظریف در مورد احتمال کاندیداتوری اش در ۱۴۰۰
دکتر محمد جواد ظریف، وزیر خارجه کشورمان در انتهای گفتگو با الجزیره با پرسشی درباره احتمال 
کاندیداتوری در انتخابات آتی ریاست جمهوری مواجه شد. خبرنگار الجزیره از ظریف پرسید: بار دیگر 
وقتی شما را ملاقات می کنیم شما را در کسوت یک دیپلمات خواهیم دید یا کاندیدای ریاست جمهری؟ 
ظریف پاسخ داد: شما من را به عنوان یک پروفسور )استاد دانشگاه( خواهید دید. این پاسخ به معنی رد 

تلویحی حضور ظریف در انتخابات ریاست جمهوری حد اقل در شرایط فعلی تلقی می شود.

استاندار قم :

اساس توسعه پایدار در قم 
مبتنی بر مسائل زیست محیطی است 

استاندار قم گفت: اساس و پایه توسعه پایدار در این استان مبتنی بر مسائل زیست محیطی است و 
بدون توجه به این مقوله امکان هیچ گونه توسعه متوازن و پایداری وجود ندارد. 

بهرام سرمست عصر یک شنبه در جلسه سازمان نظام مهندسی کشاورزی در سالن جلسه های 
استانداری افزود: برهمین اساس، تمام طرح های عمرانی استان باید پیوست زیست محیطی داشته باشد 
و این کار به معنای سربار شدن محیط  زیست در مسیر توسعه استان نیست.وی ادامه داد: محور توسعه 
پایدار بر اهمیت و نقش آفرینی نیروی انسانی است، در بخش صنعت و کشاورزی قم توازن درستی 
وجود ندارد، نمونه عدم توازن صنعت در قم در استان های دیگر مشاهده نمی شود.سرمست تاکید: بخش 
خدمات مهم ترین و اولویت دارترین مبحث توسعه آینده قم بوده و بعدازآن نیز بخش های صنعت و 
کشاورزی از اهمیت بیشتری برخوردار است.وی با انتقاد از عدم توسعه متوازن شهرنشینی در استان قم 
افزود: توزیع اراضی و زیرساخت های شهری به  صورت عادلانه در قم صورت نگرفته است.وی همچنین با 
اشاره به اهمیت فعالیت تشکل ها در استان گفت: تشکل های تخصصی و صنفی مختلف باید به تصمیم 
سازان دستگاه های مرتبط با خود تبدیل شده و در سیاست گذاری های استان تاثیرگذار باشند.استاندار قم 
در بخش دیگر سخنان خود تصریح کرد: ادامه فرایند اصلاحی در رابطه با واحدهای آلاینده موجود و 
اجرای الزامات قانونی در صدور مجوز واحدهای صنعتی جدید به صورت جدی در قم دنبال خواهد شد.

سرمست ابراز کرد: میزان آلایندگی برخی از واحدهای صنعتی به هیچ وجه برای استان قابل قبول 
نیست، تعداد این قبیل از واحدها در منطقه سلفچگان بیشتر از سایر شهرک های صنعتی است.وی 
حفظ اشتغال موجود را از اولویت های قم دانست و افزود: تعطیلی واحدهای آلاینده با بیکاری افراد شاغل 
در آن همراه بوده که سبب می شود تا در تصمیم گیری های استانی ملاحظات دیگر نیز مدنظر گرفته 
شود. سرمست در ادامه گفت: باوجود سهم اندک قم در نظام کشاورزی کشور اما تاثیرگذاری تشکل های 

بخش کشاورزی و روستایی ازنظر دانش فنی و مهارت از تشکل های مدنی قوی تر است.

 با دستور استاندار قم صورت گرفت 

تخصیص اراضی پردیسان 
جهت اجرای طرح های حرم مطهر

جلسه شورای سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم حضرت معصومه)س(، روز یکشنبه 
برگزار شد و با دستور استاندار، اراضی ملی 48 هکتاری پردیسان قم برای اجرای طرح های اطراف حرم 

مطهر تخصیص یافت و در دستور کار این شورا قرار گرفت. 
بهرام سرمست در این جلسه، با تاکید بر لزوم تشکیل کمیته ای سه نفره از نمایندگان استانداری، 
شهرداری و اداره کل راه و شهرسازی قم ذیل شورا، ادامه داد: با اولویت بندی تخصیص زمین 48 
هکتاری از اراضی ملی واقع در منطقه پردیسان، جهت ساماندهی و اجرای طرح های اطراف حرم با 
رعایت مسائل حقوقی و اماکن متعلق به میراث فرهنگی اقدام شود.وی با اشاره به اهمیت طرح های 
اطراف حرم و هسته مرکزی شهر، اظهار کرد: این طرح ها باید بر اساس اولویت بندی اجرایی شود.وی با 
بیان لزوم برنامه ریزی در حوزه بافت های فرسوده در قم، اضافه کرد: با توجه به جایگاه مذهبی این شهر 
و لزوم توجه به مرکزیت حرم در حوزه گردشگری زیارتی، زیباسازی و بهسازی اطراف حرم حضرت 
معصومه)س( دارای اهمیت محوری است. در استان قم، یک هزار و 43۵ هکتار فرسوده و 31۵ هکتار 
بافت تاریخی وجود دارد؛ از مجموع 12 هزار و 932 هکتار از اراضی کل شهر، 3۰ درصد آن معادل چهار 
هزار و 133 هکتار که 71۵ هزار جمعیت دارد، نیازمند بازآفرینی شهری است.پردیسان در منطقه هشتم 
شهرداری و در جنوب غربی شهر قم واقع شده است، این منطقه در سال 1377 توسط وزارت مسکن و 

شهرسازی وقت تاسیس و در سال 139۰ به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد.

یادداشت های شهر سیل زده/۶
محمد خامه یار

بچه ها دیر کرده بودند اما بالاخره پس از چشم انتظاری زیادی به قرارگاه بازمی گردند. برخی از 
آنان رنگ پریده و ناراحت به نظر می رسند. کسی حرفی نمی زند. دائم می پرسم چی شده؟ اتفاقی 
افتاده؟ولی کسی پاسخ سوالم را نمی دهد. بعضی به من خیره می شوند و این نگاه ها معنی و مفهوم 
زیادی دارد و من درصدد دانستن آن هستم. می خواهم بدانم چرا آنان این فدر دیر آمده اند؟ چرا حرف 
نمی زنند و چرا بغض کرده اند و به هم نگاه می کنند؟  وقتی حسین عباسی راننده کامیون متوجه می 
شود من هم دارم ناراحت و عصبانی  می شوم می گوید: حاجی چقدر خوب شد که با ما نیامدی! چقدر 
خوب شد اون صحنه ها را ندیدی!  بعد هم چفیه را از دور گردنش باز می کند  و زیر گریه می زند و می 
گوید: حاجی خدا به ما چه صبری می ده که در مقابل اونچه می بینیم نمی میریم! حاجی رفته بودیم 
روستای بابا بهرام. تازه راه ارتباطی ما برقرار شده. بغضی ها بعد از چند روز که از حادثه می گذرد توانسته 
بودن، هشت کیلومتر تشنه و گرسنه، گونی به دست، توی کوه ها با پیاده آمده بودن تا فقط آب و نان 
ببرن.... مردم که چند روز در محاصره سیل بودند و از نداشتن آب و غذا رنج می بردند حالا  مثل قحطی 

زده ها راه افتاده و به دنبال آب و نان بودند.

سایه سنگین قیمت مسکن بر سر اجاره نشین ها کاریکاتور

محمدعلى رجبى

 شهردار منطقه ۵قم خبر داد

عملیات روکش آسفالت
 بلوار شهید دل آذر

 شهردار منطقه ۵قم گفت: روکش آسفالت بلوار شهید دل آذر  به متراژ 
بیش از 22 هزار مترمربع از امروز نیمه اردیبهشت ماه آغاز شده است.

علیرضا اقبالیان افزود: فعالیت های پروژه های عمرانی و خدماتی 
شهرداری منطقه ۵ یکی از مهمترین اولویت کاری در سال جاری می باشد 
که در راستای انجام پروژه های عمرانی ، خدماتی و ترافیکی، شهرداری 
منطقه روکش آسفالت بلوار شهید دل آذر را آغاز نموده است.شهردار منطقه 
۵ با اشاره به انجام پروژه های عمرانی ، خدماتی و ترافیکی منطقه اذعان کرد: 
پروژه روکش آسفالت بلوار شهید دل آذر با پیش بینی توزیع حدود  29۰۰ 
تن آسفالت و به مساحت 22 مترمربع از امروز آغاز و در حال انجام  می باشد.

اقبالیان، آسفالت مناسب معابر و خیابان های شهر را یکی از خواسته های 
به حق شهروندان از شهرداری دانست و اظهار داشت : یکی از مهم ترین 
ویژگی های یک شهر زیبا وضعیت آسفالت خیابانها و معابر آن است و تاثیر 
زیادی بر منظر شهر از نگاه شهروندان و زائرین دارد که بر همین اساس پس 
از اتمام آسفالت این معبر تمامی خیابان ها اصلی منطقه بر اساس اولویت 
روکش آسفالت خواهند شد.شهردار منطقه ۵، توجه خاص به زمان بندی 
کارشناسی شده در اجرای پروژه های عمرانی در سال جدید را یکی از 
اولویت های پیش از اجرا دانست و افزود: تمامی پروژه های شهری پیش از 
اجرا ، به صورت کارشناسی مورد بررسی قرار می گیرند.وی در پایان خاطر 
نشان کرد: پروژه های دیگر منطقه شامل احداث معابر، اصلاح هندسی ، 
زیر سازی و آسفالت ، احداث بوستان و غیره هم به طور همزمان با سرعت 

در حال انجام می باشد.
 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد

اجرای طرح آموزش مفاهیم 
مدیریت پسماند به ۵۵ هزار خانوار 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به آغاز اجرای 
طرح آموزش چهره به چهره در منطقه 2 ،گفت : ۵۵ هزار خانوار ساکن در 

این منطقه با مفاهیم مدیریت پسماند آشنا می شوند .
ویژه  آموزشی  های  دوره  برگزاری  به  ابراهیمی  میر  عبدالله  سید 
آموزشگران اشاره و اظهار کرد: در کنار مباحث مرتبط با مدیریت پسماند 
آموزش هایی نظیر نحوه برقراری ارتباط با شهروندان به نیروهای آموزشگر 
طی جلساتی آموزش داده شده و لوازم و تجهیزات فرهنگی و آموزشی 
از جمله بروشور، نقشه منطقه، کیسه پلاستیک و غیره در اختیار ایشان 
قرار گرفته است.به گفته وی، در جریان این آموزش ها، کارشناسان به درب 
منازل شهروندان مراجعه کرده و نحوه تفکیک پسماند خشک و تر، کم 
حجم سازی و رطوبت گیری پسماندها و معرفی غرفه ها و فعالیت آنها را 
آموزش می دهند و همزمان تقویم هایی به شهروندان داده  می شود که 
روز مراجعه خودروی حمل پسماند خشک بر روی آن مشخص شده است

میرابراهیمی با بیان اینکه طرح آموزش مفاهیم مدیریت پسماند 
و تفکیک از مبدا در سطح منطقه دو توسط سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری قم با همکاری شهرداری منطقه 2 اجرایی شده است، گفت: آغاز 
طرح آموزشی از ناحیه 1 منطقه 2 بوده اما هدف از این دوره ارائه آموزش به 

۵4 هزار خانوار ساکن در منطقه 2 است .

شهردار منطقه ۲ قم  خبرداد

غبار روبی مساجد منطقه ۲ قم 
جهت میزبانی از ماه ضیافت الهی

شهردار منطقه 2 قم با اشاره به اینکه این طرح در راستای استقبال 
از ماه مبارک رمضان ماه میهمانی خدا انجام می شود افزود: ایجاد فضای 
مناسب مساجد در ماه رمضان یکی از دغدغه های شهرداری است لذا این 
منطقه در این راستا معابر منتهی به مساجد را در نواحی سه گانه نظافت و 

پاکسازی می کند.
 رضا رحیمی با تأکید بر اهمیت نظافت اماکن مذهبی به علت افزایش 
تردد شهروندان در این ایام بیان کرد: هرس و فرم دهی درختچه ها بویژه در 
معابر منتهی به مساجد، کاشت گل و درختچه در اطراف مساجد از برنامه 
های انجام شده در این ایام است. وی افزود: با توجه به تعمیرات عمرانی 
جزئی در اطراف برخی مساجد در حال بازسازی، نخاله های ساختمانی 
از اطراف این اماکن جمع آوری و نصب یا افزودن سطل زباله و بازیافت در 
داخل یا اطراف مساجد از برنامه های این منطقه است.رحیمی اظهار داشت: 
امحاء کلیه دیوار نوشته ها و آگهی ها به خصوص بر درب و دیوار مساجد، 
پاکسازی نهرها، نظافت و رفع نواقص سرویس های بهداشتی، شستشوی 
درب و محوطه اطراف مساجد نیز در حال انجام است. شهردار منطقه خاطر 
نشان کرد: نصب بنر، پرچم و ریسه به مناسبت حلول ماه مبارک رمضان در 

معابر و میادین اصلی از دیگر اقدامات انجام شده می باشد.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم  اعلام کرد

آلودگی اتاق عمل 
عامل ضایعات چشمی در قم 

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت : آلودگی در دستگاه های 
اتاق عمل، منجر به ایجاد ضایعات شدید چشمی در چند بیمار شده است.

دکتر پرهام معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به نتایج کشت 
اتاق عمل یکی از کلینیک های خصوصی چشم پزشکی استان، گفت: نتایج 
به دست آمده آلودگی دستگاه های اتاق عمل را تایید کرده است.وی افزود: 
به دلیل وجود این آلودگی ها 9 بیمار که برای درمان و عمل آب مروارید به 
مرکز مربوطه مراجعه کرده بودند دچار عفونت شدید چشمی شدند.دکتر 
پرهام خاطرنشان کرد: مسئولان دانشگاه علوم پزشکی قم به محض اطلاع، 
دستور به لغو تمامی عمل ها در آن کلینیک را صادر کردند و با تشکیل 
کمیته ای در این خصوص، پیگیر مسائل قضایی و حقوقی آن در روز های 
آینده خواهند شد.31 فروردین 9 بیماری که در یکی از کلینیک های چشم 
پزشکی خصوصی قم تحت عمل آب مروارید قرار گرفتند، به علت آلودگی 

تجهیزات اتاق عمل، دچار عفونت و ضایعه شدید چشمی شدند.

 معاون تولیدات گیاهی جهاد کشاورزی استان خبرداد

آغاز برداشت جو از مزارع استان قم 
معاون تولیدات گیاهی جهاد کشاورزی استان قم از آغاز برداشت جو از 

مزارع استان خبر داد.
سلامی با بیان این که 193۰۰ هکتار از مزارع استان قم زیر کشت جو 
رفته اند افزود: با توجه به بارش های مناسب ابتدای سال ، پیش بینی می 
شود بیش از 8۵ هزار تن جو از مزارع استان برداشت شود.وی با اشاره به 
این که کشت جو در تمامی مزارع استان به صورت کشت ابی است گفت: 
نرخ جدید تخمینی جو نسبت به سال گذشته تفاوتی نداشته و مبلغ 12۵۰ 
تومان تعیین شده است.سلامی نرخ جو در بازار را بین 1۵۰۰ تا16۰۰ 
تومان دانست و گفت: با توجه به اینکه قیمت جو در بازار بیش از نرخ خرید 
تضمینی آن است کشاورزان به فروش محصولات در بازار راغبتر خواهند بود 

که این موضوع مشکلی ایجاد نخواهد کرد.

در مقایسه با سال 9۶

رشد 8۵ درصدی پرداخت زکات در قم 
مدیر کل کمیته امداد امام خمینی استان قم گفت  : مردم استان قم 
سال گذشته 3۵ میلیارد ریال زکات پرداخت کردند که نسبت به سال 
96 ، 8۵ درصد رشد داشته است.اکبر میرشکار با بیان اینکه استان قم 
سال گذشته مقام نخست کشور را در پرداخت زکات از آن خود کرده 
است گفت: سال گذشته با وجود مشکلات اقتصادی 46۰ میلیارد ریال 
درآمدهای مردمی داشته ایم که این رقم رشد 8۵ درصدی را نسبت به سال 
96 نشان می دهد.وی ضمن قدردانی از مردم قم برای کمک  به سیل زدگان 
کشور گفت: مردم خیّر استان تا کنون 2۰ میلیارد ریال از طریق کمیته امداد 
به سیل زدگان کمک کرده اند که این کمک ها بر اساس نیاز روز ساماندهی 

و به موقع ارسال شده است.

اخبــار

آیت الله ناصر مکارم شیرازی دیروز در 
دیدار فرمانده انتظامی استان قم، به دنبال 
توضیحاتي که فرماندهان انتظامي درباره 
حجاب ارائه کردند، با بیان این که امروزه 
مساله حجاب از یک موضوع صرفا مذهبی 
فراتر رفته و به مساله سیاسی تبدیل شده 
است، گفت: دشمنان و معاندان تمام همت 
خود را برای شکستن این سد بکار گرفته 
اند و معتقدند اگر بتوانند مساله حجاب را 

بشکنند به نظام ضربه وارد کرده اند.
این مرجع تقلید با بیان این که تنها در 
حد یک مساله شرعی نمی توان با موضوع 
به  توجه  با  کرد، گفت:  برخورد  حجاب 
سرمایه گذاری همه جانبه دشمن در این 
زمینه، رفتار و واکنش ما نیز باید برای 
تقویت مقوله حجاب و عفاف در جامعه 

قوی باشد.
* ایران کشوری اسلامی است نه 

سکولار 

از  انتقاد  با  شرازی  مکارم  الله  آیت 
برخی غفلت و تغافل ها و مقایسه نادرست 
ایران با برخی کشورها دیگر در خصوص 
موضوع حجاب، اظهار داشت: ما جمهوری 
اسلامی هستیم نه یک کشور سکولار که با 

کشورهاي سکولار قابل قیاس باشد.
این مرجع تقلید در بخش دیگری از 

سخنان خود به موضوع مهم فضای مجازی 
اشاره کرد و با انتقاد از اظهارات اخیر بعضي 
از مسؤولین کشور در این خصوص گفت: 
جای تاسف است که نسبت به این موضوع 
مهم که آمارها نیز به صورت وحشتناك بالا 
رفتن جرائم فضاي مجازي را خبر مي دهد، 

بی تفاوتي وجود دارد.

تاکید کرد:  الله مکارم شیرازی  آیت 
از نخستین مساله های  فضای مجازی 
کشور است که اگر حل نشود آینده تاریک 
خواهد بود؛ امیدواریم مسؤولین این آمار و 
ارقام وحشتناك را ببینند و توجه کنند در 
فضای مجازی چه خبر است و چه اتفاقاتی 

رخ می دهد؟
استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه 
قم ادامه داد: در خبرها آمده بود که روسیه 
خود را به طور کلی از این شبکه ها جدا 
کرده است و فضای مجازی خاصی برای 
خود ایجاد کرده اند. اگر نمی شود چطور 

اینها توانسته اند؟
آیت الله مکارم شیرازی ابراز داشت: یکی 
از مهم ترین مسائل کشور همین مساله 
فضای مجازی است، باید در این خصوص 
ریشه ای کار کنیم؛ این که گفته شود آب 
از سر گذشته و نمی شود کاري کرد، اشتباه 

بزرگي است.

آیت الله مکارم در دیدار فرمانده انتظامی اسنان قم: 

بی تفاوتی مسئولین نسبت به فضای مجازی مایه تاسف است

معاون امور عمرانی استانداری قم با 
اشاره به این که مساله بازآفرینی شهری، 
مربوط و محدود به دولت و زمان خاصی 
نیست، گفت: بازآفرینی محله های هدف 
شهر به حدود 1۰ تا 12 سال زمان نیاز 

دارد.
بازآفرینی  ستاد  جلسه  در  بهشتی 
شهری پایدار قم اظهار داشت: اداره کل 
های  طرح  در  استان  شهرسازی  و  راه 
بازآفرینی شهری نقش خود را به دستگاه 
های بهره بردار تفویض کرده است و در 

واقع نقش ناظر عالیه را ایفا می کند.
در  بازآفرینی شهری  داد:  ادامه  وی 
دولت تدبیر و امید مورد توجه جدی قرار 
گرفته است و از اهداف آن می توان به 
اجتماع  واقعی  های  ارزش  برگرداندن 
محله، ماندگاری جمعیت بومی در محله 

ها و ارتقای زیست ساکنان اشاره کرد.
این هدف،  به  نیل  برای  افزود:  وی 
استفاده حداکثری از ظرفیت محله ها و 
مشارکت اهالی در ساماندهی آن ضروری 

و مهم تلقی می شود.
بهشتی گفت: هم مدیران استان از 
مدیران عالی کشور و هم اهالی محله 
ها از مدیران قم درخواست های خود 
مطالبه  بازآفرینی شهری  زمینه  در  را 
نمایند تا بتوان هرچه سریع تر نسبت به 
تحقق اهداف آن اقدام کرد و شاهد حل 

مشکلات حوزه شهری قم باشیم.
* 44 طرح بازآفرینی شهری در 

قم تعریف شده است
مدیرکل راه و شهرسازی قم نیز در 
این جلسه ضمن ارائه گزارشی از اقدام 
ها و عملکرد ستاد بازآفرینی در سال 

97، ابراز امیدواری کرد: در سال 98 اقدام 
های اساسی در 2 حوزه عمران و کالبد 
راستای  در  اجتماعی  حوزه  و  شهری 
هدف بازآفرینی شهری صورت پذیرد و 
این امر با مشارکت فعالانه اعضای ستاد، 
قابل دستیابی خواهد بود.حسن صبوری 
نامه تبصره  ابلاغ موافقت  در خصوص 
18 بازآفرینی شهری افزود: براساس این 
موافقت نامه، 44 طرح شهری با اعتباری 
بالغ بر 39۰ میلیارد ریال تعریف شده 
است که باید در سال 1398 عملیاتی 
شود.وی ادامه داد: این طرح ها به طور 
قلعه،  آذر، دروازه  به محله های  عمده 
امامزاده ابراهیم، دروازه ری، نوبهار، بازار، 
خاکفرج، شهرک فاطمیه، قلعه کامکار و 
غیره در قالب سه نوع بافت ناکارآمد میانی، 
تاریخی و سکونت گاه های غیر رسمی و 

با احداث مدرسه، احداث مراکز بهداشتی 
درمانی، احداث کلانتری، احداث خانه 
محله، سالن ورزشی، توانمندسازی در 
راستای مهارت آموزی ساکنان و غیره 

اختصاص یافته است.
دبیر ستاد بازآفرینی شهری پایدار قم 
در پایان گفت: در انجام 44 طرح مصوب 
موافقت نامه، اداره کل راه و شهرسازی 
استان نقش ناظر عالیه را ایفا می کند و 
در اجرای هر طرح بنا به ماهیت آن، باید 
دستگاه های بهره دار به عنوان مجری 

ورود داشته باشند.
و  هزار  قم 12  شهر  کل  مساحت 
9۰۰ هکتار است که از این میزان بیش 
از چهار هزار هکتار، بافت ناکارآمد شهری 
می باشد و حدود 6۵ درصد جمعیت قم 

درآن ساکن هستند.

معاون امور عمرانی استانداری قم:

بازآفرینی محله های قم به 10 سال زمان نیاز دارد


